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یک سوال مهم ؛
محسن رضایی 

در ایران زندگی می کند؟
3

خبر رسیده بر اساس یک موافقتنامه، 
بخشی از درآمدهای برخی معادن 
در منطقه ساغند احتمالا در قالب 
مسئولیت های اجتماعی به مدیریت 
استان داده شــده است. برخی از 
منابع از ارقامی حدود ۴۰۰ تا ۵۰۰ 
میلیارد تومــان خبر داده اند که در 
جای خود رقم قابل توجهی است 

و می تواند آثار کوتاه و بلند مدت عدیده ای 
بر زدودن آثار فقر و محرومیت در همان منطقه 
یعنی بخش خرانق داشته باشد. مسبوق به سابقه 
بوده یا نــه را نمی دانم اما این موارد به ذهنم 

رسید که عرض می کنم:
الف: سیاســت های کلان در حوزه ی معادن 
)مالکیت، واگذاری، اکتشاف و توسعه، درآمدها 
و هزینه کردها( همواره مورد نقد کارشناسان 
حوزه های اقتصادی، تولیدی، مدیریت توسعه، 
بخش معدن و فعالان رســانه ای و اجتماعی 
بوده است چه، از یک سو معادن ثروت های 
خدادادی است که باید از منافع آن در بهترین 
حوزه های سرمایه گذاری و زیر ساختی استفاده 
کرد و از ســویی دیگر، معادن خود باعث 
بسیاری آسیب ها و تخریب ها در حوزه هایی 
چون محیط زیست، منابع طبیعی، آب و هوا، 
جاده و بر هم زدن ترکیب جمعیتی و ایجاد 

ناهمگونی فرهنگی - اجتماعی می شوند.
ب: از دوگانه ی معدن به طور کلی خوب یا در 
هر صورت بد، عبور کرده ایم زیرا با پیشرفت 
علم و تکنولوژی در تمام دنیا دیگر ایستادن بر 
یکی از دو کفه ی معادن خوب و معادن بد معنا 
ندارد به این شرح که در یک نگاه کلی، معادن 
ثروت های ملی است که باید به بهترین شکل 

ممکن از آن بهره برداری شود.
ج: پاشــنه ی آشــیل بخش معدن اما نگاه 
توسعه ای است یعنی؛ برخی از سیاستگذاران 
در یــک نگاه آنی و کوتاه مدت، به معادن از 
زوایه ی ثروت های بادآورده می نگرند که چون 
درآمدهای هنگفتی دارد پس لابد می تواند چند 
صباحی، موتور محرکه ی سیاست های فردی 
و جناحی به شــمار آید در حالی که معادن، 
ثروت های ملی است که باید برطرف کننده ی 
نیازهای مناطقی باشد که: الف/ معادن در آن 
قرار دارند، ب/ استان هایی که استان معدنی 
به شمار آورده می شوند، ج/در زیرساخت ها و 

سرمایه گذاری های ملی و منطقه ای.
د: این نکته اگرچه عمومیت ندارد اما سرجمع 
بررسی ها نشان می دهد بخش عظیمی از معادن 
در مناطق دور افتاده، محروم و کمتر توسعه یافته 
قرار دارند اما عجیب است که منفعت معادن 
در جایی دیگر و برای مقاصدی دیگر هزینه 
می شــود که یا برای آن مناطق جز زیان های 
زیست محیطی و ســایر زیان های برشمرده 
شده، ثمره ای ندارند یا به گونه ای با آن برخورد 
می شود که انسان احساس اموال غنیمتی به او 

دست می دهد.
ه: برای نمونه، معــادن بزرگی که در بخش 
خرانق، شهرســتان اردکان یزد قرار دارند به 
تنهایی می توانند بار توســعه و رفع نیازهای 
تمام یک اســتان را بر دوش بکشند اما طی 
سال های اخیر آن چه سهم مردم ساکن در آن 
مناطق شده، آلودگی بوده است و از بین رفتن 
مراتع و منابع طبیعی و تحلیل رفتن سفرهای 
آب زیرزمینی که در این منطقه ی خاص یعنی 
خرانق و ساغند، عمده تخریب ها علی حده از 

آن حدی بوده که متصور بوده ایم.
و: اگر خبری که در ابتدا نوشــتیم 
صحت داشــته باشــد که قریب 
به صحت اســت لابد حق داریم 
معترض به شــیوه ای باشیم که در 
پیش گرفته شده است. درآمد معادن 
اگر قرار نباشد محرومیت مناطقی را 
برطرف کند که معادن در آن وجود 
دارند، خرابی معادن از جاده و سفره های آب 
زیرزمینی محیط زیست و آلودگی شدید آب 
و هوا چرا باید فقط سهم آن مناطقی شود که 
عنوان مناطق محروم به خوبی نشان می دهد در 
چه وضعیتی به سر می برند. صریح تر این که، 
نمی شود برخورداری ها از معادن سهم همه 
بشود حتی سهم دور ترین مناطق کشور اما هیچ 

تاثیری در خود آن مناطق نداشته باشد.
ز: بارها و طــی گزارش هایی متعدد به انواع 
ویرانگری های معادن در بخش هایی از خرانق، 
ساغند و اردکان اشاره کرده ایم، از تبدیل بیابان 
به شــوره زار تا برداشت های فرای طاقت از 
سفره های آب زیرزمینی و ایجاد کارخانجاتی 
که جز آلودگی، نفع دیگری ندارد. این روزها 
بحث آلودگی هوا و کمبود آب نیز مردم استان 
یزد به خصوص اردکان را به الامان درآورده که 
لابد گوشه هایی از اعتراض آن ها را در رسانه ها 
شاهد بوده ایم، خود گویای واقعیت هایی تلخ و 
تاییدی است بر آنچه نوشتیم حال در این میانه 
و این که برخی از معادن )عمدتاً سنگ آهن( 
در مناطقی از ساغند در بخش خرانق استان یزد 
صدها میلیارد تومان را در اختیار مدیریت ارشد 
استان قرار بدهند لابد بسیار خوب و منطقی 
به نظر می رسد ولی اینکه احتمالا خواسته باشند 
آن را در دیگر جای استان )یا جای دیگر بدون 
اولویت بخش خرانق برای مثال ابرکوه، زادگاه 
نماینــده ی دولت در یزد( هزینه کنند آن هم 
بدون توجه به محرومیت های گسترده ای که 
ســاغند و خرانق دارند از قد و وزنِ فهم ما 

بیرون است.
ح: حتم داریم دل بخواهی و هرکی - هرکی هم 
نمی شود در اتاقی دربسته نشست و توافقنامه 
نوشــت و به دور از چشم مردم و رسانه اجرا 
کرد. اعتراض بایــد، حاضریم، پیگیری در 
دستگاه قضایی نیاز است حتماً اقدام می کنیم، 
تیتر و گزارش روزنامه ای نیاز است کوتاهی 
نمی کنیم ولی ناپاســخگویی در این زمینه را 
نخواهیم پذیرفت که سال ها است شاهد کشته 
شدن مردمانی هستیم که در جاده یزد-طبس 
تردد می کنند که فقط گناه شــان زیستن در 
مناطقی است که معدن دارد، هوای آلوده تنفس 
کردن تنها ثمره ی زیستن در این مناطق است 
و استفاده از بی کیفیت ترین آب که گاهی برای 
صنعت نیز تأیید نمی شود هم لابد جایزه ی بودن 
در مناطق معدنی است اما همین که بوی پول به 
مشام می رسد هستند کسانی که حاضر و آماده، 

بگیرند و ببرند و هیچ توضیحی نیز  ندهند.
ط: مخلص کلام این که، کوتاه نوشــتیم و 
سربسته و با ایماء و اشاره حال اگر برای این 
عمل صورت گرفته، توجیه قانونی داشتند و 
پاسخی منطقی که روی چشم می گذاریم اما 
صلاحدید اگر سکوت باشد و ناپاسخگویی، 
این بار صریح تر و با اسم و آدرس مشخص 
خواهیم نوشت تا معلوم شود محرومیت مناطقی 
که ذاتاً ثروتمند هستند یک دلیل بیشتر ندارد و 

آن باز شدن پای سیاسیون در حوزه معادن...!

سیاست و معادن؛ 
درآمد معادن ساغند در کجا هزینه می شود و چرا؟!

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

صفحه 2

پیروزی غربگرایان در تایوان 
به نفع مسکو!
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با توجه به اینکه سیب زمینی به عنوان چهارمین 
محصــول کشــاورزی و پرمصــرف در جهان 
بــوده ولی هنوز غذاهای دریایی ســالم ترین و 
گران ترین نوع غذای مصرفی جهان می باشــد. 
زیــرا آبزیان به علت پرورش در محیط دریاها و 
 اقیانوس ها از سالم ترین و پاک ترین پروتئین های 

موجود می باشند.
مسعود بختیاری رئیس سندیکای کنسرو ایران 
و دبیــر همایش ماهیگیری مســئولانه اعلام 
کرد: با توجه به اینکه کنسرو تن ماهی یکی از 
پاک ترین و ســالم ترین غذاهای زود هضم و در 
دســترس ترین غذای دریایی می باشد به دلیل 
حــرارت دهی زیاد فاقد هرگونه مواد افزودنی و 
نگهدارنده بوده که مورد تایید سازمان استاندارد 
ایران نیز می باشــد سالیانه فقط یک کیلو گرم 
مصرف هر ایرانی است. وی افزود به دلیل گرانی 
صید داخل کشور قیمت کنسرو ماهی در بازار 
افزایش حدود ۷۰ درصدی از ابتدای سال داشته 
و به همین دلیل ماهی تــن وارداتی ارزان تر از 
ماهی تن داخلی بوده حــدود ۱۰ هزار تومان 
هر قوطی کاهش قیمت داشته است و سالیانه 
حدود ۳۰۰میلیون قوطی کنسرو ماهی در ایران 
توســط ۱۳۶واحد تولیدی که تنها با ۳۰درصد 
ظرفیت خود کار می کنند به بازار عرضه می شود.

عباس مختــاری مدیر کل دفتر بهبود کیفیت 
فرآوری سازمان شیلات نیز اعلام کرد: در ۸ماهه 
امسال ۲۴۱۱ تن کنســرو ماهی تن به ارزش 

۱۰میلیون دلار صادرات نیز داشته ایم.

ماهی پاک ترین 
و سالم ترین غذا

قربانعلی تنگ شیر
استاد دانشگاه

یادداشت-3

در کشور ما خیلی ســاده میتوان تبدیل به 
چهره شــد. مثلا در بــازار ماهی فروش های 
رشت آقا صادق با بازخوانی یک ترانه قدیمی 
ناگهــان تبدیل به یک ســلبریتی ایرانی در 
بین فارسی زبانها و حتی در میان خارجی ها 
می شود. در واقع او با خواندن ترانه »یه روزی 
تنگ غروب آســمون...« خیلی خیلی بیشتر 
از چهــره اصلی معروف می شــود. حالا عمو 
صادق به یک چهره تبلیغاتی تبدیل شــده 
و بــه مهمانی ها و بعضی از مراســم دعوت 
می شــود. به همین خاطر است که می گویم 
به همین راحتی می توان در جامعه ما معروف 
شد و یک شبه به ستاره تبدیل گردید. البته 
این روش معروف شــدن در کشور ما ممکن 
اســت در ســایر جوامع نیز رایج باشد اما به 
این ســادگی و ارزانی نیســت. بلکه معروف 
شــدن در دنیا مراحــل و مقدماتی دارد که 
بدون توجه به آن نمی توان وارد باشگاه بچه 
معروف ها شــد. در صورتی که در کشــور ما 
رشــد و معروفیت به سادگی اتفاق می افتند. 
یعنی به ســرعت برق معروف می شــوند با 
همان سرعت نیز افول می نمایند. البته فضای 
مجازی وشــبکه های اجتماعی نیز در رشد 
کاذب برخی از ســتاره های کاغذی بی تاثیر 
نیســتند. متاسفانه رشد ســرطانی برخی از 
ایــن پدیده ها باعث ایجاد درآمدهای نجومی 
برای آن ها گشته و از حاشیه آن ها نیز عده ای 

برخوردار می گردند. 

داستان ادامه دار 
صادق بوقی

مجید ابهری
رفتار شناس

یادداشت-4

وقتی کارشناســان سیاســی از لزوم مشــارکت 
حداکثری سخن می گویند عده ای تصور می کنند 
بحث مذکور،موضوعی نمایشی و در نهایت گوشزد 
الزامات یک رقابت سیاسی است. ولی چنین نیست.
قبل از اینکه جناحی معتقد باشد وقتی مشارکت 
بالا باشــد پیروز میدان اســت این مهــم زمانی 
کــه رخ می دهد ابــزاری را در اختیار دولتمردان، 
سیاســتمداران و تصمیم گیران قرار می دهد که 

برای حکمرانی حیاتی است.
البته که حتما به جهات مختلف سیاسی لازم است 
که مشارکت در انتخابات بالا باشد. همگی می دانیم 

مشــارکتی زیبنده و قانع کننده است که حداقل 
بالای ۶۰ درصد باشد.

برای تشــریح گزاره نخســتی که آوردم مایلم به 
اظهارات اخیر اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس 
جمهور وقت حسن روحانی رجوع کنم.اظهارات او 
را نباید با عینک جناحی دید.او مدیری فن سالار 
اســت که از ابتدای انقلاب تا به امــروز عهده دار 
ســمت های مهمی بوده است.بنابراین صرفنظر از 
عقاید سیاســی اش باید دید نظر او در مورد اثرات 
مشارکت بالای مردم و ایضا داشتن پایگاه مردمی 

چیست.
او به درســتی اشــاره می کند که در دولت حسن 
روحانی در سه نوبت قیمت بنزین افزایش داشته 
است.اما چرا در دو بار نخست اتفاقی رخ نمی دهد 
اما بار ســوم که مصادف بوده با سال ۱۳9۸ منجر 
به اعتراض مردم می شود؟ســوال روشــن و پاسخ 

روشن تر است.حسن روحانی و دولت او در ۴ سال 
نخست به دلیل تصمیمات و سیاست هایی که اتخاذ 
کرده بود در اوج محبوبیت و پایگاه اجتماعی بود.

بنابراین دولت این جسارت را پیدا می کند که دست 
به قیمت کالایی بزند که بسیار استراتژیک است.

نکته جالب توجه آن اســت که در ۴ سال نخست 
دوبار قیمت بنزین افزایش پیدا می کند ولی تورم 
افزایشی نمی شود.یعنی دولت به دلیل همان پایگاه 
مردمی که داشــته هم قیمت را اصــلاح کرده و 
هم تــورم را کنترل.بنابر اعلام مرکز آمار طی این 
سال ها و در مقاطع مختلف زمانی حسن روحانی 
دولت را با تورم ۴۰ درصد تحویل گرفته سپس به 
۲5درصد رســانده و در مقطعی دیگر نرخ تورم به 
عدد ۱۱درصد رسیده و در نهایت در پایان ۴ سال 

نرخ تورم ۶ و ۸ دهم درصد بوده است.

مشارکت بالا در انتخابات 
و اتخاذ تصمیمات ملی 

سید علیرضا کریمی

یادداشت-6

امروزه رســانه جزئی از ساختار سیاسی، اجتماعی 
و فرهنگی هر کشــور است و با هر فنی که پیام را 
منتشر کند، افکار عمومی را مخاطب قرار می دهد. 
رســانه ها ابزاری برای انتقال پیام هــای گروه ها و 
تشکل های سیاسی به شهروندان به شمار می روند 
و به عنــوان یکی از ارکان جهان مدرن در پویایی و 
شکوفایی دموکراسی نقش فزاینده ای به عهده دارند 
و از این نظر، احزاب سیاسی می کوشند با دسترسی 
به رســانه فراگیرتر، حجم نفوذ خــود را در افکار 
عمومی افزایش داده و پیام های خویش را به مردم 
برسانند. رســانه، به عنوان رکن چهارم دموکراسی 

نقش مهمی در ایجاد ســایر ارکان دموکراســی 
ازجمله انتخابات دارد.

آری! برنارد کوهن گفت: رســانه ها ممکن است به 
ما نگویند چگونه بیندیشیم اما به طور حتم به نحو 
شــگفت آوری، در بیان این نکته که به چه چیزی 

بیندیشیم موفق هستند.
ازاین رو نباید نقش رســانه در افزایش مشــارکت 
عمومــی در انتخابات را نادیــده گرفت پس این 
مهم مرا برانگیخت به عنــوان یک دغدغه مند در 
حوزه رســانه و به عنوان احدی از افراد این جامعه 
که معتقد اســت انتخابات، مهم ترین، بارزترین و 
قابل اندازه گیری ترین نوع مشارکت افراد در عرصه 
سیاسی اســت و اخلاق اجتماعی شــهروندی را 
به نمایــش می گــذارد در روزهایی که مــا را به 
دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی 
نزدیک می کند از تأثیر رسانه در انتخابات بنگارم و 

یقین دارم یا شــما مطلع هستید یا به این نتیجه 
خواهید رســید که زندگی بدون رسانه حداقل به 

شکل مدرنش ناممکن و نامیسر خواهد بود.
قبــل از پرداختن به نقش رســانه ها در انتخابات، 
لازم به ذکر می دانم، گام نخست زمینه سازی برای 
حضور میلیونی و فراگیر مردم در عرصه انتخابات 
منــوط به حضور داوطلبان نمایندگی از ســلایق 

مختلف است.

< مزایا و معایب رسانه برتر
تلویزیون ها در هر کشــور، جریان اصلی رسانه ای 
شمرده می شوند؛ تلویزیون با تأثیری که بر چشم ها 
می گذارد در حقیقت از مؤثرترین عضو برای انتقال 
پیام و شکل دهی ذهنیت مثبت یا منفی نسبت به 

نامزدهای انتخاباتی استفاده می کند. 

جایگاه رسانه 
در انتخابات

مصطفی پورروستایی اردکانی
فعال حوزه ارتباطات و رسانه

یادداشت-5
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 انتخابات در تایوان باعث شکست حزب حاکم نشد 
علی بیگدلی، استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه 
در گفتگو با آفتاب یزد پیامدهای این انتخابات را تشریح می کند

شکایت  از اسرائیل با تبعاتی سنگین

»اردوغان« از »آفریقای جنوبی« یاد بگیرد

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

از آغازسال سال تحصیلی جدید تاکنون موارد 
متعــددی از تنبیه و شــکنجه و آزار و اذیت 
روحی و جســمی دانش آموزان در بســیاری 
استان های کشــور منتشر شــده که آخرین 
مورد آن تنبیه دانش آموز دبیرســتان طالقانی 
کوهدشت لرستان است اگرچه هربار آموزش 
و پرورش وعده توخالی جلوگیری از تکرار این 
جرائم می دهد ولی متاسفانه در بسیاری موارد 
بجای حل اصولی مسئله، صورت مسئله را پاک 
می کنند علیرغم اینکه کشورما به کنوانسیون 
حقوق کودک پیوســته و قانون منع شکنجه 
دانش آموزان را اجرائی نموده وحتی ۱۱۲سال 
پیش قانــون منع تنبیه بدنــی دانش آموزان 
درایران تصویب شده ولیکن باگذشت بیش از 
یک قرن وعلیرغم حاکمیت قوانین و مقررات 
اســلامی ورعایت امور شــرعی وفقهی دراین 
حوزه بامشــکلات متعددی مواجه هســتیم، 
چرا و چگونه در قــرن ۲۱ عده ای معلم نما یا 
مســئولین اجرائی بی وجدان به خود اجازه و 
جرات می دهند همه اصول اخلاقی و انســانی 
و قانونی و شــرعی را لگد مال کنند و کودکان 
و نوجوانان عزیز این ســرزمین را مورد ضرب 
و جرح و شــکنجه قرار دهنــد چرا که فارغ از 
قوانین و مقررات قانونی درآموزه های شرعی و 
دینی برحفظ کرامت و شخصیت کودکان تاکید 
فراوان شده است، اگرچه قوه قضائیه و نهادهای 
نظارتــی اقدامــات لازم را انجــام و بعضا این 
اشخاص به سزای اعمال خود می رسند ولی... 

پیشگیری از جرایم 
علیه دانش آموزان

دکتر انور خیرآبادی
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه

یادداشت-1

تحلیل رفتار مصرف کننــده در بازاریابی یک 
ابزار مهم برای درک مشتریان است. با بررسی 
روان شــناختی مصرف کننده و نیروهایی که 
در رفتار خریــد او تأثیر می گذارند، می توانید 
محصولات جدیــد خــود را بازاریابی کرده و 
ســودآوری را افزایش دهید. کسب وکارها باید 
بتواننــد با مصرف کننــدگان صحبت کنند و 
نیازها و انتظارات آنان را شناسایی کنند. چرا 
که نقش رفتار مصرف کننده در بازاریابی امروزه 
در کســب وکارها بســیار پررنگ شده است. 
برندها نقش محوری در رفتار مصرف کننده ایفا 
می کنند و ایجاد روابط قدرتمند بین مشتری 
و برندهــای منتخب آن ها، تاثیر شــگرفی بر 
رفتار مشتری و ترجیح برند دارد. ایجاد چنین 
روابط قدرتمنــدی در پاره ای از مواقع موجب 
شــکل گیری پیوندهای احساسی عمیق و در 
نهایت عشــق به برند می شود. ایجاد و تقویت 
پیوندهای قدرتمند عاطفی، مشــتریان را به 
مدافعانی سرسخت برای برند تبدیل می کند 
که نتیجه آن ایجاد ســرمایه ای هنگفت برای 
شــرکت اســت. برندها در زمــرة مهم ترین 
دارایی هــای راهبــردی کســب وکارها تلقی 
می شوند و نقش مهمی در رفتار مصرف کننده 
دارند. برند نه تنها پایبندی سازمان به وعده های 
خود برای ارائه مزایای کارکردی به مشتری را 
نشان می دهد، گویای پایبندی سازمان به ارائه 
مزایای احساسی، اجتماعی و خود ابرازی برای 

مشتری است. 

چرا رفتار مصرف کننده 
مهم است؟

مجتبی پیرزاد
مدرس، مشاور و استراتژیست

یادداشت-2
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وزن یک عکس
حضور حشمت مهاجرانی، علی دایی و مهدی مهدوی کیا در دوحه

نمی خواهیم بگوییم به آخر خط رســیده اید اما »فرض محال که محال نیست؟« 
اصلًا بیاییم فکر کنیم به آخر خط رســیده ایم. از حمله به چهره ها نفعی حاصل 
نشد، دایی و فردوسی پور محبوب تر شدند، مجری ها هم که یکی یکی دارند به 
تلویزیون باز می گردند پس نتیجه بگیریم آن سیاست ها و برخوردها نتیجه نداده 
است، عقب گرد هم نمی کنیم، بازنگری کنیم، در سیاست های مان تجدیدنظر کنیم، 
ملایم تر و مهربان تر حرف بزنیم، هر حرفی نزنیم این جامعه ی باهوش قطعاً سکوت 
نمی کند و پاســخ می دهد هم به آن که گفت: »نصرالله معین می تواند بازگردد« 
هم به این که گفت: »اضافه شــدن ماهی به سفره مردم، قیمت گوشت قرمز را 
کاهش می دهد!« جامعه ی باهوش ابدا با انفعال و سکون و سکوت میانه ای ندارد. 
نمی توانیم حرف بزنیم و بازخوردهای آن حــرف را نادیده بگیریم یعنی نادیده 
بگیریم مُهر قبول زده ایم به نادرســتی حرف خودمان و این یعنی حرف درستی 
نزده ایم و نمی خواهیم بپذیریم آنچه گفته ایم نادرست بوده است

صفحه 4
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1315- آقای محس��ن هاش��می در یک مناظره 
تلویزیونی در ش��بکه خبر گفتند شورای نگهبان 
تحت تأثیر یکسری جریانات اقدام به ردصلاحیت ها 

می کند! چه ادعای عجیبی؟!
1331- آیا صحت دارد لایحه حجاب قبل از ارسال 
به شورای نگهبان دستکاری شده؟ برای مردم این 

مسائل خیلی عجیب و سوال برانگیز است. 
1345- آیا واقعا مس��ئولان مثل وزیر ارتباطات 
می دانند دقیقا سرعت اینترنت در کشورمان چه 
وضعیتی دارد در کش��ورهای دیگر چگونه است؟ 

تقریبا قابل مقایسه نیست! 
1401- وضعیت آلودگی هوا در چند روز اخیر به 
حدی خطرناک بود که سازمان اورژانس هم اعلام 
آمادگی کرد و زنگ خطر آلودگی هوای تهران به 

صدا درآمد. 
1201- سخت گیری ها در تائید صلاحیت ها کار 
را به جایی رسانده چهره های اصولگرایی شاخص 
مثل آقای حدادعادل هم سروصدایشان بلند شده! 

1210- واقعا حیرت انگیز اس��ت چرا چهره های 
ش��اخص و تاثیرگذار و باس��ابقه مثل آقای علی 
لاریجان��ی که رئیس صدا و س��یما ب��وده رئیس 
مجل��س بوده برای ریاس��ت جمهوری گذش��ته 
ردصلاحیت بش��وند؟ واقعا اینها برای مردم جای 

سوال دارد. 
1221- چطور یک آقایی می گوید شورای نگهبان 
جایگاه قدس��ی دارد؟ مردم موافق خالص سازی 
هستند. چرا از زبان همه مردم حرف درمی آورند؟ 
1231- سازمان پدافند غیرعامل اعلام کرده دقیقا 
نمی دانیم حمله سایبری به جایگاه های سوخت 

کار کدام دولت بوده؟! 
1245- شهرداری تهران در نظر بگیرد که جمع 
کردن پل حافظ می تواند چقدر باعث افزایش بار 
ترافیکی در این منطقه بشود مشکلات بیشتری 

برای تردد مردم ایجاد می کند. 
1101- دولت محترم توجه کند اضافه برداشت 
بانک ه��ا از رق��م 30 همت در خ��رداد 1400 به 
رقم 450 همت رس��یده. چگونه می خواهند این 
حجم از برداشت ها را تعیین تکلیف کنند؟ چگونه 

برگردانده می شود؟ 
1110- عضو هیئت مدیره کانون انجمن کارگران 
می گوید 2 سال است یک کارگر ساختمانی بیمه 
نشده است. واقعا چرا در حق این زحمتکشان جفا 
می شود؟ برخی از این کارگران جان خود را در کار 

از دست دادند چرا بیمه نشوند؟ 
1120- یک زمانی با 300 میلیون می ش��د هم 
خانه خرید هم ماشین؛ حالا با وام 300 میلیونی 
ازدواج چند قلم لوازم خانگی به زور می توان خرید. 
می گوی��د  اه��واز  نانوای��ان  اتحادی��ه   -1131
همسان س��ازی عل��ت افزای��ش قیمت ن��ان در 
خوزس��تان اس��ت. آن وقت برخی حتی افزایش 

قیمت را منکر می شوند! 
1145- آیا اگر اپراتورهای ایرانس��ل یا همراه اول 
بسته های اینترنتی شبانه را حذف کرده باشند یک 

تخلف محسوب نمی شود؟ 
1011- در مورد پرونده امیر تتلو گفته می ش��ود 
جرایمی مثل تش��ویق مردم به فس��اد و فحش��ا 
دیده می شود. بالاخره هر کسی هر تخلفی کرده 
متناس��ب با جرم او باید مجازات شود. متخلفین 
اقتصادی هم باید با توجه به جرم ش��ان مجازات 

شوند. 
1015- یک زمانی چه خوش خیال بودیم. گمان 
می کردی��م توافق برجام احیا می ش��ود تحریم ها 
برداشته می شود فشار اقتصادی و جنگ اقتصادی 

از روی دوش مردم کم می شود. 
1021- اگ��ر س��رمایه گذاری اصول��ی در پارس 
جنوبی صورت نگیرد هر س��ال یک ف��از آن را از 
دست می دهیم. به که دلخوش کردیم به روسیه 

یا چین؟ 
1031- فقط 30 درصد به قیمت تعرفه اینترنت 
افزوده ش��ده آن وقت برای بازنشستگان افزایش 

حقوق 25 درصدی در نظر گرفتند؟ 
 1011- خیل��ی عجیب و جالب اس��ت در ژاپن 
زلزله 7 ریش��تری آمد اما تأثیر چندانی یا خرابی 
آنچنانی در خانه ها و س��ازه های ژاپنی نداش��ته. 
کیفیت ساخت و ساز ژاپنی ها بسیار بالا و منطبق 

با شرایط زلزله است. این یعنی پیشرفت واقعی. 
2148- آقای فرش��اد مؤمنی اقتصاددان خطاب 
به مس��ئولان می گوید مدیون 85 میلیون ایرانی 
هس��تید که کمرشان زیر فش��ار تورم خرد شده 
است. واقعا این حرف ها چقدر بر مسئولان تأثیر 

دارد؟ 
2304- برخی معتقدند افزایش قیمت اینترنت 
مث��ل افزایش قیمت بنزین روی همه اقلام تأثیر 
خواهد داشت. به احتمال زیاد باعث افزایش قیمت 

خدمات می شود. 
1941- آقای رئیس��ی رئیس جمهور می گویند 
دولت سیزدهم سعه صدر بالایی دارد. حرف ایشان 
درست است اما مردم چقدر باید تحمل کنند تا 

مشکلات شان حل شود؟ 
2011- یکی از ایرادات اساسی که به مجلس وارد 
اس��ت این است که حاضر نش��د به خاطر برخی 
مشکلات دولت را به پاسخگویی درست بکشاند. 
از خیر برخی سوالات یا استیضاح گذشت. مردم 

این چیزها را درک می کنند. 
2110- چرا آنقدر در فوتبال ما سر مسائل مختلف 
درگیری و جنج��ال و هیاهو به وجود می آید؟ یا 
از موضوع داوری گلایه دارند یا به دلایل مختلف 
هواداران تیم ها با هم درگیر می شوند یا سرمربی با 
مدیر باشگاه اختلاف دارد یا برخی سرمربی های 
تیم ها با یکدیگ��ر کل کل می کنند؟ این چیزها 

چندان جالب نیست. 
1821- بیش از 6 سال است که از دوران تحریم 
و افزایش تورم ها می گذرد. مردم چقدر باید زیربار 
این فشارها تاب و تحمل داشته باشند؟ چند سال 

باید ریاضت اقتصادی بکشند؟ 
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< وزیر کشور عملکرد خوبی در حوزه امنیت کشور نداشته است
نماینده مردم مهاباد در مجلس گفت: انتظار ما این است که دستگاه های امنیتی، خلأهایی 
که ظرف یکی دو سال گذشته وجود داشته را به دقت شناسایی کرده و پوشش دهند 
و اجازه ندهند که دشمن بیش از این به مردم بی گناه لطمه وارد کند.جلال محمودزاده 
درخصوص اتفاقات امنیتی که طی دو س��ال اخیر در کشور رقم خورده از جمله حمله 
به حرم ش��اهچراغ و بمب گذاری اخیر در مسیر گلزار شهدای کرمان گفت: در رابطه با 
بحث عملکرد دستگاه های امنیتی به ویژه در استان هایی که اتفاقات و حوادث امنیتی در 
آن ها روی داده مانند کرمان این دستگاه ها می توانستند بهتر عمل کنند؛ ما در این دو 
سال شاهد اقدامات ضدامنیتی بودیم که توسط دشمنان و بیگانگان در کشور انجام شده 
است و این نشان می دهد که عملکرد دستگاه های امنیتی در پیشگیری از این جنایات 
که در کشور صورت گرفته علی الخصوص بحث کرمان، عملکرد قابل دفاعی نیست. وی 
ادامه داد: خب زمانی که ما در تدارک برگزاری مراس��می با این میزان اهمیت هستیم، 
طبیعتا موقعیت نیازمند این است که ضریب امنیتی منطقه را بالاتر ببرند و اجازه ندهند 
که دشمنان از این شرایط استفاده کنند و به کشور صدمه وارد کنند. قطعا دستگاه های 
نظارتی این مسائل امنیتی را بررسی خواهند کرد و آسیب شناسی می کنند تا دیگر شاهد 
تکرار چنین حوادثی نباشیم.رئیس فراکسیون اهل سنت مجلس عنوان کرد: شما تصاویر 
شهدای کرمان را ببینید، واقعا فاجعه غم انگیزی بود از کودکان خردسال تا دانش آموز و 
زن و مرد افراد در سنین مختلف در این جنایت به شهادت رسیدند و خانواده های زیادی 
عزیزان خود را از دست دادند و همه مردم ایران در این حادثه عزادار و دلسوخته شدند.

وی افزود: انتظار ما این است که دستگاه های امنیتی این خلأهایی که ظرف یکی دو سال 
گذشته وجود داشته را به دقت شناسایی کرده و پوشش دهند و اجازه ندهند که دشمن 

بیش از این به مردم بی گناه لطمه وارد کند.
نماینده مردم مهاباد ابراز داشت: بیشتر مسئولیت ها در اینجا به وزارت کشور بازمی گردد 
چون وزارت کش��ور مسئول امنیت کشور محسوب می شود و وزیر کشور رئیس شورای 
امنیت کشور است؛ اما آقای وحیدی علیرغم اینکه خودش هم نظامی بوده و باید بهتر 
از این ها به امور امنیتی در کش��ور مسلط باشد، تاکنون چنین نبوده است. وی تصریح 
کرد: انتظار ما این است که ایشان بهتر عمل کند، به نظر من ایشان عملکرد خوبی در 

این زمینه نداشت./ایلنا

< »تعطیلات زمستانی« راهکار مناسب برای کاهش آلودگی هوا و رونق گردشگری در 
نیمه جنوبی کشور است

عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: اقدامات اساسی و بلندمدت برای آلودگی هوا باید 
روی خودرو ها و صنایع اتفاق بیفتد؛ اما در چنین شرایطی هم در فصل زمستان، موضوع 
اصلی یعنی وارونگی هوا و پایداری جو همچنان برقرار است و به نظرم تعطیلات زمستانی 
برای این شرایط اتفاق خوبی است. مالک شریعتی در پاسخ به سوالی درخصوص »تداوم 
آلودگی هوا در فصل زمستان و اینکه به نظر می رسد جز امیدواری به بارش باران و وزش باد 
یا اعلام تعطیلی مقطعی یکی-دو روزه تقریبا کاری از دست مسئولان بر نمی آید« با اشاره 
به طرح »تعطیلات زمستانه مدارس«، گفت: با توجه به تجربه چند ساله اخیر درخصوص 
فصل زمستان که آلودگی هوا بیشتر می شود و این هم براساس شرایط آب وهوایی یعنی 
وارونگی هوا و پایداری جو است، به نظر می رسد که بتوان طرح تعطیلات 2 تا 3 هفته ای 
را در پایان فصل پاییز یا اوایل زمستان )ماه های آذر یا دی( پیش بینی کرد و یک اعلام 
قبلی صورت بگیرد که تعطیلات در یک تاریخ مشخص تعطیلات زمستانه برقرار است.

وی ادامه داد: این اقدام باعث می شود که هم خانواده ها در این مقطع زمانی تکلیف خود 
را بدانند، هم مدارس و دانشگاه ها برای این مقطع برنامه ریزی داشته باشند و مثلا کار را 
در پایان تابس��تان قدری زودتر شروع کنند تا با این راهکار بتوان به صورت موقت روی 
آلودگی هوا اثر گذاشت و در کنار آن با اجرای برنامه های دیگر که روی منابع ایجادکننده 

آلودگ��ی اثر دارد، در نهایت آلودگی هوا را به صورت ملموس و بلندمدت کاهش دهیم. 
عضو کمیسیون انرژی مجلس خاطرنشان کرد: البته این مسئله باید به صورت استانی 
باش��د و نمی تواند به صورت ملی باشد. نماینده مردم تهران در مجلس تصریح کرد: در 
کنار بحث آلودگی هوا این تعطیلات زمستانه یک رونق مناسبی در سفرها به استان های 
جنوبی ایجاد خواهد کرد، چون معمولا س��فرهای تابستانه و ایام نوروز بیشتر به سمت 
استان های شمالی است و یا اینکه مردم به مشهد می روند و جمعیت کمتری به سمت 
جنوب می روند. اما الان در فصل زمس��تان در حوزه هرمزگان، بوشهر، خوزستان و کلا 
نیمه جنوبی کشور هوای بسیار خوب و مطلوبی است که اگر یک برنامه ریزی وجود داشته 
باشد و در زمان مناسب اطلاع رسانی صورت گرفته باشد، خانواده ها هم می توانند برنامه 
خود را تنظیم کنند و مثلا کارمندان برنامه کاری و مرخصی خود را تطبیق دهند تا از این 
فرصت استفاده کنند. وی ادامه داد: در نتیجه هم از ازدحام سفر در فصول دیگر کاسته 
می شود، هم رونق گردشگری جنوب کشور را می تواند به دنبال داشته باشد و هم روی 
آلودگی هوا اثر مناسبی خواهد داشت و باعث کاهش آن می شود. عضو کمیسیون انرژی 
مجلس خاطرنشان کرد: اقدامات اساسی و بلندمدت برای آلودگی هوا باید روی خودرو ها 
و صنایع اتفاق بیفتد؛ اما در چنین شرایطی هم در فصل زمستان، موضوع اصلی یعنی 
وارونگی هوا و پایداری جو همچنان برقرار است و به نظرم تعطیلات زمستانی برای این 

شرایط اتفاق خوبی است./ایلنا

< غربی ها به دنبال حاشیه بردن شکست سنگین رژیم صهیونیستی در غزه هستند
یک عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس شورای اسلامی گفت: آمریکا و 
انگلیس با حمله به یمن در تلاش هستند تا با ایجاد حاشیه هایی، شکست سنگین رژیم 
صهیونیستی در غزه را به حاشیه ببرند.علی حدادی بیان کرد: نکته مهم در این رابطه 
این است که یمن در مسیر محور مقاومت قرار گرفته و از مردم مظلوم فلسطین حمایت 
می کند. به دنبال اقدامات تروریستی که رژیم غاصب صهیونیستی انجام داده، یمن باتوجه 
به ظرفیت ها و پتانسیل هایی که داشته سعی کرده در راستای حمایت از مردم فلسطین 
گام ب��ردارد.وی در ادامه با بیان اینکه علی رغم تلاش های نظام س��لطه یعنی آمریکا و 
استعمار پیر یعنی انگلیس در حمایت از رژیم غاصب صهیونیستی در عمل شاهد شکست 
رژیم غاصب صهیونیستی در جنگ غزه هستیم، اظهار کرد: این حملاتی که انگلیس و 
آمریکا علیه یمن داش��تند، به خاطر دفاع یمن از رژیم صهیونیس��تی بوده در حالی که 
یمن در راستای دفاع از حقوق بشر حرکت کرد و مورد غضب رژیم صهیونیستی، آمریکا 
و انگلیس قرار گرفته اس��ت. قطعا این ها مترس��ک هایی هستند که حرکت هایی انجام 
می دهند اما یمن با صلابت ایس��تاده و از منافع ملی خ��ود دفاع می کند.نماینده مردم 
طالقان، ساوجبلاغ، نظرآباد و چهارباغ در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: آمریکا و 
انگلیس با حمله به یمن قوانین بین المللی را زیرپا گذاشتند تا صرفا منافع رژیم غاصب 
صهیونیستی را تامین کنند. قطعا سازمان ملل وظیفه سنگینی بر عهده دارد. گرچه بعد 
از حملاتی که به فلسطین و غزه صورت گرفت، سازمان ملل به وظایف خود عمل نکرده 
است. سازمان ملل باید ورود داشته باشد اما با سلطه ای که آمریکا بر سازمان ملل دارد، 
عملا نقش سازمان ملل خنثی شده است.حدادی در پایان تاکید کرد: آمریکا و انگلیس 
به دنبال ایجاد حاشیه هایی هستند تا شکست سنگین رژیم صهیونیستی در غزه را به 
حاشیه ببرند. تقویت و حمایت از محور مقاومت و مردم مظلوم غزه مسئله مهمی است 
که یمن در این مسیر گام برداشته است. همان طور که مسئولان یمنی اعلام کردند، این 

حمایت ها نیز استمرار خواهد داشت./ایسنا

< مجلس باید برای صیانت از اطلاعات افراد در فضای مجازی اقدام کند
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت: از نگاه بنده مجلس 
باید در برابر حملات هکری این روزهای دش��منان، مس��یر قانون گذاری برای صیانت از 

حقوق و اطلاعات افراد در فضای س��ایبری و مجازی را دنبال کند.روح الله عباس��پور با 
تاکید بر ضرورت صیانت از اطلاعات ایرانیان در برابر حملات سایبری، بیان کرد: مدیریت 
یکپارچه در حوزه داده ها و اطلاعات موضوع مهمی اس��ت که مجلس نیز در این زمینه 
گام برداش��ته و قانونی در این حوزه به تصویب رس��انده است که تمام داده ها باید تحت 

مدیریت واحدی قرار بگیرد.
وی در ادامه اظهار کرد: مجلس برای صیانت از داده ها و اطلاعات افراد در فضای سایبری 
و مجازی در حال تصویب قانونی تحت عنوان صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی 
بود، کمیس��یون مشترک نیز تشکیل ش��ده بود اما متاسفانه جوسازی هایی که صورت 
گرف��ت اجازه نداد ت��ا این موضوع پیش برود. نماینده مردم قزوین در مجلس ش��ورای 
اس��لامی، تصریح کرد: اکنون مسئولیت صیانت از اطلاعات افراد با شورای عالی فضای 
مجازی است که اقداماتی نیز در این حوزه انجام داده است. در خصوص حملات هکری 
که این روزها شاهد هستیم، اکنون شورای عالی فضای مجازی در صحنه است اما نظر 
دس��تگاه قضا نیز بر این اس��ت که مجلس نیز به عنوان ناظر ورود کرده تا دستگاه قضا 
بتواند با بخش هایی که کوتاهی یا اهمال داشتند برخورد کند.عباسپور تاکید کرد: صیانت 
از داده ها و اطلاعات افراد موضوع مهمی است که بنده معتقد هستم که مجلس باید در 

این حوزه گام بردارد و مسیر قانون گذاری را طی کند./ایسنا

 <آمریکا مسئول مستقیم تمام اتفاقات نزدیک در منطقه غرب آسیاست
نماینده مردم تهران در مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: آمریکا مسئول مستقیم تمام 
اتفاقات دیروز، امروز و فردای نزدیک در منطقه غرب آسیاس��ت. مالک ش��ریعتی نیاسر 
در صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت: » حمله مستقیم آمریکا به یمن، ناقض کلیه 
قوانی��ن و مقررات بین المللی و محکوم اس��ت. این اقدام حماق��ت آمیز که در حمایت 
از جنایات رژیم آویزان صهیونیس��تی در غزه انجام ش��ده، به روش��نی ثابت می کند که 
 آمریکا مسئول مستقیم تمام اتفاقات دیروز، امروز و فردای نزدیک در منطقه غرب آسیا

 است.«/ایسنا

< نیازمند یک مدیریت واحد در حوزه سایبری هستیم
یک عضو کمیس��یون امور داخلی کش��ور و شوراها در مجلس ش��ورای اسلامی تاکید 
کرد: کش��ور نیازمند یک مدیریت واحد در حوزه صیان��ت از داده ها و مقابله با حملات 
س��ایبری بوده و از نگاه بنده باید مانند س��ایر کش��ورهای دنیا به سمت نظامی ها برای 
ایفای این مدیریت واحد برویم.ابوالفضل ابوترابی با اشاره به ضرورت صیانت از اطلاعات 
ایرانی��ان در برابر حملات س��ایبری، بی��ان کرد: در حوزه داده ه��ا و اطلاعات ما امروز با 
جنگی تحت عنوان جنگ س��ایبری مواجه هستیم. امروز داده ها فوق العاده مهم است. 
اختلال و هک داده ها نیز موضوع بسیار مهمی به شمار می رود. این جنگ خیلی واقعی 
و خطرناک اس��ت که متاسفانه کمتر مورد توجه قرار گرفته اس��ت. وی در ادامه اظهار 
کرد: صیانت از داده ها و حساب های مردم بسیار مهم است. نمونه این جنگ را در هک 
سامانه های سوخت مش��اهده کردیم. اگر خدایی نکرده این جنگ به هک حساب های 
بانکی و یا هک سیس��تم انتخابات تعمیم داده شود بس��یار تاثیر منفی برجای خواهد 
گذاشت. این جنگ می تواند در روند زندگی مردم و حتی در تولید نیز اثر منفی برجای 
بگذارد. نماینده مردم نجف آباد در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: ما باید حفاظت 
و صیانت از داده ها و اطلاعات افراد را خیلی جدی بگیریم. متاس��فانه ما اکنون در این 
حوزه س��ه س��ازمان موازی داریم که اقدامات موازی این سه دستگاه در روند مدیریت 
ای��ن حوزه اختلال ایجاد کرده اس��ت. ما نیازمند یک مدیری��ت واحد در حوزه صیانت 
از داده ها و مقابله با حملات س��ایبری هس��تیم. به نظر بنده باید مانند سایر کشورهای 
 دنیا به س��مت نظامی ها ب��رای ایفای این مدیریت واحد بروی��م. چراکه این یک جنگ

 واقعی است.وی در ادامه تاکید کرد: از نگاه بنده همان طوری که در ارتش آمریکا و در 
ارتش رژیم اشغالگر و در همه ارتش های مهم دنیا یک واحد سایبری پدافندی تشکیل 
شده است ما نیز باید به این سمت رفته و از ظرفیت سازمان پدافند غیرعامل به درستی 
در این حوزه بهره ببریم. باید دستگاه های موازی را ادغام کرده و یک مدیریت واحد در 
این زمینه داشته باشیم که پاسخگو نیز باشد. طبیعتا زمانی که مدیریت واحد ایجاد شود 

به دنبال آن شاهد پاسخگویی نیز خواهیم بود./ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

آفتاب یزد ـ رضا بردستانی: حمله ی آمریکایی � انگلیسی به یمن اگر هزار دلیل 
داشته باشد سه هدف عمده را دنبال می کرد:

اول: به حاش��یه راندن اخبار جنگ حماس و ناتوانی ارتش اس��رائیل برای نابود کردن 
حماس و از بین بردن تونل هایی که برای آن ها کابوسی مرگ آفرین است

دوم: دفاع حیثیتی از قدرت برتر دریایی آمریکا و انگلستان که دهه ها است به آن فخر 
می فروشند آن هم توسط گروهی که گمان نمی کردند بتوانند شاهرگ حیاتی تل آویو 

را آنقدر فشار دهند که جریان حیات را سد کند.
سوم: سوم تحت الشعاع قرار دادن شکایت آفریقای جنوبی از اسرائیل نزد دیوان داوری 

بین المللی)لاهه( که به شدت نتانیاهو و شرکای او را دچار وحشت کرده است.
علاوه بر دلایل سه گانه ی فوق، ده ها دلیل دیگر نیز وجود دارد که این سه دلیل لابد 
از همه مهم تر بوده اس��ت. نکته ی مهمی که در دو حمله ی اخیر انگلستان و آمریکا 
ب��دون همراهی متحدانی که حتی از آن ها نام نیز برده ش��د گویای یک واقعیت تلخ 
بود؛ اگرچه همگان از ناامن ش��دن باب المندب نگران بودند اما خودکامگی آمریکا و 
انگلس��تان را نیز بر نمی تافتند تا جایی که حوثی ها علناً اعلام کردند هیچ ائتلافی در 
کار نیس��ت با هر کشوری تماس برقرار کردیم گفتند بی اطلاعیم و این یعنی ائتلافی 
که ابتدا قرار بود با حضور بیس��ت کشور تشکیل شود، علی النهایه تبدیل شد به یک 

جنگ دو کشور علیه یک کشور!
در نه��انِ ماجرا اما، وقتی قدرت ه��ای بزرگ به قدرت های کوچک و منطقه ای یورش 
می برند چنین دریافت می شود که استیصال به درجه ای رسیده که قدرت اندیشیدن 
را زائل کرده است چه، آمریکایی ها و لندن نشینان به خوبی می دانستند شکست دادن 
حوثی ها اگر با چند موشک شلیک شده به اهدافی گُنگ میسر بود لابد عربستان طی 
آن هشت سال حداقل توانسته بود با همراهی اماراتی ها، 10 متر در خاک یمن نفوذ 
کند که در آن هشت سال نیز همه ی شرکای آمریکایی ریاض و امارات بی آن که رد 

و نشانی از خود بر جای بگذارند حاضر بودند!
دروغ بزرگی گفتند تحت عنوان ایجاد خطر برای تجارت بین المللی دریایی توس��ط 
حوثی ها در حالی که بارها حوثی های یمن اظهار کرده بودند با هیچ کش��تی عبوری 
کاری نداریم مگر کشتی هایی که برای اسرائیل آذوقه و مهمات حمل می کنند از هر 
کش��وری و با هر میزانی. دکتر عبدالرضا فرجی راد در مصاحبه با آفتاب یزد به نکته  
خوبی اش��اره می کند:»بیشترین کش��تی های عبوری از باب المندب مربوط به چین 
است و ژاپن و اتحادیه ی اروپا، شنیدید یکبار مقامات پکن، توکیو یا هر کشور اروپایی 

معترض به تعرض حوثی ها شده باشند؟
نکته ی درس��تی است اما به خطر افتادن تجارت بین المللی دریایی را آمریکایی ها با 
آن پروپاگاندای رسانه ای به راه انداختند در حالی که کانال سوئز پر بود از کشتی هایی 
که در صف ایستاده بودند که اگر ادعای آمریکایی ها درست بود لابد مصری ها از همه 

زودتر لب به شکایت گشوده بودند.

<»اردوغان« از »آفریقای جنوبی« یاد بگیرد
شکایت از اسرائیل با تبعاتی سنگین

عباس خامه یار رایزن پیشین فرهنگی ایران در لبنان و کارشناس مسائل منطقه در 

گفتگ��و با خبرآنلاین در مورد اینکه چ��را آفریقای جنوبی با وجود روابط معمولی که 
با اس��راییل داشت دست به شکایت از این رژیم زد توضیح داد: شکایت 84 صفحه ای 
آفریقای جنوبی علیه اس��رائیل؛ به دلیل آن اس��ت که این کش��ور ش��رایط را طوری 
دیده که معاهده ممنوعیت کش��تار جمعی که در س��ال 1948 صادر شده بود، زیرپا 
گذاش��ته شده است. سیر قانونی این دادگاه در مورد شکایت علیه رژیم صهیونیستی 
به این ش��کل اس��ت که دادگاه تشکیل کمیته ای متشکل از 17 قاضی را داده و از هر 
 طرف دعوا دو نفر از اتهامات دفاع کنند. هر یک از این افراد س��ه س��اعت برای دفاع

 وقت دارند.
خامه یار ب��ا توصیف اقدام آفریقای جنوبی به عنوان اقدامی ش��جاعانه گفت: آفریقای 
جنوبی با اقدام ش��جاعانه خود روند مس��ائل را به س��مت دیگری برد. به ویژه حضور 
وزیردادگستری آفریقای جنوبی در راس یک تیم حقوقی متبحر و بین المللی با سوابقی 
مش��ابه در مورد این گونه منازعات اثر فراوانی دارد. مس��ئله ای که وزیر دادگس��تری 
آفریقای جنوبی در جلس��ه اول مطرح کرد این بود که کل جنایت صهیونیس��ت ها را 
نه از هفت اکتبر بلکه از سال 1948 به روی دادگاه آورد. بر این اساس این کشور دو 
معبر رفح و غزه را به عنوان یک زمین اش��غال شده توسط اسراییل در سال 1967 در 
دادگاه مطرح کرد. این نشان می دهد یک عزم راسخ برای شکایت علیه صهیونیست ها 
وجود دارد و مسئله برای آفریقای جنوبی صرفا یک مسئله نمایشی نیست. صرف نظر 
از نتیجه ای که دادگاه دارد و من امیدوار نیستم که حکمی علیه اسراییل صادر کند، اما 
حرکت بسیار مهمی است. این برای نخستین بار است که به این شکل علیه اسراییل 
شکایت شده و آنها به دادگاه کشیده می شوند و مجبورند از خود به شیوه های مختلف 
دفاع کنند. این مس��ئله بازخورد جهانی خواهد داش��ت. به نظر من اگر حماس��ی ها 
می دانستند طوفان اکتبر چنین بازتابی دارد، قطعا دنبال نام دیگری می رفتند و شاید 

آن را سونامی می نامیدند.
نکته ی مهمی که این رایزن پیش��ین فرهنگی ایران در لبنان به آن اش��اره می کند 
آن که:» با وجود اینکه بعید اس��ت دادگاه ش��کایت علیه اس��راییل از سوی افریقای 
جنوبی، به صدور حکمی علیه اس��راییل بینجامد اما به نظر می رسد که اقدام آفریقای 

جنوبی، برای اسراییل هزینه فراوانی داشته باشد.« طی 100 روزی که از آغاز طوفان 
الاقصی می گذرد، اردوغان بارها س��خنرانی کرده، حملات سنگین کلامی به نتانیاهو 
داش��ته، کشورهای عرب منطقه که معلوم شد نه »عربیت« برای شان اهمیت دارد و 
نه »اس��لامیت« نیز س��کوت اختیار کردند، دیگر قدرت های بزرگ هم یا ابراز نگرانی 
کردند و دعوت به خویش��تنداری)چین( و یا این که، گاهی به میخ کوبیدند و برخی 
اوقات به نعل)روسیه( در این میان، هوشمندی سید حسن نصرالله، رشادت عراقی ها 
و سیاس��ت پنهان برخی کش��ورها اگرچه در نتیجه ی جنگ تأثیری نداشت اما یک 
ش��کایت 84 صفحه ای از س��وی آفریقای جنوبی علیه اسراییل؛ با مراجعه به معاهده 
ممنوعیت کش��تار جمعی که در س��ال 1948 صادر ش��ده بود و زیرپا گذاشته شده 
است دردس��ری بزرگ برای نتانیاهو و غرب به وجود آورد)سیر قانونی این دادگاه در 
مورد شکایت علیه رژیم صهیونیستی به این شکل است که دادگاه تشکیل کمیته ای 
متش��کل از 17 قاض��ی را داده و از ه��ر طرف دعوا دو نف��ر از اتهامات دفاع کنند. هر 
یک از این افراد س��ه س��اعت برای دفاع وقت دارند.( به زعم خیلی ها، حتی اگر این 
دادگاه ب��ه محکومیت و نتیجه ی مورد نظر نیز ختم نش��ود ب��ه خودی خود تبعات 
سنگینی برای رژیم صهیونیستی به همراه خواهد داشت زیرا، همین شکایت می تواند 
سرآغاز بسیاری شکایت های دیگر باشد و دیوان داوری بین المللی)لاهه( نیز نمی تواند 
ت��ا ابد ش��رافت و اس��تقلال و آبروی خود را به پ��ای یک رژیم غاص��ب خرج کند و 
 در نهای��ت، یک روزی، یک جایی، رأیی صادر خواهد ش��د که جهان را ش��گفت زده 

خواهد کرد

 »اردوغان« از »آفریقای جنوبی« یاد بگیرد

شکایت  از اسرائیل با تبعاتی سنگین
  به زعم خیلی ها، حتی اگر این دادگاه)شکایت آفریقای جنوبی
 از اسرائیل نزد دیوان داوری بین الملل، لاهه( به محکومیت و 
نتیجه  مورد نظر نیز ختم نشود به خودی خود تبعات سنگینی 
برای رژیم صهیونیستی به همراه خواهد داشت زیرا، همین 
شکایت می تواند سرآغاز بسیاری شکایت های دیگر باشد و 
دیوان داوری بین المللی)لاهه( نیز نمی تواند تا ابد شرافت و 
استقلال و آبروی خود را به پای یک رژیم غاصب خرج کند و در 
نهایت، یک روزی، یک جایی، رأیی صادر خواهد شد که جهان را 

شگفت زده خواهد کرد

اوایل که طوفان الاقصی آغاز شده بود، نتانیاهو در موضع گیری ها 
می کردند  خیال  همگان  که  می کرد  خاک«  و  »گرد   چنان 
سه روزه نشد، سی و سی روزه طومار حماس در هم پیچیده 
کارزار شدند  وارد  یمنی  حوثی های  که  بعد  اندکی  می شود، 
تبدیل  متروکه  گورستانی  به  را  اسرائیل  در  ایلات  بندر  و 
کردند خیلی از رسانه های غربی این گروه را کم اهمیت جلوه 
می دادند یا حداقل تلاش کردند که چنین به افکار عمومی 
جهانی القاء کنند، قطعنامه ها در شورای امنیت سازمان ملل 
یکی پس از دیگری »وتو« شد و در نهایت پای شکایت آفریقای 
برای  سنگین  تبعاتی  قطعاً  که  شکایتی  آمد  میان  به  جنوبی 
رژیم صهیونیستی در پی خواهد داشت. دستپاچگی مقامات 
جنوبی  آفریقای  را  درست  قدم  می دهد  نشان  اسرائیلی 

برداشت نه اردوغان!

علی آب��ای گفت: ب��ا اقداماتی ک��ه در آیین نامه پیش بینی ش��ده، اقدام ب��ه واردات 
خودروهای دست دوم می کنیم. 

عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره واردات خودروهای دست دوم 
گفت: امیدواریم آن قدر خودرو نو و با کیفیت تولید و وارد شود که نیازی به واردات 

خودرو دست دوم نباشد. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: براس��اس پیشنهاد مجلس شورای اسلامی برای 
واردات خودروهای دس��ت دوم، آیین نامه واردات خودروهای دست دوم مصوب شده 

و مراحل تکمیل را طی می کند و به زودی این آیین نامه ابلاغ می شود. 

ب��ه گ��زارش ایلن��ا؛ وی با بی��ان اینکه متناس��ب ب��ا اقداماتی ک��ه در آئی��ن نامه 
پیش بین��ی ش��ده اس��ت، اقدام ب��ه واردات��ی خودروه��ای دس��ت دوم می کنیم و 
 مش��کلی در ای��ن رابطه وج��ود ندارد، ام��ا گام اول واردات را از مناطق آزاد ش��روع 

می کنیم. 

وزیر صمت: 

مشکلی برای واردات خودروهای دست دوم وجود ندارد
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 ـرضا بردستانی - خبرنگار بین الملل: یک استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه با اشاره  آفتاب یزد 
به تلاش چینی ها و آمریکایی ها برای به پایان رس��انیدن نتیجه انتخابات در تایوان به نفع خود به آفتاب 
یزد گفت:»نتیجه ی به دست آمده کاملًا طبیعی بود زیرا نسل جدید چندان علاقه ای به چینی ها ندارد و 

همین مسئله کمک کرد تا حزب حاکم بتواند جایگاه خود را حفظ کند.«
علی بیگدلی با تأکید بر این موضوع که، حمله به تایوان برای چین به صرفه نیست افزود: » چین هرگز 

سرنوشت 1.4 میلیارد نفر را به سرنوشت یک جزیره ی کوچک گره نخواهد زد.«
وی ادامه داد: اگرچه حزب حاکم توانست در انتخابات اخیر پیروز شود اما این بدان معنا نیست که پکن 
از تای��وان ص��رف نظر کند فلذا می توان گفت با اتفاق اخیر وضعیت در همان حالت قبلی تثبیت ش��د و 

کشمکش چین و امریکا بر سر تایوان همچنان به قوت خود باقی است.

<پیروزی مجدد حزب حاکم در انتخابات تایوان به رغم تهدیدهای چین
 نتایج انتخابات سراسری در تایوان نشان داد که مردم این کشور روز شنبه، ۲۳ دی، زیر فشار تهدیدهای 
چین که انتخابات را گزینه بین »جنگ یا صلح« خوانده اس��ت، لای چینگ-ته، نامزد ریاست جمهوری 
حزب »پیشرو دموکرات«، را به قدرت رساندند. با پیروزی لای، معاون فعلی 
ریاست جمهوری، حزب او که پرچم دار هویت مستقل تایوان است و ادعای 
حاکمیت چین بر این جزیره خودگردان را رد می کند، برای س��ومین بار به 
قدرت رس��ید. لای در انتخابات ریاست جمهوری با دو رقیب روبرو بود: هو 
یو-ایه از حزب کومینتانگ که بزرگترین حزب اپوزس��یون است و کو وون-
جه ش��هردار س��ابق تایپه و از حزب »مردم تایوان« که به تازگی و در سال 
۲۰1۹ تأسیس شد. هر دو رقیب شکست را پذیرفتند. در این انتخابات مردم 
تایوان برای گزینش رئیس جمهوری، معاون او، و اعضای محلی و غیرمحلی 
پارلمان رای دادند.چین در آس��تانه انتخابات با رد درخواست های لای برای 
گفت و گو، او را یک »جدایی طلب خطرناک« خوانده و گفته بود که هرگونه حرکت به س��مت اس��تقلال 
رسمی تایوان »به معنای جنگ« است. لای می گوید که به حفظ صلح و وضعیت موجود در سراسر تنگه 
تایوان و تقویت دفاعی این جزیره متعهد اس��ت. به گزارش ش��بکه خبری ان بی سی، او در یک کنفرانس 
خبری پس از پیروزی خود گفت که به روابط خارجی و دفاع ملی در راستای سیاست تسای اینگ-ون، 
رئیس جمهوری فعلی، ادامه خواهد داد. چین پس از انتخاب تسای در سال 1۳۹۵، گفت و گوی مستقیم 
با تایوان را قطع کرد. بنا به این گزارش، لای گفت امیدوار اس��ت چین »درک کند که تنها صلح به نفع 
هر دو طرف در تنگه تایوان خواهد بود. علاوه بر این، صلح و ثبات جهانی به صلح در تنگه تایوان بستگی 
دارد. ما امیدواریم که چین ش��رایط را درک کند، زیرا مس��ئولیت دارد.«یک مقام ارشد دولت بایدن روز 
چهارشنبه ۲1 دی گفت ایالات متحده با هرگونه مداخله یا نفوذ خارجی در انتخابات ریاست جمهوری 
و پارلمانی تایوان مخالف است و قصد دارد پس از برگزاری انتخابات، هیئتی غیررسمی را به این جزیره 
خودگردان اعزام کند. چین علی رغم مخالفت های ش��دید تایپه، تایوان را بخش��ی از قلمرو خود می داند. 
دول��ت تایوان با ادعای حق حاکمیت چین مخالف اس��ت و می گوید جمه��وری خلق چین هرگز بر این 
جزیره حکومت نکرده است و حق ندارد در مورد سرنوشت آن دخالت یا آن را کنترل کند، زیرا فقط مردم 
تایوان می توانند این کار را انجام دهند.آمریکا خواهان حفظ وضعیت موجود تایوان اس��ت که به صورت 
دموکراتیک اداره می شود و به رغم فقدان روابط دیپلماتیک رسمی با تایوان مهم ترین حامی بین المللی و 
تامین کننده تسلیحات این کشور است. رویترز در آستانه انتخابات تایوان به نقل از یک مقام دولت بایدن 
بدون ذکر نام گفت هر گونه اختلال در صلح و ثبات تنگه تایوان که یک مسیر کلیدی کشتیرانی است، 

به اقتصاد جهانی آسیب جدی خواهد زد.

<تردید»شی«؛ اروپا یا مسکو؟!
علی بیگدلی در بخش دیگری از این گفتگو خاطرنشان می کند: با تصمیمی که اروپایی ها به ویژه آلمان 
گرفته مبنی بر خروج سرمایه های خود از چین، حال پکن در یک دو راهی عجیب گرفتار شده است که 
همچنان آمریکا و غرب را دو دستی بچسبد یا نزدیک با مسکو را در دستور کار خود قرار دهد.وی ادامه 
می دهد: گزینه ی سومی هم هست و آن حفظ همزمان غرب و مسکو است که به طور طبیعی خوشآیند 
کاخ س��فید نخواهد بود با این وجود واش��نگتن به دلیل مخمصه هایی که در آن گرفتار ش��ده) انتخابات 
ریاست جمهوری، بلاتکلیفی جنگ در اوکراین و بحران غزه( عملًا خود را درگیر بحران بزرگتری آن هم 
با چین نخواهد کرد و به اصطلاح در مس��یر باج دادن گام بر می دارد.بیگدلی می گوید: سیاست چین در 
عرصه ی سیاست بین الملل، پرهیز از تنش و تلاش برای نزدیک تر شدن به آمریکا است در همین حال 
مراقب اس��ت تا حوزه های نفوذ خود)ایران، پاکس��تان و افغانستان( را برای فشار بر غرب حفظ کند. این 
استاد دانشگاه در پاسخ به این پرسش که:»در سایه ی انتخابات اخیر در تایوان و نتیجه ای که به دست آمد 
آیا بحران و تنش در دریای چین شتاب می گیرد یا نه؟« گفت: هر دو طرف ماجرا، سعی می کنند سطح 

تنش را در همین سطح باقی نگه دارند هرچند در این مسیر چینی ها در تلاش هستند تا با برطرف کردن 
تنش ها با کاخ سفید، روابط صمیمانه تری با مقامات ایالات متحده برقرار کنند زیرا تجارت و بازرگانی برای 

چینی ها در جایگاه مهم تری وجود دارد.

<ایده هنری کیسینجر و دهه هفتاد میلادی
علی بیگدلی با بازخوانی تاریخ سیاسی چین و آمریکا به آفتاب یزد گفت: ایده ی زدودن تفکر چین هراسی 
که معمار آن کیسینجر و »بوتو«، دوست صمیمی »مائو« بودند در دهه ی هفتاد قطعاً ایده ی کاربردی  
مفیدی بود اما در نظام نوین بین الملل با تغییرات شگرفی که در روابط کشورها شاهد هستیم حتماً ایجاب 
می کند کانون های بحران در وضعیت بحران زایی باقی بمانند زیرا؛ »امپریالیسم« با بحران زاده می شود، با 
بحران زایی ادامه حیات می دهد و بدون بحران خواهد مرد، این یک اصل است و این که می بینیم بحران 

پشت بحران در جهان به وجود می آید بخشی به همین نگاه و ایده مربوط می شود.

<آمریکا به چین امتیاز داده، می دهد  و خواهد داد
عل��ی بیگدل��ی با توصیف جهان بین الملل به یک میز پر از هدیه می گوی��د: روش چینی ها در مواجهه با 
آمریکا، کاهش تنش و منش آمریکایی ها امتیاز دادن برای مهار چین و عصبانی نکردن این کشور است در 
حالی که به خوبی می دانند چینی ها اهل جنگ نیستند و تلاش می کنند موقعیت تجاری و بازرگانی خود 
در جهان را با تنش زایی به خطر نیندازند. وی با اشاره به امتیازاتی که آمریکا در خاورمیانه به چینی ها 
داده اظهار می دارد: آمریکایی ها همواره برای مهار چین بر س��ر امتیاز دادن ها گاهی س��خاوتمندانه رفتار 

کرده اند تا جایی که اجازه دادند پکن در خاورمیانه در منافع حتی آمریکا شریک شود.

<پیروزی غربگرایان در تایوان به نفع مسکو!
علی بیگدلی در تحلیلی دیگر به وجه مهمی از پیروزی غربگرایان در تایوان اش��اره کرده می گوید: تمام 
تلاش امریکا مبتنی بر این بوده تا پکن از مس��کو فاصله بگیرد و حال با پیروز غربگرایان تقریبا مس��کو از 
همراهی چین با خودش مطمئن ش��ده است مضافاً این که، چینی ها اگرچه همواره فاصله ی مطمئنه با 
پوتین را حفظ کرده اند اما این رفتار هرگز به معنای پشت کردن به روسیه نبوده و نخواهد بود.وی ادامه 
می دهد: چین در مسیر قدرت جهانی شدن قرار دارد اما وضعیت فعلی این کشور چندان مطلوب نیست و 
از این جهت امریکایی ها چون چندان احساس خطر نمی کنند لابد سختگیری های کمتری نسبت به پکن 
خواهند داشت.بیگدلی می گوید: در این جا مسئله ی دیگری نیز وجود دارد و آن این که؛ خودِ چینی ها 
تمایل بیشتری به غرب و آمریکا دارند چون منافع بیشتر را نه از آسیا به مسکو که از آسیا به واشنگتن 
می دانن��د.وی با گریزی به یک اص��ل تاریخی)همه ی انقلاب ها بلافاصله درگیر جنگ ش��ده اند( اظهار 
می دارد: معمولاً قدرت های نوظهور در تلاش هستند در همان ابتدا با به راه انداختن جنگ سرپوشی بر 
 ناتوانی های خود بگذارند و اگر می بینیم بسیاری از انقلاب ها در همان آغاز مسیر جنگ به راه انداخته اند 
حتماً دلیل قانع کننده ای داش��ته اس��ت.بیگدلی با اش��اره به بحران های موجود در جهان تأکید می کند: 
بخش��ی از این بحران ها به اصطلاح دس��ت ساز و محصور تفکرات قدرت های بزرگ است زیرا در سایه ی 
بحران ها است که نظم نوین جهانی شکل می گیرد و قدرت قدرت مداران نیز از همین جا ناشی می شود.

وی با اشتباه و بی نتیجه خواندن حمله ی آمریکا و انگلیس به حوثی ها اظهار می دارد: یادمان باشد کاخ 
سفید برای فرار از یک بحران، به یمن حمله کرد و هیچ دستاوردی نیز به دست نخواهد آورد.این استاد 
دانش��گاه در پایان با اش��اره به این که، جنگ لازمه ی سیاست است گفت: قدرت و حفظ قدرت حتماً در 

سایه ی جنگ آسان تر است!

انتخابات در تایوان باعث شکست حزب حاکم نشد علی بیگدلی، استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه در گفتگو با آفتاب یزد پیامدهای این انتخابات را تشریح می کند

پیروزی غربگرایان در تایوان به نفع مسکو! 
بیگدلی: بارها گفته ام بازهم می گویم؛ چین هرگز به تایوان حمله نمی کند

< سفیر یمن در ایران: به آمریکا هشدار دادیم حماقت نکند
سفیر یمن در ایران با بیان این که تجاوز آمریکا به یمن مسئله جدیدی نیست، اظهار کرد: آمریکایی ها تلاش 
کردند که از س��ازمان ملل مجوزی برای حمله به یمن دریافت کنند ولی در این مورد شکس��ت خوردند. به 
گزارش ایسنا، ابراهیم محمد الدیلمی با بیان این که آمریکا و انگلیس بدون هیچ مشروعیتی، یمن را هدف 
قرار داده اند، گفت: هدف اصلی آن ها ایجاد ممانعت در حمایت از مردم فلسطین و حمایت و حفاظت از رژیم 
صهیونیستی است.وی با بیان این که آمریکایی ها به دنبال گسترش جنگ در منطقه هستند و ما پیش از این 
به آنها هشدار دادیم که حماقت نکنند، افزود: هر اتفاقی که در دریای سرخ رخ دهد، مسئولیت آن بر عهده 
آمریکا خواهد بود.الدیلمی با بیان این که ما نمی خواهیم دایره جنگ گسترش پیدا کند، گفت: آمریکایی ها 

می خواهند با گسترش دامنه جنگ، نگاه ها را از مسئله فلسطین منحرف کنند.

< بایدن: پیام خصوصی به ایران فرستاده ایم
رئیس جمهور آمریکا در اظهاراتی با تلاش برای مرتبط جلوه دادن اقدامات ارتش یمن علیه رژیم صهیونیستی 
به ایران، مدعی شد که در این باره »پیامی خصوصی« به ایران فرستاده است.به گزارش ایسنا، »جو بایدن« 
رئیس جمهور آمریکا که به تازگی ارتش آن حملاتی تجاوزکارانه را علیه یمن انجام داده است، در اظهاراتی 
تلاش کرد ایران را با اقدامات نیروهای مسلح)انصارالله( یمن در دریای سرخ مرتبط سازد و بار دیگر مدعی شد 
که به ایران در این باره پیام داده است.خبرگزاری رویترز روز شنبه در این باره گزارش کرد که بایدن می گوید 
آمریکا پیامی خصوصی درباره حملات نیروهای مسلح یمن به ایران فرستاده است.او همچنین گفت که »ما 
به خوبی آماده ایم«.رئیس جمهور آمریکا همچنین بامداد دیروز  و پس از حملات مشترک با انگلیس به یمن 
در بامداد جمعه، گفت معتقد نیست که کشورش در جنگ نیابتی با ایران قرار دارد. بایدن بامداد شنبه که به 
بازدید یک مرکز کسب و کار کوچک در آلنِ تاون در ایالت پنسیلوانیا رفته بود، در پاسخ به سوالی درباره اینکه 
»آیا آمریکا در جنگ نیابتی با ایران قرار دارد« پاسخ داد: »نه. ایران جنگ با ما را نمی خواهد«. رئیس جمهور 

آمریکا همچنین گفت: »من پیام را به ایران رسانده ام. آن ها می دانند نباید کاری انجام دهند«.

< نبرد شدید مقاومت در شمال، مرکز و جنوب غزه/ تعداد شهدا به ۲۳ هزار و ۸۴۳ تن رسید
ارتش رژیم صهیونیستی برای نود و نهمین روز به جنگ وحشیانه و بمباران های خشونت آمیز خود در نوار غزه 
که ده ها هزار شهید، مجروح، آواره و مفقود بر جای گذاشته است، ادامه می دهد. از آن سو، مقاومت فلسطین 
تجمع خودروها و سربازان اشغالگر را هدف قرار داده و همچنان مانع نفوذ اشغالگران به محورهای مختلف نوار 
غزه می شود.به گزارش ایسنا، در زمانی که نگرانی ها از ادامه بحران انسانی ادامه دارد، دفتر رسانه ای دولتی در 
غزه از قطع برق و از کار افتادن ژنراتورهای برق در بیمارستان شهدای الاقصی خبر داد که وقوع یک فاجعه 
انسانی جدید را همزمان با توقف خدمات بهداشتی و درمانی به دلیل تمام شدن سوخت، همزمان با توقف 
خدمات ارتباطی در نوار غزه تهدید می کند.منابع میدانی افزودند: درگیری ها در اطراف بیمارستان شهدای 
الاقصی ادامه دارد.این در حالی اس��ت که دفتر رس��انه ای دولتی در غزه روز جمعه اعلام کرد که بیمارستان 
ش��هدای الاقصی در ش��هر دیرالبلح در مرکز نوار غزه به دلیل تمام شدن سوخت، خدمات بهداشتی خود را 
متوقف می کند.این دفتر در بیانیه ای که در پلتفرم تلگرام منتش��ر ش��د، هش��دار داد که »در صورت توقف 
 ژنراتوره��ای برق، ممکن اس��ت مرگ هایی برای بیماران و کودکان به وی��ژه در بخش های مراقبت های ویژه

 و مراقبت های ویژه نوزادان )NICU( رخ دهد«.در این بیانیه آمده اس��ت: بیمارس��تان شهدای الاقصی در 
آس��تانه اعلام توقف خدمات بهداش��تی و درمانی به دلیل تمام شدن سوخت اس��ت، زیرا قرار بود سوخت 
بعدازظهر پنجشنبه به بیمارستان برسد.این دفتر تاکید کرد: تعلل مسئولان ذیربط )بدون نام بردن از آنها( 
بیماران و کودکان را در مرحله بحرانی قرار داده و آنها را تهدید به مرگ در صورت توقف ژنراتورها کرده است.

دفتر اطلاع رسانی دولتی در غزه افزود: تمامی مراجع ذی صلاح و ذیربط را در قبال هر بلا یا مرگی که بیماران 
و کودکان در معرض آن قرار می گیرند به ویژه در بخش های مراقبت های ویژه کاملاً مسئول می دانیم.در این 
بیانیه از کش��ورهای جهان خواسته شده است که »جنگ نسل کشی ارتش اشغالگر علیه مردم فلسطین را 
متوقف کنند و همچنین برای تامین سوخت همه بیمارستان ها و ازسرگیری فعالیت بیمارستان ها و احیای 
آنها قبل از اینکه خیلی دیر شود، فوراً مداخله کنند«.ایاد ابوزاهر، رئیس بیمارستان شهدای الاقصی نیز روز 
پنجشنبه هشدار داد که خدمات بهداشتی و درمانی در این بیمارستان به دلیل تمام شدن سوخت به زودی 
متوقف خواهد ش��د.ابوزاهر گفت: سوخت بیمارستان به طور کامل در حال اتمام است.وی خاطرنشان کرد: 
کودکان و بیمارانی هس��تند که به دلیل توقف کامل ژنراتورهای برق در معرض خطر مرگ قرار دارند، ما از 
کشورهای جهان می خواهیم که فوراً برای تامین سوخت بیمارستان ها به ویژه بیمارستان شهدای الاقصی قبل 

از اعلام مرگ ده ها بیمار، مجروح و کودک در بخش های مراقبت های ویژه مداخله کنند.

< ده ها تن از مقامات سابق رژیم صهیونیستی خواستار برگزاری انتخابات هستند
ده ها مقام امنیتی سابق رژیم صهیونیستی طوماری را امضا کردند و خواستار برگزاری انتخابات فوری برای 
تغییر رهبران سیاسی با توجه به شرایط کنونی و جنگ در نوار غزه شدند.به گزارش ایسنا، روزنامه یدیعوت 
آحارونوت جمعه، طوماری را منتش��ر کرد که توس��ط بیش از 1۷۰ مقام امنیتی، از جمله فرماندهان سابق 
س��رویس اطلاعاتی موساد، سرویس امنیتی ش��اباک، ارتش و پلیس، امضا شد. آن ها خود را »انجمن دیوار 
دفاعی اس��رائیل« نامیدند.این روزنامه توضیح داد: مهم ترین امضاکنندگان تامیر پاردو، رئیس اسبق موساد، 
یووال دیس��کین و کارمی گیلون، روسای سابق ش��اباک و شلومو آهارونیشکی، راوی پیلید و موشه کاردی، 
روسای سابق پلیس هستند.به گزارش یدیعوت آحارونوت، مقامات سابق گفتند: اسرائیل بهای سنگینی را 
به دلیل شکست در سطوح سیاسی و امنیتی پرداخت و علی رغم نشان دادن اتحاد، خود را در یک درگیری 
نظامی موجودیتی دیگر یافت و زمان انتخاب رهبری که مورد اعتماد مردم باشد، فرا رسیده است.سرلشکر 
نوآم تیوون، فرمانده سابق لشگر شمالی ارتش رژیم صهیونیستی اعلام کرد: وضعیت امنیتی کنونی به رهبری 
جدیدی نیاز دارد که مردم به آن اعتماد کنند و راه صحیح انجام این کار از طریق انتخابات اس��ت. کابینه 
کنون��ی امنیت را محقق نکرد و ما نی��از داریم افرادی را انتخاب کنیم که بتوانند امنیت را بازگردانند.تیوون 
پیش بینی کرد کنست)پارلمان رژیم صهیونیستی(، پس از شکست در جنگ هفت اکتبر گذشته، موعدی را 
برای انتخابات تعیین و آن را در دوره فعلی تصویب کند.وی تأکید کرد: این دولت و هرکسی که سمتی را به 
عهده گرفته باید مسئولیت پذیر باشد و استعفا بدهد و آنچه لازم است این است که مردم خود انتخاب کنند.
این درخواست ها در سایه گزارش هایی مبنی بر اختلاف نظر بین مقامات رژیم صهیونیستی و تبادل اتهامات 
درباره مس��ئولیت شکست در عملیات طوفان الاقصی صورت می گیرد که توسط گردان های القسام، شاخه 
نظامی حماس در هفت اکتبر ۲۰۲۳ آغاز شد.این امر همچنین همزمان با انتشار نظرسنجی هایی است که 
نشان می دهند ۶4 درصد مردم معتقدند عملکرد نتانیاهو در جنگ غزه خوب نبوده است. همچنین حاکی از 
پایین رفتن حزب لیکود در ازای بالا رفتن اردوگاه رسمی به رهبری بنی گانتس، عضو کابینه جنگ هستند.
هزاران اس��رائیلی بارها با درخواس��ت برای اس��تعفای دولت و برگزاری انتخابات زودهنگام تظاهرات کردند. 
نتانیاهو همواره در معرض انتقادات مخالفان و مقامات و نظامیان سابق قرار گرفته است که او را به ناتوانی در 

مدیریت دولت و جنگ کنونی غزه متهم کرده اند؛ جنگی که وارد نود و نهمین روز خود شده است.

< توافق تل آویو و قطر برای رساندن دارو به اسرای صهیونیست در غزه
دولت رژیم صهیونیستی از دستیابی به توافقی با قطر مبنی بر ارسال دارو برای اسرای صهیونیست در نوار 
غزه خبر داد.به گزارش ایسنا، دفتر بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی در بیانیه ای اعلام کرد که 
با کشور قطر به توافقی برای تحویل دارو به اسرای صهیونیست در نوار غزه دست یافته است.بر اساس گزارش 
خبرگزاری »سما«، در این بیانیه آمده است: به دستور بنیامین نتانیاهو، دیوید بارنیا رئیس موساد اقدامی را 
با قطر رهبری کرد که اجازه می دهد در چارچوب سیستم کمک های بشردوستانه اسرائیل به نوار غزه دارو 
برای گروگان های نزد حماس )اسرای صهیونیست( وارد شود.این بیانیه می افزاید: داروها ظرف چند روز آینده 
تحویل داده خواهند شد.بر اساس این بیانیه، رژیم صهیونیستی در توافق با قطر متعهد شد که حجم داروهای 

ارسالی به قطر را افزایش دهد.

< مسئولیت سنگینی که جنگ بر دوش زنان بیوه  در غزه گذاشته  است
با افزایش تعداد کشته شدگان در جنگ غزه که بالغ بر ۲۳ هزار نفر است، بسیاری از زنان غزه بیوه شده اند. 
یکی از آن ها مریم ابوعکر اس��ت که دو بار از مرگ نجات یافته اس��ت.به گزارش ایس��نا، ابوعکر گفت: اولین 
باری که از مرگ نجات یافتم زمانی بود که موش��کی به منزلمان در 1۷ اکتبر ش��لیک شد. دخترم ساره که 
1۷ ساله بود بعد از اینکه جسدش دو تکه شد، جان خود را از دست داد.ابوعکر 4۰ ساله گفت: بعد از مرگ 
دخترم همسرم سلامه مرا دلداری می داد و می گفت که دخترمان در بهشت است.بعد از هفت هفته سلامه 
زمانی که با یکی از همسایگانشان در حال صحبت بود در انفجار بمبی شهید شد. در آن لحظه ابوعکر بیوه و 
سرپرست چهار کودکش شد.وبگاه الحره در ادامه گزارش خود نوشت وی در حالی که اشک ها روی گونه های 
رنگ پریده اش می ریخت، گفت: نمی دانم چگونه نبود همس��رم را تحمل کنم و بچه هایم را بدون او بزرگ 
کنم. گاهی وقت ها که بچه هایم مرا عصبانی می کنند به آنها می گویم همه چیز را به پدرتان می گویم اما بعد 
به یاد می آورم که او دیگر پیش ما نیست.دختر ابوعکر و همسرش جزو بیش از ۲۳ هزار فلسطینی هستند 

که در حملات رژیم صهیونیستی به غزه شهید شده اند. حدود ۷۰ درصد از قربانیان جنگ غزه زن و کودک 
هستند.لوسی ثلجیه، رئیس برنامه زنان در مرکز نزاع فلسطین که یک سازمان مدنی در بیت لحم است، گفت: 
اکنون بیشتر بار مشکلات بر دوش زنان است. این زنان بیوه باید قوی باشند تا زندگی جدیدی را آغاز کنند 
و بتوانند بچه هایشان را بزرگ کنند. البته نباید زنانی را فراموش کنیم که همسرانشان معلول شده اند یا دچار 

جراحت های خطرناک هستند.

< درخواست مسکو از شورای امنیت برای بازگشت به بحث آتش بس در غزه
نماینده دائم روسیه در سازمان ملل متحد اعلام کرد که شورای امنیت باید هر چه سریعتر به بحث درباره 
درخواست آتش بس در نوار غزه بازگردد.به گزارش ایسنا، واسیلی نبنزیا، نماینده روسیه در سازمان ملل در 
جلسه شورای امنیت سازمان ملل در روز جمعه گفت: »بدون آتش بس فوری در غزه، خاورمیانه ممکن است 
وارد یک جنگ در مقیاس بزرگ با پیامدهای خطرناک ماهیت جهانی شود.«وی افزود: شورای امنیت سازمان 
ملل باید هر چه زودتر به بررسی این موضوع بازگردد.نبنزیا همچنین در جلسه شورای امنیت گفت: »با توجه 
به وضعیت فاجعه بار انسانی، برنامه های اسرائیل برای پر کردن تونل ها با آب دریا نگرانی های زیادی را ایجاد 
می کند. بر اس��اس برآوردهای مختلف، صحبت از غرق کردن 1.۳ هزار تونل اس��ت.«نماینده دائم روسیه در 
سازمان ملل متحد اعلام کرد: غرق کردن تونل ها در نوار غزه توسط اسرائیل ممکن است یک »اقدام نسل 
کش��ی« باشد.وی ادامه داد: بر اساس کنوانسیون 1۹4۸ در مورد پیشگیری و مجازات جنایات نسل کشی، 
می توان این گونه اعمال را به عنوان یکی از عناصر نسل کشی طبقه بندی کرد.او با بیان اینکه پیامدهای این 
اقدامات »قرن ها باقی خواهد ماند«، خاطرنش��ان کرد: »اجرای این طرح نه تنها یک فاجعه زیست محیطی 

گسترده را تهدید می کند، بلکه سرزمین نوار غزه را عملا غیرقابل سکونت خواهد کرد.«

< آمریکا: اگر اسرائیل همکاری کند اعراب هم درباره آینده غزه همکاری می کنند
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا تأکید کرد اگر رژیم صهیونیستی آماده پیوستن به تلاش ها برای حل مسئله و 
آینده غزه باشد، کشورهای عربی نیز در این خصوص همکاری می کنند.به گزارش ایسنا، اخیرا آنتونی بلینکن، 
وزیر خارجه آمریکا از سفر یک هفته ای خود در خاورمیانه بازگشت و طی سفر خود به مناطقی از جهان درباره 
جنگ رژیم صهیونیستی در غزه و درگیری هایی که ممکن است منجر به جنگ منطقه ای وسیع شود، صحبت 
کرد. مت میلر، سخنگوی وزارت خارجه آمریکا در مصاحبه با »ام سی ان بی سی« گفت: ما به ۹ منطقه از 
جهان سفر کرده و با رهبران آنها صحبت کردیم و توانستیم به توافق هایی با شرکای عرب و همچنین ترکیه 
برسیم. همه آنها آماده مذاکرات و اتخاذ اقدامات واقعی برای بهبود وضعیت زندگی مردم فلسطین در غزه و 
چگونگی بازسازی غزه و ایجاد حکومت فلسطینی در غزه و هماهنگی با آمریکا در این خصوص هستند. اما 
شرط آنها این است که اسرائیل نیز آماده اتخاذ اقدامات واقعی برای تشکیل کشور مستقل فلسطین باشد.

بلینکن به ترکیه، یونان، اردن، قطر، امارات، عربس��تان، اراضی اش��غالی، مصر و کرانه باختری سفر کرد. این 
چهارمین سفر بلینکن به منطقه از آغاز جنگ رژیم صهیونیستی در غزه از هفتم اکتبر بوده است. این جنگ به 
شهادت بیش از ۲۳ هزار فلسطینی و آوارگی تقریبا تمام ساکنان غزه منجر شده است. میلر گفت: سفر اخیر 
تفاوتی با سفرهای قبلی داشت چرا که شرکای عرب قبلا آماده مذاکره درباره بازسازی غزه و موضوع امنیت 
و حکمرانی در غزه نبودند، اما اکنون آماده آن هستند. بر اساس اطلاعات منتشر شده بلینکن مذاکرات بسیار 
صریحی با بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی و مسئولان دیگر این رژیم درباره شرکای عربی 
داش��ت که رژیم صهیونیس��تی می تواند در صورت موافقت با همکاری درباره آینده غزه به دست آورد. میلر 
گفت: آمریکا تلاش می کند تا نقش رهبری در ارائه دیدگاه خود درباره بازسازی غزه داشته باشد. بلینکن به 
مطرح کردن این دیدگاه و اعمال فشار در سفرهای آتی به منطقه در هفته ها و ماه های آینده ادامه خواهد داد.

< انصارالله یمن: پایگاهی که آمریکا امروز هدف قرار داد از کار افتاده بود
نائب رئیس هیئت اطلاع رسانی جنبش انصارالله یمن اعلام کرد که پاسخ به حملات اخیر علیه صنعاء نزدیک 
است.به گزارش ایسنا، نصرالدین عامر، نائب رئیس هیئت اطلاع رسانی جنبش انصارالله یمن خاطرنشان کرد 
پایگاهی که ارتش آمریکا آن را هدف قرار داد از کار افتاده بود و نیروهای ارتش یمن حضور آمریکایی ها در 
منطقه را غیرقانونی تلقی می کنند. براساس گزارش الجزیره، نصرالدین عامر تاکید کرد بر این اساس، هدف 
قرار دادن تجهیزات جنگی آمریکایی در منطقه برای نیروهای ارتش یمن اقدامی مشروع است.وی در ادامه 
افزود، نیروهای ارتش یمن به آمریکایی ها اجازه حمله به این کش��ور را نخواهند داد. پاسخ به حملات اخیر 

علیه صنعاء نزدیک است.

اخبارخاورمیانه

 مهمترین اتفاقی که در تایوان در سایه ی پیروزی حزب حاکم رخ داد این بود 
که روسیه همچنان شریک و رفیق عزیز پکن باقی بماند

سیاست چین در عرصه ی سیاست بین الملل، پرهیز از تنش و تلاش برای 
نزدیک تر ش�دن به آمریکا اس�ت در همین حال مراقب است تا حوزه های 

نفوذ خود را برای فشار بر غرب حفظ کند

مشارکت بالا در انتخابات و اتخاذ تصمیمات ملی
ادامه از صفحه اول:

اما همین دولت س��ال ۹۸ نیز تصمیم به گران کردن بنزین می گیرد.نتایج کاملا بالعکس اس��ت.بنزین 
گران می شود،مردم معترض می شوند و تورم افزایشی می گردد. بخشی از آن به دلیل تحریم های ترامپ 

وشکس��ت برجام بوده و بخشی دیگر به دلیل مصلحت اندیشی و محافظه کاری شخص حسن روحانی 
ک��ه وجهه اش نزد مردم مخدوش ش��د. داخل پرانتز نکته دیگری را هم باید لحاظ کرد.دولت حس��ن 
روحانی برای اینکه بنزین را در دولت نخست اش گران کند هیچ پروژه رسانه ای تعریف نکرد و مشکلی 
هم رخ نداد.اما او در دولت دوم اش قبل از گرانی بنزین چندین پروژه رس��انه ای را تعریف و اجرا کرد 

که جامعه را آماده کند ولی همگی شکست خوردند. 

برگردی��م ب��ه ام��روز. علم اقتصاد گوش��زد می کند دولت رئیس��ی بای��د قیمت بنزی��ن را اصلاح کند 
وگرنه دچار مش��کل می ش��ود.البته برای این اصلاح،تاکنون دیر هم ش��ده و همین الان سوبس��یدی 
ک��ه دول��ت بابت بنزی��ن پرداخت می کند فاجعه بار اس��ت.اما هیچ احدی در این دولت این جس��ارت 
 را ن��دارد ک��ه دس��ت به قیمت بنزی��ن ولو اندک بزن��د. چرا؟ البته ک��ه دیر یا زود بای��د قیمت بنزین

 اصلاح شود.



جایگاه رسانه در انتخابات
ادامه از صفحه اول:

به همین دلیل، نامزدهای انتخاباتی با ژســت های مردم پسند یا تیپ های متفاوت در 
برابر شــبکه های تلویزیونی ظاهر شده و این اســت که نامزدهای انتخاباتی مشاوران 
تبلیغاتی زبده ای دارند که حتی نوع و رنگ لباس، آرایش مو، عینک، کفش و... و نحوه 

سخن گفتن و ژست های آنان را تعیین می کنند.
رادیو نیز یکی دیگر از انواع رسانه هاست که به لحاظ فراگیری، پا به پای تلویزیون جلو 
رفته است. بااین حال، به گفته استادان ارتباطات، در مسابقه گوش و چشم، چشم برنده 
است. هرچند در مقابل، رادیو به مکان هایی رسوخ کرده است که تلویزیون ازنظر فنی 
امکان آن را نیافته است. رادیو به لحاظ قدمت نیز قدیمی تر و پر سابقه تر از تلویزیون 

است البته عیب بزرگ هر دو رسانه تکرارناپذیری و فرار بودن پیام های آن هاست.
مثلًا برای شنیدن یک برنامه رادیویی یا دیدن یک برنامه تلویزیونی، باید رأس ساعت 
مقرر به این رسانه ها توجه کرد زیرا امکان دوباره شنیدن وجود ندارد و پیام ها در ذهن 
ماندگار نمی شود، درحالی که برای مثال یک روزنامه را می توان در دست گرفت و بارها 

و بارها مطالعه و به آن استناد کرد یا به دیگران نشان داد و هر بخش را مرور کرد.
رســانه های مکتوب مخاطبان را بمباران خبری و اطلاعاتی می کنند، برای ارســال 
اخبار و آگهی های احزاب فعالیت می کنند و دایره مرزهای سیاسی و خط قرمز آن ها 
گسترده تر از سایر رسانه هاست. به همین دلیل نیز زبانی صریح تر و افشاگرانه تر دارند. 
مطبوعات در بسیاری از مواقع، حتی سوژه های کاری سایر رسانه ها را فراهم می آورند، 
یک موج خبری یا بمب تبلیغاتی می تواند همه رسانه های فعال کشور را درگیر خود 
کند، مشــروط به آنکه در کمپین انتخاباتی سناریوی پوشش خبری به نحو درستی 

تدوین شده باشد.
و اما فضای مجازی تأثیرات بســیار مخربی بر دیده شدن مطبوعات کاغذی گذاشته 

است؛ رسانه دیجیتال و فضای مجازی دنیای جدید پیرامون ما هستند.
اینترنت، رسانه ای همه گیر، همه جایی، همه مکانی و فرازمانی است؛ اینترنت، رسانه ای 
چندوجهی اســت که همه امکانات فنی رادیو، تلویزیون، روزنامه، ماهواره، گرافیک و 
الکترونیک را هم زمان به خدمت گرفته اســت و متخصصان تبلیغات اینترنتی، نبض 

جامعه را با نظرسنجی ها و افکار سنجی های روزانه در اختیار می گیرند.
امروزه، به لحاظ تأثیر بر رفتار انتخاباتی، اینترنت را از برخی جهات می توان رســانه 
برتر نامید؛ زیرا به عنوان رســانه ای با گستره جهانی، ابعاد مختلف متن، صدا و تصویر 
را پوشش می دهد اما رسانه هایی همچون رادیو، تلویزیون، ماهواره و... باوجود ماهیت 
کاری اطلاع رسانی، نمی توان تنوع موجود در اینترنت را به نحو احسن پوشش دهند 
درحالی که یکی از اصول و عوامل مطلوبیت هر رســانه، کاهش دادن یا حذف کردن 

قید زمان و مکان برای مخاطب است.
از ســوی دیگر شرایط دشوار رقابتی و کشمکش ها و بحث های بسیار درون گروه ها و 

بین گروه ها، حساســیت بین المللی انتخابات ایران، اهمیت حضور حداکثری، کاهش 
رغبت عمومی به مطالعه روزنامه و... موجب شده است نامزدهای انتخابات و گروه ها و 
احزاب مختلف برای بالا بردن شور انتخابات و برقراری ارتباط با گروه کثیری از افراد 
تحصیل کرده و آشــنا به فناوری های روز، توجه خاص به استفاده از اینترنت به عنوان 

رسانه نشان دهند و در این زمینه سرمایه گذاری کنند.
با توجه به اینکه انتخابات نوعی همایش ملی با تأثیرات بین المللی اســت، تبلیغات و 
اطلاع رسانی در این شــرایط، نیازمند رسانه ای کارا، مؤثر و با نفوذ در میان لایه های 
اندیشــمند و متفکر جامعه است تا بتواند زمینه اطلاع رســانی کامل را فراهم کند؛ 

به این ترتیب، اینترنت می تواند بهترین رسانه برای انتخابات باشد.
البته نیک می دانیم که در حال حاضر اگر کسی سواد رسانه ای نداشته باشد ولو دکترا 
هم داشــته باشد این فرد بی سواد است چون با امواج رسانه و با دروغ هایی که رسانه 

می گوید گاها تأثیر می پذیرد.

< وظایف و رسالت اصلی رسانه در انتخابات
آنچه آشــکار می باشد این است که رســانه ها اعم از شــنیداری، دیداری و مکتوب 
موظف اند به افزایش آگاهی مردم در انتخاب شایستگان مبادرت ورزند؛ تردیدی نیست 
که یکی از وظایف اصلی رسانه فراهم کردن شرایط حضور آگاهانه ی مردم برای ایفای 
نقش در سرنوشت خویش و اقتدار نظام است. هدف رسانه تنها فرستادن یک شخص 
به مجلس خلاصه نمی شود بلکه باید تلاش کند بهترین و کارآمدترین نامزد به مجلس 
راه یابد و تمام تلاش آن ها به سمت کمرنگ کردن تعصبات بی جا و انتخاب اصلح بر 

اساس شایستگی و توانمندی حرکت کند.
مردم نو شــدند، اندیشه ها نو شدند، رسانه ها مدرن شده و نیازها مدرن تر از هر زمان 
دیگر است؛ بنابراین الان زمانی است که کشور و مردم نیاز به نمایندگان فعال، مدیر، 
مدبر، جسور و کارآمد دارند، آگاهی بخشی برای انتخاب چنین نمایندگانی از وظایف 

رسانه است.
رســانه ها نباید از کاندیدایی خاص حمایت کنند و بدون شــک، حمایت رسانه ها از 
نامزدهای خاص، مردم را دچار شــبهه و بدبینی نســبت بــه آن ها می کند؛ بنابراین 
بی طرفی رســانه ها در انتخابات بسیار مهم است و پس از انتخابات نیز باید همچنان 
نقش محوری خود در راســتای تحقق شــعارها و وعده های انتخاباتی کسانی که به 
مجلس راه یافته اند، ثابت قدم بمانند؛ البته در این زمان نباید بی طرفانه عمل کنند بلکه 
باید کاملًا در جناح مردم قرار بگیرند زیرا رسانه ها نماینده افکار عمومی جامعه هستند.

< بایسته های اخلاق رسانه ای
اهالی رسانه خوب می دانند که در صنعت ارتباطات، هیچ چیز مهم تر از به دست آوردن 
اعتماد مخاطبان و ایجاد اعتماد به رسانه ها نیست؛ رسانه های اخلاق محور یک سرمایه 

ارزشمند برای مردم و جامعه محسوب می شوند.

رعایت نکردن اخلاق رسانه ای، سبب سلب اعتماد مخاطبان خواهد شد؛ عواملی که در 
این میان منجر به بی اعتمادی می شوند عبارت اند از: صداقت نداشتن در اطلاع رسانی 
)تناقض گویی، مبالغه و اغراق، تحریف و سانسور(، موثق نبودن پیام ها، عینی و واقعی 

نبودن پیام ها، عدم بی طرفی.
عدالت انتخاباتی نیز یک فعل اخلاقی اســت؛ یعنی امکانات رسانه به ویژه رسانه ملی 
به طور مســاوی و عادلانه به کاندیداها تعلق گیرد، چون رسانه ملی است و متعلق به 
مردم است. یک کاندیدای معروف همان قدر از رسانه ملی سهم دارد که یک کاندیدای 

ناشناخته و مستقل.
فراهم کردن عدالت رسانه ای برای نامزدهای انتخاباتی رعایت اصل بی طرفی، ترویج 
رعایــت اخلاق انتخاباتی از جانب جریان های سیاســی و مــردم و کاندیداها، ایجاد 
زمینه بــرای رقابت برنامه محور به جای شــکل گیری دوقطبی ها یا چندقطبی های 
کاذب، ایجاد فضای عقلانی و قانونی انتخاباتی به جای فضای احساســی و غیرقانونی 
و اطلاع رســانی دقیق، صحیح و ســریع اقدامات مجریان و ناظران انتخابات و اخبار 
انتخاباتی، جلب مشــارکت حداکثری مــردم در پای صندوق هــای رأی، آگاهی و 
بصیرت بخشی به جامعه برای انتخاب اصلح باید در دستور کار تمامی رسانه ها به ویژه 

رسانه ملی قرار داشته باشد.
فعالان رسانه ای اگر می خواهند به وظیفه آگاهی بخششان جامه عمل بپوشانند و به بالا 
بردن اطلاعات و حق انتخاب های مردم کمک کنند بهتر است وظیفه شان را درست و 
بی طرفانه انجام دهند، یعنی قبل و مهم تر از هر چیزی، رعایت اخلاق حرفه ای را در 
نظر داشته باشند که گاهی در این میان چه زشتی هایی به واسطه قدرت ذاتی رسانه 
که بزک و زیبا نمایش می دهند و چه زیبایی هایی که زشت نمود پیدا می کنند؛ البته 
این دست کارها از کسانی برمی آید که کاسبان و قلم فروشان این قشر فرهیخته، آگاه 
و کارآمدند و در کســوت و لباس این عزیــزان به فریب عامه می پردازند که خروجی 
آن همان نشریات به اصطلاح زرد بوده که هر روز و هر ساعت با کم وزیاد شدن مبالغ 

و جیره دریافتی چرخش هایی وحشتناک و جامعه براندازی از آن ها شاهد هستیم.
در پایان نمایندگان منتخب مردم در مجلس شورای اسلامی نیز بدانند همان طوری 
که مــردم حق انتخاب دارند، حق انتقاد از موکلان خــود را نیز دارند و به جای نگاه 
منفی و حذفی نســبت به منتقدان، به رفع نقاط ضعــف خود و تقویت نقاط مثبت 
کاری بپردازند چراکه مجلس شــورای اســلامی محور بســیاری از تصمیم گیری ها، 
قانون گذاری ها، برنامه ریزی ها اســت و چراغ هدایــت و راهنمایی دولت و ملت را به 
دست دارد؛ مجلس پایگاه اساسی نظام و مردم و مایه ی حضور و مشارکت واقعی مردم 
در تصمیم گیری ها و تجلی اراده ی ملی اســت. کلام خود را خلاصه کنم و به نقل از 

بنیان گذار جمهوری اسلامی ایران: مجلس عصاره همه فضائل ملت است.
چو غنچه گرچه فروبستگیست کار جهان
تــو همچو بــاد بهاری گره گشــا می باش

)حافظ(

آفتاب یزد - رضا بردستانی: در میان تصاویری که از دوحه، محل برگزاری جام 
ملت های آسیا در فضای رسانه ای کشور منتشر شد، یک عکس، حال و هوای عجیبی 
داشت، حضور بزرگان فوتبال ایران از نسل های مختلف که نام ایران و ایرانی را یدک 

می کشند؛ حشمت مهاجرانی، علی دایی و مهدی مهدوی کیا.
این عکس، مستقیم و دربســت ما را به صحبت های پیمان جبلی راهنمایی می کند 
همانی که گفته بود: »اســم فلانی )عادل فردوسی پور( را نمی آورم وزن پیدا نکند!« 
خواســتیم تماس بگیریم با آقای جبلی و از ایشــان بپرسیم؛ نظری در مورد »وزن« 

این عکس ندارید؟!
آن گفته در شبکه های اجتماعی به اندازه ی کافی واکنش برانگیز شد، آفتاب یزد هم 
مطلبی در همین باره نوشت اما پاسخی دریافت نشد چون معلوم بود گفتن آن حرف 

نه از روی اندیشه که ناشی از یک بغض بوده است!

< حرف می زنم )هر حرفی( پس هستم!
این روزها، فضای رســانه ای )رسمی و غیر رسمی( سرشار است از حرف، حرف هایی 
که هیچ مبنای حقوقی، علمی، جامعه شناسانه و مردم شناسانه ندارد. گویی برخی، 
حرفی می زنند و می روند اما آثار و ســنگینی آن یک حرف تا مدت ها در اذهان باقی 

می ماند.
ایرانی ها اگرچه باهوش ترین ملت دنیا نیســتند اما ضریب هوشی بالایی دارند یعنی 
بــه آســانی هر حرفی را قبول نمی کننــد و در برابر هر حرفی هم لزوماً ســکوت را 
نمی پسندند. مثلًا فلان وزیر آمد و از امکان حضور فلان خواننده ی لس آنجلس نشین 
گفت و رفت، یا آن مســئولی که آمد و بی مقدمه گفت: »اضافه شدن ماهی به سفره 
مردم، قیمت گوشــت قرمز را کاهش می دهد!« یا خیلی هایی که در باره ی مهم ترین 
مباحث سیاســی - انتخاباتی حرف هایی زدند از جنس همین حرف هایی که: »حرف 

می زنم )هر حرفی( پس هستم!« و آن ها نیز رفتند.
اصلا در قانون اساســی آمده: »هر نماینده در برابر تمام ملت مســئول است و حق 
دارد در همه مســائل داخلی و خارجی کشور اظهارنظر نماید. )اصل ۸۴(«، با استناد 
به همین اصل، خیلی از نمایندگان در هر باره ای اظهار نظر می کنند بی آن که اصل 
۸۴ را کامل بخوانند زیرا آن اصل معروف، دو بخشی است، اول: »هر نماینده در برابر 
تمام ملت مســئول است« و دوم: »حق دارد در همه مسائل داخلی و خارجی کشور 
اظهارنظر نماید.« اما نمایندگان محترم مجلس صرفاً در تمام زمینه ها حرف می زنند 
و گاه چه آثاری که بر جای نمی گذارد اما در مقام مســئول بودن در برابر تمام ملت 

ایران به اصطلاح کُمیت شان بدجوری لنگ می زند )استیضاح ها را مرور کنید(!

< حرف به مثابه یک موجود زنده
قائلیم به این که، حرف درســت مانند یک موجود زنده، متولد می شــود چون اظهار 
می شود، رشــد می کند چون در فضای عمومی کشور منتشر می شود، باقی می ماند 
زیــرا آن حرف بالاخــره روی همه یا خیلی ها تأثیرگذار اســت و از بین می رود زیرا 
برخی حرف ها تاریخ مصرفی کوتاه دارند اما این از بین رفتن با همه ی از بین رفتن ها 

تفاوت دارد.
بالاتر گفتیم و نوشتیم؛ جامعه ی ایرانی باهوش است حتی اگر باهوش ترین نباشد و چون 
باهوش است لابد یک بایگانی ذهنی نیز دارد یعنی وقتی پیمان جبلی می آید و می گوید: 
 »اســم فلانی را نمی آورم چون وزن پیدا می کند« لابد به گذشته باز خواهیم گشت

و قول هایی که درباره ی بازگرداندن فردوسی پور به تلویزیون داده بود یا بعدتر وقتی 
عکس حشمت مهاجرانی، علی دایی و مهدی مهدوی کیا را می بینیم خواهیم پرسید: 

»نظری درباره ی وزن این تصویر ندارید؟«

< چهره ها، سرمایه اند
مدت زمانی اســت سلبریتی ستیزی باب شده است که البته بخشی از ماجرا درست 
است اما حمله به بزرگان برای آن که آثار و تاثیرات آن ها کاهش پیدا کند را جامعه 
حتی اگر ســکوت کند نمی پســندد، بالاخره با علی دایی، با فردوسی پور، با مهدی 
مهــدوی کیا، با علیخانی، با رامبد جوان با مهران مدیری خاطره دارند، گریســته و 
خندیده اند، در محفل خانوادگی خود، آن ها را جای داده اند اصلًا ممکن است با یک 
حرف این ها امیدوارتر ادامه داده باشــند پس از هر منظری که بنگریم، چهره ها فارغ 
از خوشایندها و بدآیندها، سرمایه اند که ممکن است در برهه ای از آن ها استقبال نیز 

نشود اما این که در فضای رسانه ای کشور خواسته باشیم منویات و تصورات حزبی و 
سیاسی خود را اشاعه و تعمیم بدهیم چندان صورت خوشی پیدا نمی کند.

< سیاست زدگی سلبریتی ها سم است
در یکی از برنامه های مناظره محور چنین عنوان شــد که سیاست زدگی سلبریتی ها 
سم اســت اما و آیا از خودمان پرسیده ایم چه کسی سلبریتی ها را به سیاست آلوده 
کرد؟ چه کســی از سلبریتی ها برای رأی آوری دعوت کرد و با آن ها عکس یادگاری 
گرفت؟ به یاد می آوریم فلان نامزد انتخابات مجلس یا ریاســت جمهوری برای جلب 
حمایت سرخابی ها به چه کارهایی که متوسل نشد؟ آیا یادمان مانده است که حضور 

در پشت صحنه ی فیلم های سینمایی را کدام سیاستمداری باب کرد؟
سیاســت زدگی سلبریتی ها سم اســت، قبول؛ اما سیاست زده کردن سلبریتی ها به 

انتخاب خودشان بود یا بازیگران عرصه سیاست؟
شاید اگر من هم در صدا و سیما نقشی داشتم حتماً اجازه نمی دادم مثلًا فردوسی پور 
که یک چهره ی ورزشی است با محمدجواد ظریف مصاحبه کند آن هم برای پخش 
در برنامه ی فوتبالی نود اما منطقی اســت برای یک دستمال، کل قیصریه را به آتش 

بکشیم؟ با یک تذکر نمی شد ماجرا را ختم به خیر کرد؟
در زمان ریاســت جمهوری حسن روحانی، صدا و سیما مگر از برنامه های طنز و شو 
برای انتقاد از دولت به تلخ ترین شــکل ممکن استفاده نمی کرد؟ مگر میان پرده های 
کمدی و طنز با درونمایه ی گرانی و تورم کم داشتیم؟ یادآوری کنم سر جریان تورم 
نقطه به نقطه چه الَم شــنگه ای که درســت نکردند؟ امروز آن برنامه ها کجا است؟ 
آن مجری ها و طنزپردازان در پس کدام پرده پنهان شــده اند تا با زبان طنز بگویند: 
گوشت قرمز ۳.۵ برابر شده، مرغ ۵ برابر، اجاره بها چندین و چند برابر، بلیط هواپیما 
گران و نایاب، دلار و ســکه در چه وضعیتی است، نان چقدر گران شده، لبنیات چرا 

روزانه دچار رشد قیمت می شود و...؟
این روزها اگر می خواســتند خندوانه و دورهمی بســازند، چگونه می ساختند؟ اگر 
می خواستند دکتر سلام درست کنند چه می کردند؟ پاسخی داشتند بدهند که چرا 

تورم را در تلویزیون داد می زنند؟ گرانی ها را چرا دستمایه ی طنز می کنند؟!

< وزن یک عکس
بازگردیم به وزن یک عکس و ماجرا را درز بگیریم. در خبرها مطلبی آمده بود با این 
تیتر: »ونزوئلا چگونه تورم ۳۰۵ درصد را شکست داد؟« و یک گزاره ی خیلی عجیب: 

»ونزوئلا وقتی به آخر خط اقتصاد رسید، خود را نجات داد!«

نمی خواهیم بگوییم به آخر خط رسیده اید اما »فرض محال که محال نیست؟« اصلًا 
بیاییــم فکر کنیم به آخر خط رســیده ایم. از حمله به چهره ها نفعی حاصل نشــد، 
دایی و فردوســی پور محبوب تر شدند، مجری ها هم که یکی یکی دارند به تلویزیون 
باز می گردند پس نتیجه بگیریم آن سیاســت ها و برخوردها نتیجه نداده است، عقب 
گرد هم نمی کنیم، بازنگری کنیم، در سیاســت های مان تجدید نظر کنیم، ملایم تر و 
مهربان تر حرف بزنیم، هر حرفی نزنیم این جامعه ی باهوش قطعاً سکوت نمی کند و 
پاســخ می دهد هم به آن که گفت: »نصرالله معین می تواند بازگردد« هم به این که 
گفت: »اضافه شــدن ماهی به ســفره مردم، قیمت گوشت قرمز را کاهش می دهد!« 
جامعه ی باهوش ابدا با انفعال و ســکون و ســکوت میانه ای ندارد. نمی توانیم حرف 
بزنیم و بازخوردهای آن حرف را نادیده بگیریم یعنی نادیده بگیریم مُهر قبول زده ایم 
به نادرستی حرف خودمان و این یعنی حرف درستی نزده ایم و نمی خواهیم بپذیریم 

آنچه گفته ایم نادرست بوده است.
کاری به وزن این و آن نداشته باشیم که وقتی از وزن حشمت مهاجرانی، علی دایی 
و مهدی مهدوی کیا می پرســند، سکوت کنیم. کاری به سلبریتی هایی که خودمان 
وارد گود سیاست کرده ایم نداشته باشیم، من بعد از این هم تعهد بدهیم از چهره ها 

برای رأی آوری استفاده یا خدای ناکرده سوء استفاده نکنیم.
این روزها که فضای کشور اندک اندک انتخاباتی می شود بازهم شاهد هستیم برخی 
توبه ی موقت کرده، پشت کرده اند به همه ی آن چه علیه سلبریتی ها گفته اند و بازهم 
می بینیــم از محبوبیت این عده دارند برای مقاصــد انتخاباتی بهره برداری می کنند 
 بی آن که به خاطر داشــته باشــند همین هــا را فردای نیامده بایــد بایکوت کنند و 
باز هم رو در روی افکار عمومی قرار بگیرند گویا عادت کرده ایم از گذشته ی خودمان 

و گذشته ی گذشتگان مان درس نگیریم!

شــاید اگر من هم در صدا و سیما نقشی داشتم حتماً 
اجازه نمی دادم مثلًا فردوســی پور کــه یک چهره ی 
ورزشی است با محمدجواد ظریف مصاحبه کند آن هم 
برای پخش در برنامه ی فوتبالی نود اما منطقی است 
برای یک دســتمال، کل قیصریه را به آتش بکشیم؟ با 

یک تذکر نمی شد ماجرا را ختم به خیر کرد؟

نمی خواهیم بگوییم به آخر خط رســیده اید اما »فرض 
محال که محال نیست؟« اصلًا بیاییم فکر کنیم به آخر 
خط رسیده ایم. از حمله به چهره ها نفعی حاصل نشد، 
دایی و فردوســی پور محبوب تر شدند، مجری ها هم 
که یکــی یکی دارند به تلویزیــون باز می گردند پس 
نتیجه بگیریم آن سیاست ها و برخوردها نتیجه نداده 
اســت، عقب گرد هم نمی کنیم، بازنگــری کنیم، در 
سیاست های مان تجدید نظر کنیم، ملایم تر و مهربان تر 
حرف بزنیم، هر حرفی نزنیم این جامعه ی باهوش قطعاً 
ســکوت نمی کند و پاسخ می دهد هم به آن که گفت: 
»نصرالله معین می تواند بازگردد« هم به این که گفت: 
»اضافه شدن ماهی به ســفره مردم، قیمت گوشت 
قرمز را کاهش می دهد!« جامعه ی باهوش ابدا با انفعال 
و سکون و سکوت میانه ای ندارد. نمی توانیم حرف بزنیم 
و بازخوردهای آن حرف را نادیده بگیریم یعنی نادیده 
بگیریم مُهر قبول زده ایم به نادرستی حرف خودمان و 
این یعنی حرف درستی نزده ایم و نمی خواهیم بپذیریم 

آنچه گفته ایم نادرست بوده است

وزن یک عکس
حضور حشمت مهاجرانی، علی دایی و مهدی مهدوی کیا در دوحه

< برخی، حرفی می زنند و می روند اما آثار و سنگینی آن یک حرف تا مدت ها در اذهان باقی می ماند
< سیاست زدگی سلبریتی ها سم است، قبول؛ اما سیاست زده کردن سلبریتی ها به انتخاب خودشان بود یا بازیگران عرصه سیاست
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حقوقی
دادستان کل کشور:
چالش عمده 

در باب حقوق عامه، 
عدم وجود قانون است

دادســتان کل کشــور گفت: دادستانی در 
نوســازی بافت فرســوده به عنوان یکی از 
حقوق مهم شهری وارد عمل شده و اگر به 
درستی اجرا شود، در بخش های مختلف به 

دولت کمک خواهد کرد. 
به گــزارش ایلنا به نقل از ســایت شــهر، 
حجــت الاســلام محمد موحــدی آزاد در 
اولیــن اجلاســیه »احیای حقــوق عامه و 
حقوق شــهروندی در نگاه حضرت آیت الله 
خامنــه ای )مدظله العالی(« بــا بیان اینکه 
مردم از کمترین حقوق شــهری در دوران 
پیــش از انقلاب و در بیشــتر نقاط کشــور 
بی بهره بودند، اظهار کرد: انقلاب اســلامی 
این حقوق را در بیشــتر موارد ایجاد و احیا 

کرد و در اختیار مردم قرار داد.
وی افزود: دادســتان پیشــین در موضوع 
حقوق عامه بــا جدیت پیگیر بود که ما نیز 
ایــن روند را ادامه دادیم؛ ما در دادســتانی 
کل کشــور به دنبال اجرای درست قوانین 
پدافند غیرعامــل و همچنین قانون جوانی 

جمعیت هستیم.
موحــدی آزاد با بیان اینکه معاونت ویژه ای 
پیگیر این امور است، یادآور شد: دادستانی 
در نوســازی بافت فرســوده به عنوان یکی 
از حقوق مهم شــهری وارد عمل شــده و 
اگر به درســتی اجرا شــود، در بخش های 
مختلــف به دولت کمک خواهــد کرد. اگر 
نوسازی بافت فرسوده شکل بگیرد امکانات 
آن نیز وجود خواهد داشــت. زیرا همچون 
شــهرک های اقماری نیســت کــه نیاز به 
 ایجــاد امکاناتی همچــون آب و برق و گاز 

داشته باشد.
وی با تاکید بر اینکــه تعیین تکلیف اموال 
بلاتکلیف از جمله اقدامات دادســتانی بوده 
اســت، تصریح کرد: مامورین شهرداری به 
دنبال رفع سد معبر هستند و یا در تخریب 
را جمع  تجهیزات  غیرمجاز،  ساختمان های 
آوری می کنند اما نشــانه گذاری نمی شــود 
 و مجهــول المالک تلقی خواهند شــد. ما 
در این زمینه ورود کرده ایم و سند تکلیفی 
 مــا بنــد ۲ اصــل ۱۵۶ قانون اساســی و 

سند تحول است.
دادســتان کل کشــور با بیان اینکه چالش 
عمده در باب حقوق عامه، عدم وجود قانون 
است، یادآور شد: مقام معظم رهبری حقوق 
شــهروندی را مطالبه می کننــد و کارهای 
زیــادی در ایــن زمینه صــورت گرفته و 
دادســتانی ها در سراسر کشور به دنبال آن 
هســتند اما اختلاف ســلایق در آن وجود 
دارد. با توجه به مســئولیتی که قوه قضاییه 
به دادســتانی واگــذار کرد، لایحــه قانون 
صیانت از حقوق عامه تهیه و ارســال شد و 
مراحل حقوقــی آن در قوه قضاییه در حال 

پایان است.
وی همچنیــن خاطرنشــان کــرد: تصرف 
و  انفــال  عمومــی،  امــوال  غیرقانونــی 
امــوال مجهــول المالــک، نقــض حقوق 
مصرف کنندگان، عدم رعایت استانداردهای 
اجباری و عــدم انجام تکالیــف قانونی که 
منجر بــه تصادف های هوایــی، جاده ای و 
انســان، هرگونه  دریایی می شــود، قاچاق 
دارای  افــراد  و  کــودکان  از  بهره کشــی 
معلولیــت، هرگونــه اقدام علیه بهداشــت 
عمومی و محیط زیست و اخلال در داده ها و 
زیرساخت های الکترونیکی از جمله مواردی 
 اســت که در لایحه جدید بــه آن پرداخته 

شده است.
موحــدی زاده بــا بیان اینکــه جمع آوری 
داده ها بر خــلاف قوانین، تولید و انتشــار 
محتــوای مجرمانه، نقض حریم خصوصی و 
انتشار اطلاعات مردم، خودداری دستگاه ها 
از ثبــت و انتشــار قوانین و مقــررات خود 
و تــرک وظایــف قانونی از ســوی مدیران 
و کارکنــان دســتگاه های اجرایــی نیز در 
این لایحــه مورد توجه قرار گرفته اســت، 
گفــت: انتخابات یکــی از حقوقی اســت 
کــه بعــد از انقلاب بــه مردم داده شــده 
 اســت. انتخاب کــردن حق مســلم مردم 

کشور است.
دادســتان کل کشــور تاکید کرد: دشمن 
همواره تلاش کرده ایــن انگیزه را از مردم 
بگیــرد و امــروز این تــلاش افزایش یافته 
اســت. امیدواریم مردم با هوشــیاری تمام 
طبق گذشته اقدام کنند. مردم زیر بمباران 
صدام امتحــان خود را پــس دادند و پای 
صندوق های رأی حاضر شــدند و امروز که 
امنیت در کشــور حاکم اســت، امیدواریم 

حضور پرشوری داشته باشند.
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 افقی 

 عمودی 
 1 - پنجمین ش�اه کیانی - برج آجری 
نزدیک شهر س�واد کوه از سده پنجم 
هجری 2 - ناس�زا - قادر 3 - زیبایی و 
قشنگی - پیشرو اعداد - جایز - نوعی 
شیرینی 4 - حافظه جانبی رایانه - گروه 
تبهکاران - کالا 5 - قلعه حکومتی - نام 
مردان�ه - حبس برای تم�ام عمر - فلز 
چهره 6 - جدید - کبر کننده - بهرام.... 
بازیگر سریال جیران 7 - بوستان - ظهر 
خودمانی! - خانه انسان های نخستین - 
منقار کوتاه 8 - غذای خوشمزه ایرانی 
9 - مادر عرب - جامعه ش�ناس آلمانی 
مولف اقتصاد و جامعه - ص�وت درد - 
لباس جنگ، زره 10 - قاعده، دس�تور - 
قبل از صد - وحشی 11 - گرو گذاشتن 
- مادر وطن - قس�متی از پا - کش�تی 
جنگی 12 - پیش نام محترمانه - وسیله 
تقویت فرکانس های رادیویی - پیمانه 
مایع�ات 13 - تک�رار حرف س�ی ام - 
بازی های سراسری - نت منفی - درس 
نوشتنی 14 - صحرا - کوتاه و ناقص 15 
- بستن خودرو از کار افتاده و به دنبال 

کشیدن آن - نوعی ساز بادی فرنگی

  1 - از تقس�یمات ارتش – آماده برای 
پاس�خ گفتن 2 - وسیله رفت و روب 
- هلال 3 - آماده س�ازی - نام ترکی 
- عمارت - کافی 4 - گواهی می دهم 
 - غلط دار - س�نبله نورسیده ذرت
 5 - روش و س�یره - درک عاطف�ی 
 - دارای ابه�ام - لاس�تیک اضاف�ی
 6 - ح�رف همراه�ی - پش�تگرم - 
ت�الاب 7 - فنی در کش�تی - رش�د 
ک�ردن - ضرب�ه س�ر 8 - محصول 
صابون - آفرین فرنگی - بیماری ریوی 
9 - برهنه - هم تیمی - مدعی العموم 
10 - قبل از کفش آن را به پا می کنند 
- دلس�وز - اس�ب آذری 11 - عشق 
بیگانه - از پرندگان خوش گوشت - 
 زدنی بهانه گیر - مروارید های درشت

 12 - مخلوق�ات - قص�د و ع�زم 
بلن�د 13 - مح�ل - زود  - م�وی 
ش�کن – جن�س مذک�ر - مح�روم 
 14 - غرام�ت - انص�اف و دادگ�ری

 15 - خزنده باسواد! - فرومایه
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 نقد و نظری بر فیلم کوتاه »وضعیت اورژانسی« به کارگردانی مریم اسمی خانی

یک مشت دروغ!

آیا »موسیقی رپ« رسمیت دارد؟ 
محمدمهدی اس��ماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ به این 
س��وال که آیا دولت و وزارت ارش��اد برنامه ای برای به رسمیت شناختن 
»موسیقی رپ« در ایران دارند، گفت که آقای سالاری معاون امور هنری 
وزارت ارشاد مأمور بررسی جوانب درباره موسیقی رپ شده است. وی از 
برنامه وزارت فرهنگ و ارشاد برای ایجاد تحول جدی در حوزه موسیقی و 
استفاده از همه گونه های موسیقی خبر داد و تأکید کرد: درباره موسیقی 
رپ باید همه جوانب در نظر گرفته ش��ود و من فکر می کنم بتوانیم در 

آینده نزدیک جمع بندی خود را در این باره اعلام کنیم./ایرنا 

»شاه لیر« در خانه هنرمندان
آفتاب یزد: دومین برنامه از سلس��له جلس��ات نمایش فیلم تئاترهای 
ش��اخص با همکاری مش��ترک انجمن صنفی منتقدان، نویسندگان و 
پژوهش��گران خانه تئاتر و س��ینماتک خانه هنرمندان ایران به نمایش 
فیلم تئاتر »ش��اه لیر« اختصاص دارد. نمایش »شاه لیر« نوشته »ویلیام 
شکسپیر«، با کارگردانی »پیتر بروک« که سال ۱۹۷۱ روی صحنه رفت، 
چهارش��نبه ۲۷ دی ۱۴۰۲ س��اعت ۱۷ در سالن استاد فریدون ناصری 
ب��رای علاقه مندان روی پرده نمایش داده می ش��ود. پس از نمایش این 
فیلم تئاتر، نشست تحلیل و بررسی آن با حضور عباس غفاری )مجری و 
منتقد تئاتر(، علیرضا نراقی )کارگردان و منتقد تئاتر( و صدرالدین زاهد 

)کارگردان و بازیگر تئاتر( برگزار می شود. 

مفقودی
ب�رگ س�بز و ب�رگ کمپانی خ�ودرو س�واری هاچ ب�ک 207 به 
ش�ماره شاس�ی   NAAR03FE5KJ381944 و ش�ماره موتور 
163B0308148 و ش�ماره پ�لاک65ل155 ای�ران54 متعلق به 
آقای شهاب الدین شهسوار فرد به کدملی  4433516716 مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آفتاب یزد – یوس�ف خاکیان: ۱- پس از مدتها یک فیل��م کوتاه خوب دیدم، فیلمی تحت عنوان 
»وضعیت اورژانس��ی« این فیلم هفتمین فیلمی اس��ت که مریم اس��می خان��ی آن را مقابل دوربین 
برده اس��ت، فیلمی که زمانش پانزده دقیقه و بیس��ت و چهار ثانیه اس��ت، این یعنی خانم کارگردان 
پانزده دقیقه و بیست و چهار ثانیه )با احتساب تیتراژ آغاز و پایان فیلم( فرصت داشته  حرفی را که 
می خواه��د به بیننده منتقل کند، بزند. اس��می خانی ام��ا در فیلم ترجیح داده به جای اینکه حرفش 
را بزن��د، ب��ه کُنهِ ذهن مخاطب نفوذ کرده و چند علامت س��وال از جیبش بی��رون آورده و آنها را در 
ذهن مخاطب بپاش��د. فیلم از جایی آغاز می ش��ود که دختر کوچکی که ب��ه همراه مادرش به خرید 
رفته بودند، در هنگام بازگش��ت از آنسانسور خارج شده و می خواهند وارد واحد مسکونی شان شوند، 
نام کودک نازنین اس��ت و نقش او را نازنین رمضانی ایفا می کند، از همان ابتدای ماجرا وقتی دختر 
شش ساله از مادرش طلب کلید در خانه را می کند مشخص است که مادر که نقش او را الناز حسن پور 
 ایفا می کند حال چندان خوش��ی ندارد، او به محض اینکه از آسانس��ور بیرون می آید دس��تش را به

 دی��وار می گی��رد و با این کار نش��ان می دهد که حالش خوب نیس��ت، خلاصه دخت��ر بچه در را باز 
می کند و به همراه مادر به داخل می روند، به محض ورود، مادر روی جاکفشی ای که دقیقا چسبیده 
به در قرار دارد، می نش��یند و احس��اس تنگی نفس می کند، رنگ رخس��ار زن طوری است که بیننده 
حس می کند که نکند کلیه های مادر نازنین کار نمی کند و او با اس��تفاده از دستگاه دیالیز به زندگی 
 ادامه می دهد، ش��اید هم ناراحتی قلبی داشته باشد و یا احیانا هر لحظه امکان دارد از هوش برود، از 
 دیگر سو نازنین که درست در مقابل مادرش ایستاده طوری او را نگاه می کند تو گویی از بیماری مادرش 
خب��ر دارد و بارها این حالت مادر را دیده و با آن کاملا آشناس��ت، ب��ا اینهمه نمی تواند نگرانی اش را 
از ح��ال ناخ��وش مادر مخفی کند. مادر به نازنی��ن می گوید: »تو برو تو مامان.« اولین پرسش��ی که 
حداقل در ذهن منِ بیننده ایجاد ش��د آن اس��ت که اساسا چرا مادر باید دختر را راهی »تو«ی خانه 
 کن��د، معمولا اینجور مواق��ع می گویند: »یه لیوان آب به من میدی؟« پیش��تر بیان کردیم که وقتی

 نازنین طلب کلید در خانه را می کند یعنی می داند که مادر حالش خوب نیست و بهتر است به جای 
م��ادر، دخت��ر کلید را داخل قفل بیندازد و در را باز کند، با این توصیف، حرکت نازنین وقتی مادر به 
او می گوی��د: »تو برو ت��و مامان«، بیننده را در حالتی دو گانه قرار می دهد. دختر در واکنش به حرف 
مادر به س��مت یکی از اتاقها حرکت می کند و این در حالیس��ت که دوربین پشت سر او، وی را دنبال 
می کند، یکی از دوگانه ها این است که وقتی دختر در جریان بیماری مادر است اساسا چرا باید وقتی 
مادر به او می گوید، »برو«، او برود؟ می توانست خودش یک لیوان آب برای مادرش بیاورد، بالاخره با 
اینکه کودک است پیشتر با چنین حالتهایی که به مادر دست می دهد باید مواجه شده باشد و بداند 
ک��ه چ��ه اقدامی باید انجام دهد، اما او تنها به حرف مادر گوش می دهد و می رود، دومین دوگانه این 
است که مادر می داند که مشکلش جدی نیست، برای همین نمی خواهد دختر را نگران کند بنابراین 
به او می گوید: »تو برو تو مامان.« این یعنی »چیزیم نیست، نگران نباش، حالم خوبه.« اما این فرضیه 
 را نمی توان پذیرفت چرا که رفتار دختر نش��ان می دهد که نگران اس��ت، ب��ا این همه، ترجیح دختر

 باز هم این است که حرف مادر را گوش دهد و برود. راه رفتن نازنین در سکانس بعدی کاملا تصنعی 
است و به بیننده می گوید: »عنقریب است که مادر از هوش برود و نقش زمین شود، اتفاقا این اتفاق 
هم می افتد، نازنین با شنیدن صدایی برمی گردد و به پشت سر نگاه می کند و می بیند که مادر روی 
زمین افتاده اس��ت، در اینجا دوربین روی صورت نازنین زوم می کند و چهره  هراس��ان و مضطرب او 

را به نمایش می گذارد.
۲- در س��کانس بعدی مامور اورژانس )س��عید چنگیزیان( را می بینیم که نشس��ته و دارد فشار مادر 
نازنین را می گیرد، اشک روی گونه نازنین می غلطد، مامور اورژانس می گوید: »تموم شد، دیگه نگران 
نب��اش، مادرت اولین باره اینطوری ش��ده؟« دختر با علامت س��ر جواب مثب��ت می دهد. اووووه صبر 
کنید، چه جالب، اولین باری س��ت که مادر نازنین حالش بد ش��ده، این نشان می دهد که تمام آنچه 
تاکنون بیان کردیم اشتباه بوده، اما اگر اینگونه است چرا وقتی مادر داخل خانه شد و روی جاکفشی 
نشس��ت، »نازنین« دس��ت و پای خودش را گم نکرد، چرا از مادرش نپرس��ید: »چرا اینطوری شدی 
مامان؟ حالت خوب نیست، چت شد یه دفه؟ می خوای برات یه لیوان آب بیارم؟« اما هیچکدام از این 

حرفها بیان نمی ش��ود، چرا؟ تنها پاس��خی که نگارنده توانست با آن خودش را قانع کند این است که 
خب، نازنین کودکی بیش نیست و این چیزها را نمی فهمد، با این فرضیه اما، باز هم نتوانستم با نگاه 
مضطرب »نازنین« کنار بیایم، وقتی مضطرب اس��ت یعنی این چیزها را می فهمد و وقتی این چیزها 
 را می فهم��د، یعنی باید کاری انجام دهد ی��ا حداقل حرفی بزند، اما نه کاری انجام می دهد نه حرفی

 می زند. 
3- مکالمه بین مامور اورژانس و نازنین آغاز می ش��ود، آنها درباره ش��جاعت دختر از اینکه هول نشده 
و ب��ه اورژانس زنگ زده، درباره اینکه پدر نازنین کجاس��ت و درب��اره اینکه آیا مادر »نازنین« بیماری 
خاص��ی دارد یا نه و... حرف می زنند، دس��ت آخر بر اس��اس اظهارات نازنین مام��ور اورژانس متوجه 
می شود که امکان دارد به خاطر رژیمی که مادر »نازنین« می گیرد او دچار مثلا افت فشار شده است. 
ب��ا بقیه مکالمه نازنین و مامور اورژانس فع��لا کاری نداریم، در اینجا می خواهیم از بازی دو بازیگری 
ک��ه نقش مام��ور اورژانس و دختر کوچک را بازی می کنند، بگویی��م. علاقمندان به تئاتر و فیلم های 
س��ینمایی و تلویزیونی به خوبی سعید چنگیزیان را می شناسند، او بازیگر ماهری است و می تواند در 
 میدان کش��تی گرفتن با هر نقش��ی، در همان س��ی ثانیه اول، نقش مورد نظر را فیتیله پیچ   کند، او 
بازیگر قدری است، بسیار قدرتمند روی صحنه و مقابل دوربین حاضر می شود، با این حال آمده و در 
یک فیلم کوتاه به ایفای نقش پرداخته است، این مسئله را می توان چنین استنباط نمود که سینمای 
کوتاه و اصولا فیلم کوتاه نه جولانگاهی س��ت که نش��ود آن را جدی گرفت و نه محلی اس��ت برای 
آزمون و خطا، وقتی بازیگری مانند س��عید چنگیزیان در یک فیلم کوتاه بازی می کند، نش��ان دهنده 
این اس��ت که عرصه فیلم کوتاه همچون فیلم بلند بس��یار مهم و قابل تامل است. از دیگر سو نازنین 
رمضان��ی هم در فیلم به خوب��ی بازی می کند، او در مقابل بازیگر توانمندی مانند س��عید چنگیزیان 
خیلی راحت دیالوگ می  گوید، خیلی راحت اکت انجام می دهد و خیلی راحت با اجزای صورتش بازی 
می کند، تو گویی او در موقعیتی واقعی قرار گرفته و دارد رفتاری کاملا طبیعی را نشان می دهد، بجز 
آن موردی که پیش��تر درباره تصنعی بودن بازی نازنین رمضانی بیان کردیم )که تازه آن هم ممکن 
است بر اساس خواسته کارگردان صورت گرفته باشد(، بقیه بازی نازنین بسیار خوب است و می توان 

به او نمره بالای ۱۹ داد.
۴- برگردی��م ب��ه مکالمه مامور اورژانس و »نازنین«: »چایی میل داری��د براتون بیارم؟« wow!! این 
دختر خیلی بیش��تر از س��نش می فهمد؟ روابط عمومی قوی ای دارد، من به این س��ن و س��ال بودم 
مهمترین کاری که بلد بودم این بود که دستم را توی دماغم بکنم. چنین حرف زدنی آن هم از زبان 
یک دختر شش ساله نشان می دهد که حدسی که در ابتدای این متن زدیم درست بود، دختر خیلی 
خوب می دانست که مادر هر ازگاهی حالش بد می شود، برای همین کلید در خانه را از مادر گرفت و 
در را باز کرد... دختر به آش��پزخانه می رود تا چای بیاورد، اما نمی تواند چون قدش به گاز و کتری و 
قوری نمی رسد، به همین دلیل برمی گردد و به مامور می گوید: »آقای دکتر، دستم نمی رسه« مامور 
اورژانس که در درجه اول باید نگران حال بیمار باش��د به آش��پزخانه رفتن را ترجیح داده و مش��غول 
درس��ت کردن چای و شس��تن ظرف ها و گفتگو با دختر بچه می ش��ود؛ چرا ظرفها شسته نشده اند؟ 
 چ��را آقای دکتر که طبعا در مقابل یک دختر بچه که می خواهد چای بیاورد اما دس��تش نمی رس��د 
)دقت کنید می گوید دستم نمی رسه، نمی گوید نمی تونم چای دم کنم.( وقتی گاز را روشن می کند، 
ق��وری را همانط��وری با همان چای مانده روی کتری می گذارد و بعد هم ش��روع به شس��تن ظرفها 
می کند؟ نازنین در میان مکالمه و در عادی ترین حالت ممکن اولین نقطه عطف را رقم می زند؛ »شما 
زن داری��د؟«، »نه«، »چرا؟«، »برای اینکه ازدواج نک��ردم«، »خب چرا ازدواج نکردید؟«، »چون پول 
ندارم«، »پس باید با یکی ازدواج کنید که اون پول داش��ته باش��ه«، »دقیقا، باید همین کارو بکنم«. 
مام��ور اورژانس خیال می کند چون نازنین یک کودک اس��ت و چون ک��ودکان به بازی علاقه زیادی 
دارن��د، بای��د با او بازی کند و خب این هم یک بازی کلامی اس��ت دیگر، دختر بچه علاقه دارد حرف 
بزن��د و مام��ور اورژانس ب��رای اینکه ذهن دختر را از حال مادرش دور کن��د دل به دل او داده و با او 
وارد گفتگوی کلامی )بخوانید بازی کلامی می ش��ود(، اما دختر بازی نمی کند، او کاملا جدی اس��ت 
و ج��دی بودنش در دیالوگ بعدی به اوج خودش می رس��د؛ »می خ��وای با مامان من ازدواج کنی؟« 

همین که قلب مامور اورژانس با شنیدن این سوال )حتی از زبان یک دختربچه( از تپش باز نایستاد، 
جای ش��کرش باقی اس��ت؛ »چی؟«، »ازدواج دیگه، مگه نگفتی پول نداری؟ خب مامان من پول داره 
ه��ر چی هم بخواد برای منو خودش می خره«، مامور اورژانس در ذهنش با خود می گوید: »خب این 
بچه اس، چیزی حالیش نمیشه، حالا یه چیزی واسه خودش میگه، جدی نگیر«، بعد لبخندی زده و 
در جواب دختر می گوید: »ببین عزیزم، خوبه که مامانت پول داره ولی مامانت با بابات ازدواج کرده«، 
»خب بازم می تونه ازدواج کنه«، »مامان و بابات از هم جدا ش��دن؟«، »آره« پاس��خ مثبت نازنین به 
مامور اورژانس را می توان سومین نقطه عطف فیلم قلمداد کرد، نقطه عطفی که آنقدر ماهرانه از سوی 
دختر بچه بیان می شود که مامور اورژانس را همچنان به ادامه بازی کلامی با نازنین هدایت می کند، 

اما آیا نازنین واقعا دارد با مامور اورژانس بازی می کند؟ 
5- مادر به هوش می آید، اولین جمله ای که پس از بهوش آمدن مادر بر زبان دختر جاری می ش��ود 
این اس��ت که: »به مامانم نگی من به ش��ما چی گفتما« بعد ادامه می دهد که: »زیر چش��مش سیاه 
ش��ده، میخ��وای مقنعه اش رو در بیارم ببینی؟« مامور اورژان��س می گوید: »نه چیکار داری می کنی؟ 
نکن.« مامور اورژانس برای اینکه از حالت آچمزی که در آن قرار گرفته بیرون آید به دختر می گوید: 
»مگ��ه تو نمی خواس��تی بهم چای بدی؟« در آش��پزخانه هم بحث ازدواج ادام��ه می یابد تا جایی که 
دختربچه رازی را به مامور اورژانس می گوید: »بابام عاشق خانم طاووسی شده بود«، »خانم طاووسی 
کیه؟«، »لیِ لی جون دیگه، منش��ی س��رکار بابام« مکالمه باز هم ادامه می یابد، هنوز مامور اورژانس 
فکر می کند این مکالمه یک بازی کلامی اس��ت، بازی ای که از یک جایی به بعد دیگر بازی نیس��ت، 
بلکه پرده برداری از حقیقتی اس��ت که یک کودک ش��ش س��اله از آن باخبر ش��ده است. »نازنین در 
بین حرفهایش به مامور اورژانس می گوید که ماجرای لیِ لی را به مادرش گفته است، از سوی دیگر 
می گوید که قبلا خانم طاووس��ی دوست او بوده، اما الان به این دلیل که دل پدرش را ربوده، نه تنها 
دوست او نیست، بلکه نازنین باید تا آخر عمرش با لیِ لی جون یا همان خانم طاووسی بد باشد. مامور 
اورژانس در جواب نازنین می گوید: »چرا؟ کی گفته باید بد باشی؟« نازنین می گوید: »برای اینکه اون 

باید یه مردی که زن نداشته رو برای خودش پیدا کنه، مثل تو، نه بابای من.«
6- م��ادر، نازنی��ن را صدا می کند، هر دو به س��مت مادر می روند، مامور اورژانس دوباره فش��ار زن را 
می گیرد، در همین حین و بین کلید داخل درِ ورودی چرخیده می ش��ود و در باز می ش��ود و مردی 
)میلاد میرزایی( که همس��ر زن و پدر نازنین اس��ت، در آستانه در نمایان می شود، او به محض دیدن 
همسرش می گوید: »ای وای چی شده؟« اینجای فیلم بسیار تامل برانگیز است، سعید چنگیزیان در 
این سکانس بهترین بازی اش را در »وضعیت اورژانسی« به نمایش می گذارد، چهره ای همراه با ترس، 
تعجب و البته گیج و مبهم، بیننده با دیدن چهره مامور اورژانس احس��اس می کند که تو گویی مرد 
تازه وارد مچ همسرش را با مرد دیگری گرفته، اما مامور اورژانس با بازی با میمیک صورتش در این 
صحنه می خواهد بگوید: »این دختر که گفت بابام از مامانم جدا ش��دن، پس این مرد...« بازی دختر 
بچه در ادامه این سکانس واقعا تماشایی است، او انگار با ناپدری اش که در ذهن کوچکش شبیه یک 
دیو اس��ت به ش��دت می ترسد، به صورت نشس��ته عقب عقب می رود و به دیوار تکیه می دهد، مامور 
اورژانس در ادامه نگاه معنادار همراه با تعجبی به دختر می کند و چند ثانیه بعد از خانه خارج ش��ده 

و به سراغ کارش می رود... 
۷- فیلم تمام ش��د؟ نه، یک س��کانس دیگر مانده اس��ت، قبل از خروج مامور اورژانس، در حالیکه او 
روی جاکفش��ی نشس��ته و در حال پوشیدن کفش هایش است، تلفن همراه مرد خانه که برای بدرقه 
مامور اورژانس تا دم در آمده زنگ می خورد، مرد خانواده گوش��ی اش را از جیبش بیرون آورده و به 
صفحه اش نگاه می کند، صفحه گوش��ی اما از نگاه مامور اورژان��س و همچنین از نگاه مخاطبان فیلم 

مخفی نمی ماند، روی صفحه گوشی نوشته شده: »طاووسی«.
8- از نظ��ر نگارن��ده فیل��م »وضعیت اورژانس��ی« چند کلید واژه مهم داش��ت که معن��ا و مفهومی 
ژرف و عمی��ق دارن��د، اولین کلی��د واژه همین عنوان فیلم اس��ت، فیلم می خواهد نش��ان بدهد که 
زن خان��ه، که مادر نازنین اس��ت در وضعیت اورژانس��ی قرار گرفته و به همی��ن دلیل مامور اورژانس 
بالای س��رش آمده، اما کارگردان در واقع می خواهد بگوید زندگی این خانواده س��ه نفره با ورود یک 
زن دیگ��ر ب��ه زندگی مرد خانواده در وضعیت اورژانس��ی قرار گرفته و ای��ن وضعیت برای دختر بچه 
آنق��در بغرنج اس��ت که به یک مرد غریبه پیش��نهاد می دهد با م��ادرش ازدواج کند و جای پدرش را 
بگی��رد. کلی��د واژه دوم باز ه��م از زبان دختر بچه آنجا که می گوید: »طاووس��ی بای��د یه مردی که 
زن ن��داره رو ب��رای خ��ودش پیدا کنه، نه بابای من��و« کلید واژه بعدی تغییر نگاهی اس��ت که با رخ 
دادن فاجع��ه خیان��ت در یک خانواده در ذه��ن و روح یک دختربچه ایجاد ش��ده، او دیگر پدرش را 
دوس��ت ندارد و نه تنها دوس��ت ندارد بلکه ش��اید از او بیزار هم شده باشد و نه تنها از پدرش بیزاری 
می جوید بلکه از او می ترس��د و بس��یار هم می ترس��د، خامی محض است اگر تصور کنیم این دوست 
نداش��تن، این بیزاری و این ترس به همراه نازنین با او بزرگ نمی ش��ود و دیدگاهش نسبت به مردان 
 دیگ��ر هم مانند دیدگاهی خواهد ش��د که به پدرش دارد و این مس��ئله غ��م انگیزترین نقطه عطف

 »وضعیت اورژانسی« است.

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

آگهی مزایده در شهر همدان
 یک خانه ویلایی 200 متری دو کله به همراه دودهنه مغازه 83 متری 
تجاری بر بلوار آیت اله نجفی کنار پل فرهنگیان دارای کنتور سه فاز برق 
دو تا کنتور گاز و تلفن ثابت، طبقه فوقانی دوبلکس، طبقه همکف 
سوییت، دارای  انباری ، پارکینگ و حیاط به  مزایده گذاشته  می شود.

زمان مزایده :   9 بهمن ماه ساعت 8 صبح 
محل مزایده:  دادگستری همدان جنب پست مرکزی.

برای ش�رکت در مزای�ده ارائه یک فقره چک بین بانک�ی در وجه 
دادگس�تری همدان با شناس�ه 14002593720 که   شامل10 درصد 
مبلغ کارشناس�ی) هشتصد میلیون تومان( می باش�د  به  شماره 

پرونده0200503  الزامی است. 
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آفتاب یزد – نجمه حمزه نیا: در دوران بارداری بدن زنان تغییرات و نوسانات هورمونی زیادی را تجربه می کند 
و طبیعی است که گاهی اوقات کمی احساس گرما کنید. بسیاری از مادران باردار گاهی اوقات گرگرفتگی را 
تجربه می کنند و اغلب بیشتر از حد معمول این احساس در آنها وجود دارد. مهم است که بتوانید تفاوت بین 
احس��اس کمی گرمازدگی و تب را تشخیص دهید. تب در دوران بارداری می تواند نشانه ای از چیزی باشد که 
می تواند برای کودک در حال رشد شما مضر باشد بنابراین باید همیشه مراقب شرایط پزشکی مناسب باشید لذا 
با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر منیژه جوانمرد خوشدل، متخصص زنان و زایمان و دکتر 
فاطمه نعمت اللهی، متخصص زنان و زایمان و دکتر متین ذاکرین، متخصص زنان و زایمان و دکتر اعظم السادات 

موسوی، متخصص زنان و زایمان گفتگو کرده است. 
دکتر جوانمرد خوشدل در این باره می گوید: وقتی دمای بدنتان بالاتر از حد طبیعی باشد، دچار تب می شوید. تب 
در اغلب موارد به عنوان یک عارضه خطرناک در نظر گرفته نمی شود اما بروز آن در دوران بارداری، ممکن است 

برای جنین در حال رشد، خطرناک باشد. 
 وی عنوان کرد: میانگین دمای بدن، معمولاً در حدود 37 درجه سانتی گراد است اما ممکن است دمای بدن در 

طول روز تغییر کند ولی با این حال بالا رفتن جزئی دمای بدن لزوماً به معنای تب نیست. 
این متخصص زنان و زایمان بیان کرد: علائم تب عبارتند از خستگی، سرگیجه، تهوع، احساس سرمای شدید، 

احساس سرما و گرما به طور متناوب و تعریق.
وی مطرح کرد: تب ها معمولاً نشانه وجود یک بیماری جدی نیستند اما ممکن است بروز تب در دوران بارداری 
با عوارضی همراه باشد بنابراین در صورت بروز هر یک از علائم که عبارتند از تشنگی شدید، ادرار کم، ادرار تیره، 
گیجی، کرامپ های )گرفتگی های( شدید، مشکلات تنفسی، کاهش حرکت جنین و عدم کاهش تب در بارداری، 

در این دوران به پزشک مراجعه کنید.
دکتر جوانمرد خوشدل تصریح کرد: تب، واکنش بدن برای مقابله با عفونت است. برخی از دلایل احتمالی تب 
عبارتند از سرماخوردگی، آنفلوآنزا در باردار ی، عفونت گوش، عفونت تنفسی، عفونت کلیه، عفونت ادراری در 

بارداری است.

< تشخیص علت اصلی برای درمان تب بسیار مهم است
این متخصص زنان و زایمان بیان کرد: تشخیص علت اصلی برای درمان تب بسیار مهم است. پزشک با توجه به 

علت ایجاد تب، داروهای مختلفی را تجویز می کند.
وی ادامه داد: اگر تب در اثر یک عفونت باکتریایی به وجود آمده باشد، معمولا آنتی بیوتیک توسط پزشک تجویز 
می شود. به طور کلی، مصرف اکثر آنتی بیوتیک ها در دوران بارداری بی خطر است. با این حال، پزشک تنها با 

ارزیابی میزان ریسک و تعیین مقدار مصرف، می تواند این داروها را تجویز کند.
دکتر جوانمرد خوشدل متذکر شد: به یاد داشته باشید که به هیچ عنوان سرخود برای درمان تب بدون تجویز 
پزشک آنتی بیوتیک مصرف نکنید چون دچار عوارض مصرف آنتی بیوتیک در دوران بارداری مثل سقط جنین 

و ناهنجاری های مغزی خواهید شد.
این متخصص زنان و زایمان توصیه کرد: در صورت مش��اهده علائم آنفلوآنزا در دوران بارداری، باید س��ریعا به 
پزشک مراجعه کنید. داروهای ضد ویروسی تجویز شده، باید ظرف مدت 48 ساعت پس از مشاهده اولین علائم 

مصرف شوند.
وی اظهار کرد: زنان باردار نباید ایبوپروفن مصرف کنند زیرا بر اساس یک مطالعات انجام شده، مصرف ایبوپروفن 
در سه ماهه دوم بارداری می تواند باعث کم شدن وزن نوزاد هنگام تولد شود. استفاده از ایبوپروفن در سه ماهه 
دوم و سوم نیز، ممکن است منجر به ابتلا کودک به آسم شود. با این حال، مادران باردار در صورت لزوم می توانند 

از استامینوفن استفاده کنند. به نظر می رسد استامینوفن ایمن  ترین مسکن در دوران بارداری است.
دکتر جوانمرد خوشدل مطرح کرد: درمان های خانگی مانند استراحت و نوشیدن مایعات به مقدار زیاد، در کاهش 
علائم تب و کوتاه شدن دوره بسیاری از بیماری ها موثر است. اسید فولیک یکی از مکمل های مهم در دوران 

بارداری است که خطر ابتلای نوزادان به نقص لوله عصبی را کاهش می دهد.
این متخصص زنان و زایمان افزود: مطالعه ای بر روی زنانی که درست قبل از بارداری یا در اوایل بارداری دچار تب 
شده بودند، انجام شد. نتایج این مطالعه نشان داد احتمال تولد نوزادانی با نقص لوله عصبی در مادرانی که روزانه 
کمتر از 400 میکروگرم اسید فولیک مصرف می کنند، بسیار بالاست. با این حال، به دلیل تاثیر منفی بیماری های 

دوران بارداری بر جنین در حال رشد، قبل از اقدام به هر گونه درمان خانگی، باید به پزشک مراجعه کنید.
وی اذعان داشت: تب در دوران بارداری ممکن است با افزایش احتمال بروز اختلالات مادرزادی و اوتیسم مرتبط 

باشد. با این حال، تحقیقات در این زمینه تا کنون بی نتیجه بوده است. 
 دکتر جوانمرد خوش��دل گفت: مطالعات صورت گرفته نش��ان می دهد بروز تب در س��ه ماه��ه اول بارداری، 
ممکن است احتمال ابتلای نوزادان به شکاف دهانی )لب شکری(، نقایص مادرزادی قلب و نقص لوله عصبی در 

حدود یک و نیم تا سه برابر را بالا ببرد.
این متخصص زنان و زایمان مطرح کرد: براساس گزارش ها احتمال تولد نوزادانی با نقص لوله عصبی در مادرانی 
که در دوران بارداری دچار تب شده اند، حداقل دو برابر دیگر مادران است. اما شواهد نشان می دهد مصرف میزان 

مشخصی از اسید فولیک در دوران بارداری این خطر را کاهش می دهد.
وی اظهار کرد: در یکی از مطالعات ارائه شده، رابطه بین تب در دوران بارداری و اوتیسم، مخصوصا در سه ماهه 
دوم بارداری، نشان داده شده است.این مطالعه نشان داد در صورت بروز تب های مکرر، جنین با احتمال بیشتری 

به اوتیسم مبتلا می شود. با این حال، با مصرف داروهای ضد تب در دوران بارداری، این احتمال کم می شود.
دکتر جوانمرد خوشدل بیان کرد: حدود 20 درصد از بارداری ها با سقط جنین ناخواسته پایان می یابند. تب لزوماً 
باعث سقط جنین نمی شود، اما ممکن است نشانه عفونت باشد. عفونت های بارداری به احتمال زیاد، باعث سقط 

جنین می شوند.
این متخصص زنان و زایمان تش��ریح کرد: در یکی از مطالعات براس��اس نتایج ارائه ش��ده، 15 درصد از سقط 
 جنین ه��ای زودرس و 66 درصد از س��قط جنین های دی��ررس در اثر ابتلا به عفون��ت رخ می دهند.این ارقام

 بدین موضوع اشاره دارند که احتمال سقط جنین در اثر تب در دوران بارداری بسیار پایین است. اما اگر به هر 
دلیلی سقط جنین ناخواسته داشتید نگران بارداری بعد از آن نباشید. فقط کافی است زیر نظر پزشک متخصص 

این دوران را طی کنید. 
وی متذکر شد: پیشگیری از تب اجتناب ناپذیر است اما می توان احتمال ابتلا به بیماری را به روش های مختلفی 
کم کرد که عبارتند از تزریق آمپول آنفلوآنزا، شستشوی مکرر دست ها، خودداری از تماس نزدیک با افراد بیمار 

است.
دکتر جوانمرد خوشدل تصریح کرد: تب ها معمولاً به معنی وجود یک مشکل جدی نیستند، اما اگر خانم بارداری 
دچار تب شد باید حتما به پزشک مراجعه کند تا علت اصلی آن مشخص شود. براساس برخی از تحقیقات، تب 
در دوران بارداری عوارض و خطراتی را برای مادر و جنین به همراه دارد اما اگر پزشک تجربه کافی در درمان تب 

داشته باشد خطری متوجه مادر و جنین نمی شود.
این متخصص زنان و زایمان گفت: بروز تب در دوران بارداری اجتناب ناپذیر اس��ت و اگر خانم باردار به تمام 

توصیه های پزشک معالج خود گوش دهد عارضه منفی ای برای جنین و مادر وجود نخواهد داشت.

<عوارض تب بالا می توانند روی روند زایمان یا سلامت جنین اثر منفی بگذارند
در ادامه نیز دکتر نعمت اللهی در اینباره خاطرنشان کرد: تب همیشه دلیلی برای نگرانی است، اما تب در دوران 

بارداری می تواند نگران کننده باشد. 
وی ادامه داد: وقتی باردار هستید، تشخیص اینکه آیا تب دارید یا فقط کمی گرم می شوید، دشوار است مانند 
بسیاری از مادران باردار، شما ممکن است احساس گرمای بیش از حد داشته باشید و حتی ممکن است گاه به 

گاه گرگرفتگی را، به لطف نوسانات هورمونی و تابش گرمای کودک در هنگام رشد تجربه کنید.
این متخصص زنان و زایمان مطرح کرد: اگر باردار هستید و دمای بدنتان بالاتر از 38 سانتی گراد است، یعنی 
دچار تب ش��ده اید. تب در بارداری می تواند نشانه عفونت باشد. برای مثال، سرماخوردگی یا عفونت ادراری در 

ایجاد تب بی اثر نیستند.

وی بیان کرد: عوارض تب بالا جدی  هستند و می توانند روی روند زایمان یا سلامت جنین اثر منفی بگذارند. برای 
رفع تب در حاملگی می توانید دوش آب ولرم بگیرید، آب زیادی بنوشید و اگر دمای بدنتان بالا رفته، آب بدنتان 
کم شده و لرز هم در شما به وجود آمده، حتما به متخصص مراجعه کنید و برای مصرف هر دارو و استفاده از هر 

راهکاری باید نظر پزشک را جویا شوید و هرگز بی گدار به آب نزنید. 
دکتر نعمت اللهی تصریح کرد: علائم تب شامل خستگی، سرگیجه، تهوع، احساس سرمای شدید، احساس سرما 

و گرما به طور متناوب و تعریق است. 
این متخصص زنان و زایمان اذعان داشت: تب ها معمولاً نشانه وجود یک بیماری جدی نیستند اما ممکن است 
بروز تب در دوران بارداری با عوارضی همراه باشد. در صورت بروز برخی از علائم در دوران بارداری باید به پزشک 
مراجعه کنید که شامل عدم کاهش تب، تشنگی شدید، ادرار کم، ادرار تیره، گیجی، کرامپ های )گرفتگی های( 

شدید، مشکلات تنفسی و کاهش حرکت جنین است.
وی تشریح کرد: تب طولانی مدت، در دوران بارداری می تواند منجر به مشکلات سنتز پروتئین شود و در نتیجه 

آسیب های مختلف و نقایص مادرزادی نوزاد را به همراه داشته باشد.
دکت��ر نعمت اللهی ادام��ه داد: تب در دوران بارداری بر جفت تاثیر می گذارد که اغلب باعث زایمان زود هنگام 
می شود. درجه حرارت بالای بدن، در طول بارداری می تواند باعث اختلالات مادرزادی در اندام و سیستم های 

داخلی نوزاد شود.
این متخصص زنان و زایمان اضافه کرد: تب بالا در دوران بارداری می تواند به س��قط جنین یا تولد نوزاد مرده 
منجر شود و همچنین بررسی نشان داد تب دوران بارداری می تواند ابتلای نوزاد به اوتیسم را تا حدود 40 درصد 
افزایش دهد. تب در سه ماهه دوم بارداری و هفته دوازدهم به بعد می تواند تا 300 درصد احتمال ابتلای نوزاد 

به اوتیسم را افزایش دهد. 
وی ابراز داش��ت: پیشگیری از سرماخوردگی در دوران بارداری به دلیل تاثیر سرماخوردگی بر جنین از طریق 
مصرف داروها بسیار ضروری است. ساده ترین کارهایی که می توانید انجام دهید این است که دست های خود را 
به طور مداوم با آب و صابون بشویید، از تماس نزدیک با اقوام و دوستان پرهیز کنید، خواب کافی داشته باشید، 
رژیم غذایی متعادل و سرشار از سبزیجات و میوه های تازه داشته باشید، استرس نداشته باشید، ورزش را فراموش 
نکنید و هوای خانه را مرطوب نگه دارید زیرا هوای خشک باعث حساسیت گلو و بینی می شود بنابراین می توانید 

از دستگاه های مرطوب کننده هوا استفاده کنید.
دکتر نعمت اللهی بیان کرد: زنان باردار نسبت به زنان همسن خود که باردار نیستند بیشتر در معرض ابتلا به 
آنفلوآنزا و عوارض آن که شامل پونومونی و عفونت های ویروسی هستند. در صورتی که سیستم ایمنی ضعیفی 
دارید و قصد بارداری دارید بهتر است قبل از بارداری با نظر پزشک از واکسن آنفلوآنزا استفاده کنید. ایمنی این 

واکسن تا شش ماه بعد از زایمان برای مادر و نوزاد باقی می ماند.
این متخصص زنان و زایمان گفت: اگر تب ناشی از عفونت باکتریایی باشد، پزشک آنتی بیوتیک تجویز می کند. 
اگر عامل نوعی ویروس باشد، به احتمال زیاد باید منتظر بمانید تا عفونت به خودی خود بهبود پیدا کند. در 

هر صورت، مهم است که بدن را هیدراته نگه دارید، یعنی به آن آب کافی برسانید و به پزشک مراجعه کنید.

< تب کم در سه ماهه اول بارداری مشکلی ایجاد نمی کند
در ادامه نیز دکتر ذاکرین در اینباره ابراز داشت: میانگین دمای دهان و بدن 36 الی37 درجه سانتیگراد است. اما 
هنگامی که دما به بیش از 38.3 درجه سانتیگراد افزایش یابد، تب محسوب می شود و با علائم خاصی مانند لرز، 

تعریق، سردرد، کمبود آب بدن، درد عضلانی و خستگی همراه است.
وی بیان کرد: در دوران بارداری، سیستم ایمنی بدن ضعیف می شود زیرا بدن کارهای بیشتری را برای محافظت 

از مادر و کودک انجام می دهد بنابراین، خانم ها در دوران بارداری مستعد ابتلا به عفونت، لرز یا تب هستند.
این متخصص زنان و زایمان اظهار کرد: دلایل دیگری نیز می تواند برای بروز تب وجود داشته باشد، از جمله 
سرماخوردگی، آنفلوآنزا، عفونت دستگاه ادراری، حمله ویروس به دستگاه گوارش، کوریوآمنیونیت با بوی بد، 

بیماری پنجم یا پاروویروس B19 و لیستریوز.
وی مطرح کرد: سرماخوردگی معمولاً همراه با تب است. علائم آن مشابه آنفلوآنزا و شامل آبریزش بینی، سرفه، 
گلودرد و دشواری در تنفس است. این علائم معمولاً طی سه تا 15 روز کاهش می یابد. اگر حتی پس از گذراندن 

این دوره هنوز تب و علائم را دارید، باید به دنبال مشاوره پزشکی باشید.
دکتر ذاکرین افزود: کارهایی که باید انجام دهید تا ازتب و سرماخوردگی جلوگیری کنید، شامل این است که 
 منزل و محل کار خود را مرتب تمیز نگه دارید، دس��تان خود را مرتباً بش��ویید و از تماس با کسانی که سرما 

خورده اند، خودداری کنید.
این متخصص زنان و زایمان تصریح کرد: آنفلوآنزا یکی دیگر از دلایل عمده تب در دوران بارداری است. علائم 
مربوط به آنفلوآنزا شامل درد، تب، سرفه، استفراغ و حالت تهوع است. در صورت ادامه علائم، به دنبال کمک 
پزشکی باشید. کارهایی که خودتان می توانید برای درمان آنفلوآنزا انجام دهید شامل این است که مایعات زیادی 

بنوشید، استراحت مناسب داشته باشید و واکسن های توصیه شده برای آنفلوآنزا را نادیده نگیرید.
وی خاطرنشان کرد: حدود ده درصد زنان در دوران بارداری خود دچار عفونت ادراری می شوند. عفونت ادراری 
زمانی اتفاق می افتد که باکتری از راست روده تا مجرای ادرار و مثانه عبور کند. در نتیجه ادرار کدر یا خونی، تب، 

لرز و احساس سوزش هنگام ادرار ایجاد می شود.
دکت��ر ذاکرین ادامه داد: کارهایی که خودتان برای درمان عفونت ادراری می توانید انجام دهید این اس��ت که 
آب زیادی بنوشید و آنتی بیوتیک های تجویز شده را مصرف کنید. در صورت عدم درمان عفونت های ادراری 
 احتمال دارد عفونت کلیه را ایجاد کرده و همچنین منجر به عوارض مختلف بارداری شوند. آزمایش ادرار می تواند

 به بررسی وضعیت کمک کند.
این متخصص زنان و زایمان هشدار داد: هنگامی که یک ویروس به دستگاه گوارش حمله می کند، با علائمی 
مانند تب، استفراغ، اسهال و کمبود آب همراه است. همه این علائم در صورت عدم درمان به موقع می توانند 

باعث زایمان زودرس شوند.
وی افزود: برای تسکین موقتی، رژیم غذایی سالم مانند سیب، نان، برنج و موز می تواند برای درمان و کاهش علائم 
ویروس دستگاه گوارش مفید باشد. همچنین، نوشیدن مقدار زیادی آب ضروری است. اگر از درجه حرارت بالا و 

استفراغ خون و کمبود آب بدن رنج می برید، باید سریعاً با پزشک تماس بگیرید.
دکتر ذاکرین عنوان کرد: کوریوآمونیونیت در یک تا دو درصد از بارداری ها رخ می دهد. این یک عفونت باکتریایی 

از مایع آمنیوتیک اطراف کودک است و علائم رایج آن ضربان قلب سریع، رحم حساس، داشتن ترشحات، تعریق، 
تب شدید و لرز است. اگر کوریوآمنیونیت در مراحل پیشرفته بارداری اتفاق بیفتد، پزشک احتمال دارد برای 
پیشگیری از عفونت به نوزاد، سزارین فوری را توصیه کند. پزشک آنتی بیوتیک هایی را تجویز می کند که حتی 

پس از زایمان ادامه خواهد داشت تا از بروز هرگونه عفونت بیشتر پیشگیری کند.
این متخصص زنان و زایمان اظهار کرد تنها پنج درصد از زنان باردار به عفونت مسری نادری مانند پاروویروس 
 B19 مبتلا می شوند. علائم رایج آن شامل بثورات، درد در مفاصل، سردرد، گلودرد و تب است. پاروویروس B19

می تواند منجر به عوارضی مانند سقط جنین، کم خونی جنین، مرده زایی و التهاب قلب در جنین شود.
وی هشدار داد: در صورت مصرف آب و غذای آلوده، لیستریوز رخ می دهد. علائم رایج شامل تب بالا، حالت تهوع، 
دردهای عضلانی، اسهال، سردرد، سفتی گردن یا تشنج است. در صورت عدم درمان، می تواند منجر به عوارض 
جدی مانند زایمان زودرس، مرده زایی و سقط جنین شود. برای پیشگیری از آن بهتر است ازمصرف گوشت و 

شیر غیر پاستوریزه و غذاهای دریایی دودی خودداری شود. غذایی را که کاملاً پخته شده مصرف کنید.
دکتر ذاکرین اذعان داشت: تب کم در سه ماهه اول بارداری مشکلی ایجاد نمی کند اما درجه حرارت بالا می تواند 
برای جنین خطرناک باشد. به این دلیل که رشد و نمو جنین در مراحل اولیه بسیار وابسته به فعالیت پروتئینی 
اس��ت که به دما حس��اس است. اگر دما از 98/6 به 102 درجه فارنهایت افزایش یابد، مانع عملکرد پروتئین ها 

می شود و می تواند منجر به سقط شود.
این متخصص زنان و زایمان افزود:طبق یک بررسی، تب دراوایل بارداری خطر شکاف دهانی در نوزادان را افزایش 
می دهد. با این حال، استفاده از داروهای ضد تب )دارو برای کاهش تب( می تواند اثرات مضر را کاهش دهد. تب 

در سه ماهه سوم برای کودک مشکلی ایجاد نمی کند مگر اینکه به پوشش رحم مربوط باشد.
وی توضیح داد: برای رفع تب در بارداری می توانید غذاهایی بخورید که با عفونت ها مقابله می کنند، از جمله 
اینکه فلفل، سینوس ها را باز کرده و مخاط ریه ها را می شکند، خردل و ترب کوهی مخاط موجود در مجاری هوا 
را از بین می برد، زغال اخته به مهار تب و اسهال کمک می کند،پیاز حاوی مواد شیمیایی است که از برونشیت و 
ذات الریه جلوگیری می کند، قره قاط از چسبیدن باکتری ها به غشای مثانه و مجاری ادراری جلوگیری می کند.

دکتر ذاکرین اضافه کرد: اگر همراه با تب اسهال دارید، از غذاهای ضد عفونت مانند موز و برنج استفاده کنید، 
ویتامین C موجود در مواد غذایی ایمنی بدن را برای مبارزه موثر با تب تقویت می کند و چای های سیاه و سبز 
دارای کاتچین هستند، ماده شیمیایی گیاهی که یک آنتی بیوتیک طبیعی است و موجب تسکین اسهال می شود.

 <مهم است که تفاوت بین احساس گرما و گرگرفتگی و تب را تشخیص دهیم
در ادامه نیز دکتر موسوی در اینباره اظهار داشت: میانگین طبیعی دمای بدن معمولاً حدود 37 درجه سانتی گراد 
است. زمانی که باردار هستید، بدن شما دچار تغییرات و نوسانات هورمونی زیادی می شود و ممکن است علائم و 
عوارضی را تجربه کنید که قبلا نداشتید. افزایش متابولیسم، سطح بالای هورمون هایی مثل پروژسترون و افزایش 

وزن بدن در دوران بارداری باعث افزایش گردش خون شده که به افزایش دمای بدن منجر شود.
وی عنوان کرد: خیلی از مادران باردار از حالت گرگرفتگی در بارداری شکایت می کنند. اما وقتی نوبت به تب 
می رسد، باید همیشه به دنبال مراقبت های پزشکی مناسب باشید. مهم است که بتوانیم تفاوت بین احساس گرما 
و گرگرفتگی و تب را تشخیص دهیم چرا که تب در بارداری می تواند نشانه ای از مشکلی باشد که ممکن است 

برای کودک در حال رشد شما خطرناک باشد. 
این متخصص زنان و زایمان تشریح کرد: هر زمانی که دمای بدن شما به بالاتر از حد طبیعی برسد، تب محسوب 
می شود و نیاز به بررسی و درمان دارد زیرا تب بدون دلیل اتفاق نمی افتد و مطمئنا علتی باعث آن شده است. از 

طرفی تب در بارداری می تواند برای جنین خطرناک باشد.
وی اضافه کرد: از خطرات تب در بارداری برای جنین به ویژه تب در سه ماهه اول بارداری می توان به افزایش 
احتمال نقایص و ناهنجاری  های جنین اش��اره کرد. برای همین درمان تب در بارداری و پایین آوردن تب در 

بارداری خیلی مهم است.  
دکتر موسوی بیان کرد: تب، واکنش بدن برای مقابله با عفونت است. همان دلایلی که می تواند در دوران غیر 

بارداری باعث تب شود، در بارداری هم تب ایجاد می کند. 
این متخصص زنان و زایمان مطرح کرد: از دلایل رایج تب در بارداری می توان به موارد مختلفی اشاره کرد که 
عبارتند از عفونت دس��تگاه ادراری، مسمومیت غذایی، ویروس  های تنفسی مانند آنفلوآنزا، سرماخوردگی در 

بارداری و...، ویروس  های گوارشی و عفونت گوش است.
وی توضیح داد: تب وقتی است که دمای بدن شما بیش تر از 37 درجه باشد. شایع  ترین علامتی که در چنین 

شرایطی تجربه خواهید کرد، احساس گرما و گرگرفتگی است. 
دکتر موسوی ابراز کرد: مادران باردار باید به علائم همراه با تب توجه کنند و به پزشک خود اطلاع دهند. این 
علائم می تواند شامل تنگی نفس، خستگی، سرگیجه، حالت تهوع شدید در بارداری، تعریق، کمر درد، لرز، درد 
شکم و سفتی گردن باشد. این علائم می تواند با علائم ادراری مثل سوزش ادرار، وجود خون در ادرار و یا تکرر 

ادرار همراه باشد. 
این متخصص زنان و زایمان می گوید: تب در دوران بارداری طبیعی نیست و نباید آن را نادیده بگیرید. اما حفظ 
آرامش نیز مهم است. با پزشک خود صحبت کنید و ببینید چه دارویی برای شما مناسب است. در بیشتر موارد 
در صورتی که تب به خوبی کنترل شود، تأثیر نامطلوبی بر بارداری و سلامت جنین در حال رشد شما نخواهد 

گذاشت. اما اگر تب بیش تر شود، وضعیت می تواند جدی تر شود. 
وی بیان کرد: تب و س��رماخوردگی در بارداری به ویژه در س��ه ماهه اول بارداری می تواند برای کودک ش��ما 
مشکلاتی ایجاد کند. از خطرات تب در بارداری برای جنین می توان افزایش احتمال بروز نقایص مادرزادی اشاره 

کرد.
دکتر موسوی خاطرنشان کرد: شواهد نشان می دهد که احتمال داشتن نوزادی با نقص لوله عصبی در افرادی که 

درست قبل یا در اوایل بارداری تب داشتند، بیش از دو برابر بیشتر از افرادی بوده که تب نداشتند. 
این متخصص زنان و زایمان اضافه کرد: تب و لرز در اوایل بارداری و دمای بالاتر از 39.4 درجه سانتی گراد ممکن 
است خطر ابتلا به موارد مختلفی را هم افزایش دهد که عبارتند از اختلال طیف اوتیسم، شکاف لب و شکاف 
کام، نقایص مادرزادی قلب و سقط جنین و داشتن تب در اواخر بارداری همچنین ممکن است خطر زایمان 

زودرس را افزایش دهد.
وی تصریح کرد: به طور کلی تب و سرماخوردگی در بارداری لزوماً باعث از دست دادن بارداری نمی شود، اما این 

تب می تواند نشانه عفونت باشد که یکی از علل سقط شدن جنین و از دست رفتن بارداری است. 
دکتر موسوی اذعان داشت: از آنجایی که ابتلا به هر بیماری طی بارداری می تواند سلامت جنین در حال رشد را 
به خطر بیندازد، ضروری است برای درمان تب در بارداری قبل از انجام هر نوع درمان خانگی به یک متخصص 
مراقبت های بهداشتی مراجعه کنید. برای کاهش دمای بدن و پایین آوردن تب در بارداری معمولا از استامینوفن 

کمک گرفته می شود. به نظر می رسد این دارو بی خطرترین داروی تسکین درد و درمان تب در بارداری باشد.
 این متخصص زنان و زایمان بیان کرد: اگر علت تب و لرز در بارداری عفونت باکتریایی باش��د، ممکن اس��ت
 آنتی بیوتیک هم برای ش��ما تجویز شود. زنان در دوران بارداری نباید ایبوپروفن مصرف کنند زیرا استفاده از 

ایبوپروفن در سه ماهه دوم با وزن کم هنگام تولد نوزاد همراه است. 
وی می گوید: راهکار های مختلفی می تواند در کنار درمان های دارویی به درمان تب و لرز در بارداری به شما کمک 
کند مانند اینکه یک حمام یا دوش ولرم بگیرید، برای خنک شدن و جلوگیری از کم آبی مقدار زیادی آب و سایر 

نوشیدنی های سرد بنوشید، لباس نازک بپوشید و محیط را خنک نگه دارید.
دکتر موسوی توصیه کرد: برای کنترل بهتر تب و لرز در بارداری غذاهای غنی از مایعات، آب، چای داغ، آب میوه 
تازه بنوشید. مصرف غذاهای غنی از مایعات مانند آب مرغ، سوپ های رقیق، آب نارگیل توصیه می شود. میوه هایی 
مانند سیب، پرتقال، هندوانه، آناناس، کیوی سرشار از ویتامین C هستند و با تقویت سیستم ایمنی می توانند به 

بهبود علائم سرماخوردگی در بارداری کمک کنند. 
این متخصص زنان و زایمان در پایان گفت: بهترین راه برای جلوگیری از تب در بارداری این است که اقداماتی را 
انجام دهید تا بیمار نشوید. حتما دست های خود را مرتب بشویید یا از ضدعفونی کننده دست استفاده کنید، از 

افراد بیمار دوری کنید، غذاهای سالم بخورید و به اندازه کافی بخوابید.

 آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

تب در دوران بارداری چه خطراتی دارد؟
6
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یک مطالعه جدید نش��ان می دهد ک��ه یک دوره 
افس��ردگی می تواند باع��ث افزای��ش وزن در بین 
افرادی شود که با چاقی دست و پنجه نرم می کنند. 
به گزارش مهر، محققان پی بردند افرادی که دارای 
افزایش در علائم مربوط به افس��ردگی بودند، یک 
ماه بعد وزن ش��أن هم افزای��ش یافته بود. »جولیا 
مولر«، محقق ارشد از ش��ورای تحقیقات پزشکی 
دانش��گاه کمبریج، در بیانیه خبری دانشگاه گفت: 
»این موضوع نش��ان می دهد که افراد دارای اضافه 

وزن یا چاقی در پاسخ به احساس افسردگی بیشتر در معرض افزایش وزن 
هس��تند.« برای این مطالعه، محققان داده های بیش از 2000 بزرگس��ال 
در بریتانیا را بررس��ی کردند. شرکت کنندگان با استفاده از یک اپلیکیشن 
موبایل، پرسش نامه های دیجیتالی ماهانه در مورد سلامت روانی و وزن بدن 
خود را تکمیل کردند. س��والات در این مطالعه علائم افس��ردگی، اضطراب 
و اس��ترس درک ش��ده هر فرد را ارزیابی می کرد. نتایج نش��ان می دهد به 

ازای هر افزایش تدریجی در نمره افسردگی معمول 
یک فرد، وزن آنها یک ماه بعد حدود یک دهم 0.5 
کیلوگرم افزایش می یابد. ممکن است افزایش وزن، 
کم به نظر برسد، اما محققان خاطرنشان کردند که 
اگر افس��ردگی یک فرد از 5 به 10 در مقیاسی که 
اس��تفاده می کند افزایش یابد، به میانگین افزایش 
وزن هم افزوده می ش��ود. مول��ر می گوید: »اگرچه 
افزایش وزن نسبتاً کم بود، اما تغییرات کوچک وزنی 
که در دوره های زمان��ی کوتاه رخ می دهد می تواند 
منج��ر به تغییرات وزنی بزرگ ت��ر در درازمدت، به ویژه در میان افراد دارای 
اضافه وزن و چاقی شود«. به گفته محققان، این اثر تنها در افرادی که اضافه 
وزن داش��ته یا چاق بودند مشاهده شد. به نظر نمی رسد افراد با وزن سالم 
به دلیل نوسانات خلقی، وزن اضافه کنند. محققان همچنین هیچ مدرکی 
مبنی بر اینکه استرس یا اضطراب باعث افزایش وزن می شود، یا اینکه وزن 

فرد پیش بینی کننده احتمال افزایش افسردگی است، پیدا نکردند.

 افسردگی و افزایش وزن اغلب همراه با هم هستند
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آفتاب یزد: به نظر می رسد با توجه به آنکه در ماه های پایانی سال هستیم و دولت 
تحت فشار کسری بودجه است )طبیعت مدل بستن بودجه در کشورمان به گونه ای 
اســت که دولت ها در ماه های پایانی ســال دچار کسری بودجه وحشتناک هستند( 
بازارهــای مختلف نیز یک بــه یک دچار التهاب و تلاطم می شــوند.تقریبا دو هفته 
اســت که بازار خودرو دچار این تلاطم شــده و قیمت خودروهای مختلف از جمله 
خودروهای مونتاژی رشــد قیمت بالایی را تجربه کرده اند. حالا به نظر می رسد این 
تلاطم به بازار طلا و ســکه رسیده اســت. در عین حال برخی کارشناسان معتقدند 

تحولات اخیر در منطقه سبب این تلاطم ها شده و موقتی است.
 

< باز هم حباب است؟
قیمت ســکه طرح جدید، روز شــنبه ۲۳ دی ماه در معاملات تک فروشــی صبح تا 
ظهر حداقل یک میلیون گران شــد، اما بــا اینکه هنوز تا رکورد تاریخی خود تقریبا 
دو میلیون فاصله دارد، نمی توان وضعیت حباب قیمت ســکه را نادیده گرفت. برای 
درک بهتر مســئله کافی اســت تصور کنید در حال حاضر مردم ۲۴ درصد بیشتر از 
ارزش واقعی سکه طرح جدید برای خرید آن پول می پردازند. حباب قیمت سکه بهار 
آزادی به چهار میلیون تومان رســیده و حباب قیمت سکه نیم بهار آزادی، به شش 
میلیون تومان نزدیک شده است. قیمت ربع سکه با حباب پنج میلیون و ۵۵۰ هزار 
تومانی روی تابلو صرافی ها رفته و حباب قیمت ســکه گرمی، معادل ســه میلیون و 
۲۰۰ هزار تومان است. بازار طلا و خرید سکه برای سرمایه گذاران در چنین وضعیتی 

پر از ریسک خواهد بود.
 

< حباب قیمت سکه گرمی
ســکه گرمی بیشترین حجم حباب قیمت را بین انواع سکه طلا پیش رو دارد. قیمت 
ســکه گرمی روز شنبه ۲۳ دی ماه به شش میلیون و ۳۲۰ هزار تومان رسید که این 
عدد بیشــتر از ارزش ذاتی ســکه گرمی است. فعالان بازار چنین مواقعی از اصطلاح 
حباب قیمت استفاده می کنند و می گویند سکه گرمی سه میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 
حباب دارد.حباب قیمت ســکه معمولا هرگز به صفر نمی رسد و معمولا بالا و پایین 
می شود. هرچقدر حجم حباب بالاتر باشد، ریسک خرید سکه به همان اندازه افزایش 
پیدا می کند.قیمت ســکه گرمی در حال حاضر به شــش میلیون و ۳۲۰ هزار تومان 
رسیده و حباب قیمت ســه میلیون و ۲۰۰ هزار تومانی یعنی سکه گرمی نسبت به 
ارزش ذاتی و واقعی خود دســت کم ۵۰ درصد گران تر است.ســکه گرمی را الان با 
حباب قیمت ســه میلیون و ۲۰۰ هزار تومانی قضاوت می کنید، اما دهم اردیبهشت 
امســال، وقتی قیمت ســکه گرمی به هفت میلیون و ۷۲۰ هزار تومان رسید، حباب 
قیمت آن تا چهار میلیون و ۴۹۸ تومان افزایش پیدا کرد. سکه گرمی در آن مقطع، 

نسبت به ارزش ذاتی خود دست کم ۵۸ درصد گران تر فروخته می شد.
 

< حباب قیمت ربع سکه
قیمت ربع سکه شــنبه ۲۳ دی ماه در محدوده ۱۱ میلیون و ۸۸۵ هزار تومان دیده 

شــد. اگر اصرار دارید با قصد و نیت خرید و ســرمایه گذاری سمت این سکه بروید، 
بهتر اســت بدانید حباب قیمت ربع سکه فعلا پنج میلیون و ۵۴۵ هزار تومان است.
ســکه ربع بهار آزادی به این ترتیب ۴۷ درصد بیشــتر از ارزش ذاتی خود فروخته 
می شــود و این کار را برای سرمایه گذاران مشکل می کند. ربع سکه، دهم اریبهشت 
امســال وضعیتی مشابه را تجربه کرد. قیمت ســکه ربع بهار آزادی در آن مقطع به 
۱۲میلیون و ۷۹۰ هزار تومان رسید که در عین حال رکورد تاریخی قیمت ربع سکه 
اســت و همزمان باعث شد ربع سکه نســبت به ارزش ذاتی خود ۴۹ درصد گران تر 

فروخته شود.
 

< حباب قیمت نیم سکه
قیمت نیم ســکه روز شــنبه ۲۳ دی ماه از مرز ۱۸ میلیون تومان عبور کرد و اوضاع 
بازار به شکلی بود که حباب قیمت نیم سکه به پنج میلیون و ۸۹۵ هزار تومان برسد. 
اگر کســی ناچار باشــد، در وضعیت فعلی باید برای خرید نیم سکه طلا، ۳۲ درصد 
بیشتر از ارزش ذاتی آن پول بپردازد. عادلانه نیست اما... قیمت نیم سکه اوایل سال 
۱۴۰۲، به ۱۹ میلیون و ۸۲۰ هزار تومان رســید که یک میلیون و ۸۰۰-۷۰۰ هزار 
تومــان در قیاس با روز های اخیر گران تر اســت و در عین حال به خاطر روبرو بودن 
با حباب قیمت شــش میلیون و ۷۴۳ هزار تومانی، ریســک خرید بیشتری متوجه 
سرمایه گذاران می کرد.سکه نیم بهار آزادی در روز دهم اردیبهشت امسال ۳۴درصد 
 گران تــر از ارزش ذاتــی خود فروخته می شــد و در روز های اخیــر با حباب قیمت 
پنج میلیــون و ۵۰۰ هزار تومانی، چیزی معادل تقریبا ۳۰ درصد بالای ارزش ذاتی 

به فروش می رسد.
 

< حباب قیمت سکه بهار آزادی
ســکه بهار آزادی یا سکه طرح قدیم سه میلیون و ۸۵۰ هزار تومان ارزان تر از سکه 

طرح جدید فروخته می شــود؛ تقریبا ۲۹ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان. خرید سکه بهار 
آزادی را فعلا باید با علم و احاطه بر حباب قیمت چهار میلیون و ۱۰۰ هزار تومانی 
برنامه ریزی کرد که نشــان می دهد رقم پرداختی شما ۱۴ درصد از ارزش ذاتی سکه 
بهار آزادی بیشــتر است.ســکه بهار آزادی، اسفند پارســال در مقطعی با بیشترین 
حجم حباب قیمت، یعنی شش میلیون و ۷۴۵ هزار تومان روبرو بود، اما اردیبهشت 
امســال وقتی رکورد تاریخی قیمت انواع سکه به ثبت رسید، حباب قیمت سکه بهار 
آزادی نیز معادل چهار میلیون و ۷۷۷ هزار تومان برآورد شد.حباب قیمت سکه بهار 
آزادی، دوم خرداد امسال، به چهار میلیون و ۲۳۴ هزار تومان رسید و در ۱۶ مهرماه 
تا دو میلیون و ۹۱۵ هزار تومان کاهش پیدا کرد. ۱۹ دی ماه امســال این ســکه را 
می توانستید با حباب قیمت دو میلیون و ۹۴۰ هزار تومانی بخرید، اما الان، سکه بهار 
آزادی با حباب قیمت ســه میلیون و ۷۵۰ هزار تومان روبرو شده است و خریداران 

وضعیتی مشابه شرایط نابرابر اردیبهشت امسال را تجربه می کنند.

 < حباب قیمت سکه طرح جدید 
قیمت سکه طرح جدید روز شنبه ۲۳ دی ماه در معاملات تک فروشی به ۳۳ میلیون 
و ۲۴۵ هزار تومان رســید. این عدد هفت میلیــون و ۹۰۰ هزار تومان یا به عبارتی 
تقریبا هشت میلیون تومان نســبت به ارزش ذاتی یک قطعه سکه تمام بهار آزادی 
طرح جدید که در بازار به نام ســکه امامی شناخته می شود، گران تر است.سکه طرح 
جدید بدون احتســاب حباب قیمت الان باید ۲۵ میلیــون و ۳۰۰ تا ۲۵ میلیون و 
۳۲۰هزار تومان فروخته می شــد، اما چون حباب قیمت ســکه در بازار هرگز به طور 
کامل تخلیه نمی شــود تنها باید این نکته را در نظر گرفت که هروقت قیمت سکه از 
ارزش ذاتی خود فاصله گرفت، ریســک خرید سکه هم افزایش پیدا می کند. فاصله 
بیشتر به معنای میزان خطر و ریسک بالاتر برای خرید سکه است. قیمت سکه طرح 
جدید در روز شــنبه ۲۳ دی ماه به روایتی ۲۴ درصد بیشتر از ارزش ذاتی آن اعلام 
می شود و با اینکه حباب سکه طرح جدید از نظر ارزش ریالی بزرگتر به نظر می رسد، 
اما بیشــترین حجم حباب را قعلا در بازار همان ســکه گرمی مشــاهده می کنیم.

قیمت ســکه طرح جدید، روز دهم اردیبهشت ۱۴۰۲ با رسیدن به قله ۳۴ میلیون و 
۹۸۱هزار تومان رکورد تاریخی خلق کرد که تا الان دســت نخورده باقی مانده است. 
حباب قیمت ســکه طرح جدید در آن زمان به هشــت میلیــون و ۸۱۲هزار تومان 
 رسید و باعث شد مردم موقع خرید سکه طرح جدید ۲۵ درصد بیشتر از آنچه باید، 

پول بپردازند.
 

< و اما قیمت دلار
البته نوسان بازار طلا فعلا شامل بازار ارز نشده. هرچند این بازار نیز شاهد رشد قیمت 
بوده است.بطوریکه دلار دیروز حدودا ۵۰۰ تومان نسبت به هفته قبل گران تر شد و 
ناظران معتقدند اگر قیمت طلا به رشــد خود ادامه دهد احتمالا ما شاهد رها شدن 
فنر قیمت دلار نیز باشیم.هرچند که گفته می شود در حال حاضر قیمت واقعی دلار 
 بیش از آنچه که بر روی تابلوهاست و دولت با ارزپاشی تلاش دارد فعلا قیمت ارز را 

کنترل کند.

پیشگیری از جرایم 
علیه دانش آموزان

ادامه از صفحه اول:
... جای تاسف و تاثر اینجاست چرا مسئولین آموزش و پرورش این افراد عقده ای ونکبت 
را به این مناصب می گمارند که ســرمایه های آینده این سرزمین آزرده خاطر کنند و یا 
کتک کاری و برخوردهای دور از شــئون انســانی نمایند و لذا آگاه سازی دانش آموزان و 
خانواده های آن ها و آموزش حقوق شهروندی و حقوق آموزشی امری اجتناب ناپذیر است. 
موجب ماده ۷۷ آئین نامه اجرایی مدارس، تنبیه بدنی از ســوی کادر اداری و آموزشی 
تخلف اداری محسوب می شــود، به گفته معاون حقوقی وزارت آموزش و پرورش سال 
گذشته از ســوی هیئت های بدوی رسیدگی به تخلفات اداری سراسر کشور حدود ۴۰ 
فقره پرونده اتهامی با موضوع تنبیه بدنی، رســیدگی و نسبت به صدور آرای متناسب 
اقدام شد. علاوه بر اعمال مجازات های مقرر در قانون، از آنجا که در رسیدگی به تخلفات 
کارکنان، میزان آشنایی مدیران و کارمندان مشمول قانون در کاهش تخلفات و استیفای 
حقوق آن ها مؤثر است و از طرفی موجبات رضایت فرهنگیان را نیز فراهم خواهد کرد، 
بنا بر قاعده قبح عقاب بلابیان دفتر هماهنگی هیئت های رسیدگی به تخلفات اداری این 
معاونت با همکاری اداره کل ارزیابی عملکرد وزارت آموزش و پرورش به منظور آشنایی 
هر چه بیشتر مدیران واحدهای آموزشی با مسائل و موضوعات مبتلابه حقوقی اقدام به 
برگزاری دوره های آموزشــی در سراسر کشور به ویژه شهر تهران کرده است. در تمامی 
حوزه های منابع انسانی تشویق و تنبیه از اقدام های ضروری و تاثًیرگذار در ایجاد انگیزه 
بوده و بازدارنده بی نظمی است. البته استفاده از این ابزارها در هر محیطی باید در چارچوب 
مقررات و ضوابط و قوانین مربوطه و با توجه به صلاحیت افراد مجری اجرا شود. بنابراین 
به طور مطلق نمی توان گفت تنبیه دانش آموزان در مدارس مطرود اســت اما معلمان و 
مدیران مدارس در این خصوص موظف به رعایت مقررات و قوانین جاری هستند. سال 
۱۳۷۹آیین نامه اجرایی مدارس به تصویب شورای عالی آموزش و پرورش رسید. به استناد 
ماده ۵ قانون تأسیس شورای عالی آموزش و پرورش مصوب مجلس شورای اسلامی نیز 
مصوبات این شــورا معتبر بوده و برای موسسات ذیربط لازم الاجراست. فصل ششم این 
آیین نامه به مقررات انضباطی دانش آموزان پرداخته است و در ذیل ماده ۷۶ موارد تنبیهی 
را که معلمان و مسئولان مدرسه مجاز هستند در صورت تخلف دانش آموزان آن هم به 
شرطی که راهنمایی ها و چاره   جویی های تربیتی در آن ها مفید و موثر واقع نشده است 
اعمال کنند. احصاء کرده اســت. این موارد از این قرارند: تذکر و اخطار شفاهی به طور 
خصوصی، تذکر و اخطار شفاهی در حضور دانش آموزان کلاس مربوطه، تغییر کلاس در 

صورت وجود کلاس های متعدد در پایه، با اطلاع اولیای دانش آموزاخطار کتبی و اطلاع 
 به ولی دانش آموز، اخراج موقت از مدرســه با اطلاع قبلی ولی دانش آموز حداکثر برای 
 سه روز انتقال به مدرسه دیگر ماده ۷۷ همین آیین نامه تأکید می کند هرگونه تنبیه دیگر 
از قبیل اهانت، تنبیه بدنی و تعیین تکلیف درس به منظور تنبیه ممنوع است قانونگذار 
قبل از این که به بیان و تشریح موارد تنبیهی بپردازد در ماده ۷۵ متذکر این نکته شده 
است که تنبیه باید دانش آموز را به اشتباه خود متوجه و زمینه مناسب را برای ایجاد رفتار 
مطلوب در وی فراهم کند، بنابراین اعمال تنبیه باید متکی بر یافته های علمی و استفاده 
از الگوی مناســب تغییر رفتار باشد. به استناد بند۲ ماده ۸ قانون رسیدگی به تخلفات 
اداری اگــر کارمندی در انجام وظایف محوله، قوانین و مقررات مربوطه را از روی عمد یا 
ناآگاهی نادیده گرفته و نقض کند مرتکب تخلف اداری شده و قابل تعقیب در هیئت های 
رسیدگی به تخلفات اداری است. بنابراین اگر معلم یا هر یک از مسئولان مدرسه مبادرت 
به تنبیه بدنی دانش آموزان و یا سایر تنبیهاتی که طبق ماده ۷۷ آئین نامه، ممنوع شده 
کنند مرتکب تخلف اداری شــده اســت و والدین دانش آموز می توانند مراتب را با طرح 
شکایت به هیئت های رسیدگی به تخلفات اداری کارکنان، مستقر در هر وزارتخانه اعلام 

و پیگیری کنند.
همچنین براســاس ماده ۱۹ قانون رسیدگی به تخلفات اداری، چنانچه تخلف کارکنان 
دولت به گونه ای باشد که با یکی از مصادیق مجرمانه ذکر شده در قوانین جزایی مطابقت 
کند علاوه بر پیگیری در هیئت های رســیدگی به تخلفات اداری باید برای رسیدگی به 
جنبه کیفری موضوع مراتب به مراجع قضائی ذیصلاح ارسال شود. مسئولیت حسن اجرای 
مقررات و ضوابط در هر یک از دستگاه های اجرایی برعهده بالاترین مقام اجرایی است و 
مدیرانی که تخلف کارمند تحت امر خود را به مراجع ذیصلاح گزارش نکنند، خود مرتکب 
تخلف اداری شــده اند. براساس ماده ۸۲ آیین نامه اجرایی مدارس، مدیر مدرسه موظف 
اســت همکارانش را نسبت به موارد انضباطی آگاه کند و ممنوعیت تنبیه بدنی را تذکر 
دهد و در صورت مشاهده تخلف نیز مراتب را به منظور اطلاع و اقدام لازم به اداره آموزش 
و پرورش منطقه گزارش دهد. در ضمن براساس ماده ۸۵ همان آیین نامه مدیر مدرسه 
موظف است وظایف دانش آموزان و چگونگی تشویق ها و تنبیه های پیش بینی شده را به 
صورت اجمالی و متناسب با سن و فهم دانش آموزان به آنان آموزش دهد. بی تردید محیط 
مدرسه یا کلاس درس به عنوان یک اجتماع، نیازمند نظم و انضباط است تا با برخورداری 
از امنیت و آرامش به مکانی تبدیل شــود که دانش آموزان و اولیای مدرسه، بتوانند بهره 
لازم و مطلوب را کســب کنند و حقوقی از یکدیگر ضایع نکنند. اما گاهی شاهد حضور 
شاگردانی در کلاس درس هستیم که با بروز رفتارهای هنجارشکن خود باعث بر هم زدن 
نظم مدرسه و کلاس درس می شوند. برهم خوردن آرامش کلاس، عامل بسیار مهمی در 
ایجاد اختلال یادگیری دانش آموزان است. برای کنترل و برقراری نظم در مدرسه و کلاس، 

تنبیه شاگردان قانون گریز و گستاخ اجتناب ناپذیر است هر چند به هیچ عنوان تنبیه بدنی 
جایز نیست و آن را امری قبیح می دانم چرا که این رویه می تواند حتی نتیجه معکوس نیز 
داشته باشد. ولی نباید به بهانه اجتناب از تنبیه بدنی، معلمان و مسئولان مدرسه را نیز به 

سمت بی تفاوتی به دانش آموزان سوق دهیم.
متاسفانه گاهی با دانش آموزانی مواجه می شویم که نه تنها نسبت به تذکرات اولیای مدرسه 
اطاعت پذیری ندارد بلکه ممکن اســت با اهانت و توهین به معلم یا سایر اولیای مدرسه 
و با رفتار گستاخانه خود باعث از بین رفتن ارزش وجودی معلم نزد سایر همکلاسی ها 
شوند. اما تاسف بارتر زمانی است که برخی پدران و مادران نیز، رفتار فرزندشان را تقبیح 
نکرده و حتی در مواردی والدین نیز درحمایت از فرزند متخلف خود با اولیای مدرسه رفتار 
توهین آمیز دارند. در نظامات حقوقی هر جا صحبت از تکلیف باشــد در مقابل، حقوقی 
نیز تعریف شده اســت، همانگونه که قانونگذار تنبیه بدنی دانش آموزان را ممنوع کرده 
است حقوقی را نیز برای معلمان محترم و سایر مسئولان مدارس پیش بینی کرده و البته 

تکالیفی را نیز برای دانش آموزان مقرر داشته است.
ذیل بند ۱ از فصل ششــم آیین نامه اجرایی به حقوق معلمان و مسئولان مدرسه اشاره 
شده است. ضمن اینکه به طور کلی توهین به هر شخصی دارای وصف کیفری است و 
درصورت اثبات جرم، مجرم متحمل مجازات ذکر شده درماده ۶۰۶ قانون مجازات اسلامی 
خواهد شد. به طور خاص درخصوص اهانت به کارمندان دولت در حال انجام وظیفه یا 
به ســبب آن مجازات حبس یا شلاق یا جزای نقدی در نظر گرفته شده است بنابراین 
اگر کسی به هر نحوی چه با به کار بردن الفاظ رکیک یا حرکات دست مانند هل دادن، 
هر یک از مسئولان مدرسه یا معلمان را مورد اهانت قرار دهد به اتهام توهین به اعضای 
دولت می تواند تحت تعقیب قرار گیرد و شاکی می تواند از طریق نیروی انتظامی و مراجع 
قضائی موضوع را پس از طرح شکایت پیگیری کند. در صورت هرگونه اعتراض بر عملکرد 
آموزشی مدارس دولتی می بایست موضوع حسب مورد از طریق معاونت آموزش ابتدایی یا 
معاونت آموزش متوسطه یا اداره کل ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایت پیگیری شود 
اما چنانچه اقدام های مدیران و مسئولان مدرسه برخلاف قوانین و مقررات و بخشنامه های 
صادره بوده و مشــمول یکی از عناوین ۳۸گانه ذیل ماده ۸ قانون رسیدگی به تخلفات 
اداری یا از مصادیق تخلفات ناشی از اجرای قانون تأسیس و اداره مدارس، مراکز آموزشی 
و مراکز پرورشی غیردولتی باشد، به استناد مواد ۳۳ الی ۳۵ قانون مذکور موضوع حسب 
مورد قابلیت طرح در هیئت های بدوی رســیدگی به تخلفات اداری آموزش و پرورش و 
شورای نظارت را دارد برای همین باید برای نسل جدید تمام بگذاریم. تنبیه بدنی کودکان 
و نوجوانان بسیار مخرب است و ریشه های عمیق »نا« فرهنگی داره. همراهی عده ای با این 
موضوع و عادی انگاری آن بستر وقوع آن است. خوشبختانه قانون پیش بینی لازم در این 

زمینه داره و با گزارش به آموزش و پرورش به طور جدی پیگیری می شود.

ماهی پاک ترین 
و سالم ترین غذا

ادامه از صفحه اول:

< از مشکلات صنعت کنسرو تولید تن ماهی:
قیمت گذاری دستوری و دریافت مالیات بر ارزش افزوده برای هر قوطی، کنسرو تن ماهی از 
مهمترین مشکلات بالا رفتن قیمت کنسرو تن ماهی بوده است به همراه مشکلات تحریم 
برای واردات لاک مخصوص داخل قوطی و درب آسان بازشو و ورق مورد نیاز از کره و ژاپن 
نیز از سایر موارد مهم است. مسعود بختیاری دبیر همایش در انتها افزود دوم بهمن ماه 

در هتل المپیک تهران همایش ماهیگیری مسئولانه با توجه به نکات زیر برگزار می شود.
توجه به فرآیند صید از جمله جمع آوری، حمل و نقل، بیماری ها، تجزیه و تحلیل، تدوین 
مقررات صید صیادی، تخصیص منابع، استفاده از منابع اطلاعات کشورهای پیشرفته در 
حوزه صید صیادی و به کمک سازمان شیلات و سازمان دامپزشکی کشور و این سندیکا 

برگزار خواهد شد.

چرا رفتار مصرف کننده مهم است؟
ادامه از صفحه اول:

ســال ها قبل، مدیریت برند حالت تاکتیکی و واکنشــی داشت و چشم انداز بلندمدت 
برای برند متصوّر نبود. برندسازی نیازمند سال ها کار و ایجاد میراث است و در نتیجه، 
قانع کردن مدیران درخصوص کاهش یا ثابت ماندن ســود کوتاه مدت کار سختی بود؛ 
اما در دیدگاه جدید، نقش مدیریت برند دچار تحول بنیادین شد و از حالت تاکتیکی 
و واکنشی به حالت راهبردی و چشم اندازی تبدیل شد. در این دیدگاه، ایجاد ارتباطات 
قدرتمند، مشتریان و برندهای محبوب آن ها را به یکدیگر پیوند می زنند و حتی روابط 
عاطفی ای چون عشــق و ســتایش برند را شکل می دهند. داشتن یک محصول عالی 
تنها شرط ثبات فروش بلندمدت نیست. از این حیث مطالعه رفتار مصرف کننده برای 
بازاریابان از اهمیت بیشتری برخوردار است. چرا که آن ها می توانند انتظار مصرف کننده 
را از محصولات درک کنند. در واقع، این مطالعه به بازاریاب ها کمک می کند تا مشتری 

را به سمت خرید یک محصول سوق دهند. درک نیاز مصرف کنندگان در عرضه کالاهای 
مصرفی هم نقش اساسی دارد. رفتار مصرف کننده یک مطالعه نسبتاً جدید است که 
از سال ۱۹۶۰ مورد توجه قرار گرفته است. در گذشته مفهوم بازاریابی تنها به فروش 
صرف اشاره داشت؛ اما پدید آمدن بازاریابی مشتری مدار باعث شد رفتار مصرف کننده 
به یک رشته مستقل تبدیل شود. رشد مصرف گرایی و قانون مصرف کننده بر اهمیتی 
که به حق مصرف کنندگان داده می شود، تاکید دارد. رفتار مصرف کننده یک مطالعه 
روانشــناختی در مورد چگونگی تصمیم گیری افراد در خرید اســت؛ به عبارت دیگر، 
چه چیــزی به آن ها انگیزه خرید می دهد. رفتار مصرف کننده چندین جنبه می تواند 
داشــته باشــد؛ بعضی از آن ها عبارتند از: مصرف کننده در مورد برندها، محصولات یا 
خدمات خاص چه احساسی دارد؟ چه چیزی باعث می شود مصرف کننده یک محصول 
را بــر دیگری ترجیح دهد؟ چــه عواملی در محیط مصرف کننده وجــود دارد که بر 
تصمیمات خرید یا درک او از برند، تاثیر می گذارد؟ تصمیم های مصرف کننده هنگامی 
که تنهاســت با زمانی که در جمع اســت، چه تفاوتی دارد؟ رفتار مصرف کننده درک 

بهتری از انگیزه های او برای خرید به شــما می دهد. همچنین از این طریق می توانید 
مزایایی که از طریق آن ها کســب می کنید را بیشتر ارزیابی کنید. دانستن این نکته 
که مصرف کنندگان برای چه چیزهایی ارزش قائلند، به کسب وکارها در تصمیم گیری 
کمک می کند و منجر به فروش بیشتر می شود. بازاریابی برای داشتن حداکثر اثربخشی 
باید اســتراتژیک باشد. رفتار مصرف کننده نه تنها به استراتژی بازاریابی مرتبط است، 
بلکه برای تحقیق و توسعه، مدیریت، فروش و تبلیغات هم اهمیت فراوانی دارد. به یاد 
داشته باشــید که بازاریابی فقط تبلیغات نیست. این کار با تحقیقات بازاریابی شروع 
می شود. تحقیقات به شــما کمک می کند بتوانید رفتار مصرف کننده در بازار را بهتر 
درک کنیــد و محصول یا خدماتتان را با اســتفاده از آن ها بهتــر ارائه دهید. این کار 
به فروش ســریع تر و آســان تر کمک می کند. با این حال، این یک علم دقیق نیست. 
پیش بینی رفتار مصرف کننده دشوار است و نیاز به قضاوت انسانی دارد. به عبارت دیگر 
این مطالعه یک مجموعه قواعد ثابت و عینی ندارد و تنها اصول آموخته شده از دانش 

رفتار مصرف کننده در بازاریابی کافی نیست.

اقتصادی

جوابیه

پاسخ مترو به یک پیام مردمی 
احتراماً خواهشمند است در خصوص مطلب 
 منــدرج در آن روزنامــه، یک شــنبه مورخ 
بــا مضمــون:  ۱۷ دی ۱۴۰۲ صفحــه ۷ 
یــا ســاماندهی  درخواســت جمــع آوری 
دستفروشــان در مترو، پاســخ زیر در همان 

صفحه به چاپ برسد:
با ســلام، احتراما ضمن تشکر از این مسافر 
گرامی، به اطلاع می رساند شرکت بهره برداری 
متروی تهران در راســتای رســالت خود در 
جهت تامین امنیت و آرامش مسافران محترم 
در طول سفر اقدام به پخش پیام های بازدارنده 
از طریق پیج ایســتگاه ها و پخش فیلم های 
آموزشــی مضرات خرید از دستفروشــان و 
کمک بــه متکدیــان در مانیتورهای داخل 
ایستگاه ها و قطارها و نصب بنرهای آموزش 
شهروندی در ایستگاه ها نموده است. شایان 
ذکر است این شرکت با تمام امکانات در مورد 
پیشگیری از حضور دستفروشان و حل ایــن 
مشــکل اقدام کرده ولی برای کاهش حضور 
این افــراد در ایســتگاه ها و قطارها نیازمند 
همکاری و همراهی همه مسافران گرانقدر و 
فهیم و همچنین فرهنگ سازی توسط مراکز 
فرهنگی و اجتماعی و ارباب جراید و ســایر 
رسانه های جمعی است و اقدامات این شرکت 
به تنهایی نمی تواند مانع از حضور و فعالیت و 

یا ساماندهی دستفروشان باشد.
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۱۰۱۵- قرار بود جلســات و دیدارهای 
بیشتری بین ایران و آمریکا برگزار شود، 
اما پس از جنگ غزه و حملات اسرائیلی ها 

این مذاکرات متوقف شد. 
۱۰۲۱- رئیس فراکســیون مســتقلین 
مجلس در جمله ای جالب گفتند آقایانی 
که افترای برجــام ۲۰ دقیقه ای را تکرار 
می کردند حــالا دنبــال لایحه حجاب 

۳۰ثانیه ای هستند! 
۱۰۳۲- آقــای ظریف وزیر ســابق امور 
خارجه کشورمان اخیرا تاکید کردند که 
بایــد روی قدرت و رأی مــردم اتکا کرد 
با اتکا بــه مردم یک قدرت ملی می توان 

داشت. 
۱۰۴۱- باید در روابط خود با کشــورها 
حتی کشــورهایی که ارتبــاط نزدیکی 
داریم مثل روســیه حد اعتدال را حفظ 
کرد. نباید هم فقط با روسیه رابطه داشت 

و به آن ها اتکا کرد. 
۱۹۱۴- تفــاوت زندگی شــهری برخی 
مســئولان و خانواده هایی که در مناطق 
خوش آب و هوای تهران زندگی می کنند، 
صبح ها با صدای خوش آوای پرندگان از 
خواب بیدار می شــوند و امثال ما که در 
شــرق تهران ســکونت دارند، مجبوریم 
آلودگــی صوتی سمســاری ها را تحمل 
کنیم. به عنوان نمونه: آلومینیوم، تخت 
خــواب، کمــد، در، پنجره، اجــاق گاز، 
آبگرمکن، آبسردکن، ماشین لباسشویی، 
تلویزیون و ضایعات خریداریم.  یخچال، 
حال شما در نظر بگیرید محل سکونت تان 
در جایــی قــرار گرفتــه از چهار جهت 
ورودی و خروجی دارد، از ساعت ۸ صبح 
سمساری های دوره گرد، پیاده و سواره با 
استفاده از بلندگو به طور مداوم اجناس 
بالا را تکرار می کنند و جالب اینجاســت 
فقــط آلودگی صوتی ایجــاد می کنند و 
می روند، آخه چند ثانیه توقف کنید بلکه 
برخی خانواده ها لوازم و ضایعات فروشی 
داشته باشند! از سمساری ها که بگذریم، 
میوه فروشان سیار هم کم نیستند موجب 
آلودگی صوتی می شوند. این معضل سال 
هاست ادامه دارد و شــهرداران سابق و 
فعلی هم نتوانسته اند مشکل را رفع کنند 
البته یکی از دلایــل اصلی عدم حمایت 

قانونی از عوامل سد معبر است. 
۱۵۲۱- اگر یادتان باشد سال های گذشته 
خودروهای شخصی می خواستند مسافر 
ســوار کنند، برای این کار مجوز دریافت 
می کردند و با عنوان خودرو »راهی« روی 
سقف خودروشان علامت مربوط را نصب 
و مســافران را جابه جــا می کردند. این 
کار قانونی و از بروز هرگونه آســیب های 
اجتماعی جلوگیری می شد. اما مشخص 
نیست چرا برچیده شدند و حالا عده ای 
با خودرو شــخصی مسافر سوار می کنند 
و ایــن کار به طــور غیر قانونــی انجام 
می شود و مسافران هم امنیت ندارند و به 
رانندگان تاکسی اجحاف می کنند. /میثم 

راننده تاکسی
۱۶۱۹- چنــدی پیش پمــپ بنزین ها 
و حالا هم اســنپ هک شد و این اتفاق 
یعنی فاجعه، یعنی هــر لحظه احتمال 
می رود مراکــز مهمتری دچار اختلالات 

شود. /صادق
۲۲۱۰- ســیگار، ذغــال و تنباکــو جزو 
مایحتاج ضروری نیســت، اما به عناوین 
گوناگون از جمله مالیات، گران شدند. باید 
به دولت مردمی و بقیه مسئولان نسبت به 

گرانی ها دستمریزاد بگوییم. /سعید 
پیام های مردمی در صفحات 7-2
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بعد از بازار خودرو بازار طلا هم متلاطم شد

فنر بازارها یک به یک در حال رها شدن است؟
البته نوسان بازار طلا فعلا شامل بازار ارز نشده. هرچند این بازار نیز 
شاهد رشد قیمت بوده است.بطوریکه دلار دیروز حدود 500تومان 
نسبت به هفته قبل گران تر شد و ناظران معتقدند اگر قیمت طلا 
به رشد خود ادامه دهد احتمالا ما شاهد رها شدن فنر قیمت دلار 

نیز باشیم.

کلید گزارش |

محمد کشتی آرای درباره وضعیت قیمت ها در بازار طلا و سکه، اظهار داشت: دیروز هم نسبت به آخرین معاملات هفته قبل قیمت ها افزایش یافته که ۳ دلیل دارد.
او با بیان اینکه افزایش تقاضا باعث افزایش نرخ ها در بازار شده است، گفت: علاوه براین قیمت جهانی طلا هم 1۸ دلار نسبت به روز کاری قبل افزایش یافته ضمن 
اینکه قیمت دلار هم در بازار داخلی بالا رفته است. این فعال بازار طلا و جواهر تأکید کرد: برهمین اساس قیمت سکه و طلا نسبت به آخرین روز هفته افزایش یافته 
است؛ قیمت سکه نسبت به روز پنج شنبه یک میلیون و 450 هزار تومان افزایش یافته است. کشتی آرای گفت: قیمت طلای 1۸ عیار هم نسبت به روز پنج شنبه 
60هزار تومان افزایش یافته است، ضمن اینکه حباب سکه هم با افزایش همراه شده و الان به 7 میلیون تومان رسیده است. به گزارش تسنیم،او درباره احتمال کاهش 
قیمت طلا و سکه در بازار طی روزهای آینده افزود: هر زمان قیمت ارز افزایش پیدا می کند بانک مرکزی وارد بازار می شود اینبار هم پیش بینی می شد بازارساز جلوی 

افزایش قیمت ارز را بگیرد. شاید در روزهای آینده وارد شود و در اینصورت قیمت طلا و سکه هم کاهشی می شود.

نگاه کارشناس: قیمت طلا ارزان می شود؟ |



آفتاب یزد - گروه شبکه: جام ملت های آسیا در استادیوم لوسیل 
قطر آغاز شــده است و از آنجایی که معمولا مراسم افتتاحیه چنین 
رویدادهایی از اهمیت بسزایی برخوردار است بسیاری منتظر بودند تا 
ببینند که این مراسم چگونه برگزار می شود اما با اقدام عجیبی که صدا 
و سیما انجام داده است بی شک کسی از مراسم افتتاحیه جام ملت های 
آسیا چیزی متوجه نشده است. چرا که پخش زنده بازی افتتاحیه جام 
ملت های آسیا با ناهماهنگی صداوتصویر و صدای گزارشگر انگلیسی 
زیر صدای مجری همراه بود. البته گفته می شود که چون صدا و سیما 
حق پخش بازی ها را نخریده این اتفاق رخ داده اســت. در واقع آنطور 
که رسانه ها نوشته اند، در بین شبکه هایی که حق پخش مسابقات جام 
ملت های آسیا را خریداری کردند، هیچ اثری از شبکه های صداوسیما 
دیده نمی شــود و این در حالی اســت که صدا و سیما برخلاف واقع 
مدعی شده که حق پخش مسابقات جام ملت های آسیا را خریداری 

کرده است.
البته خبرگزاری فارس طی گزارشی نوشته که صداوسیمای جمهوری 
اســلامی ایران حق پخش بازی های جام ملت های آسیا را خریداری 
کرده است. این خبرگزاری نوشته است: »به طور معمول و طبق روال 
همیشگی صدا و سیما از مدت ها قبل از هر تورنومنت یا اتفاق فوتبالی 
 ،AFC ،اقدام به خرید حق پخش آن از کنفدراســیون فوتبال آسیا
می کند. اطلاعات خبرنگار فارس نشان می دهد لیگ قهرمانان آسیا هم 
از این قاعده مستثنی نیست و حق پخش آن هم از قبل توسط صدا 

و ســیما خریداری شده است. سند نخست این مدعا هم صادر شدن 
کارت خبرنگاری برای محمدرضا احمدی، گزارشگر این بازی ها است 
که وی هم اکنون در قطر حضور داشــته و این مسابقات فوتبال را به 
صورت زنده از محل برگزاری این بازی ها گزارش می کند. یکی دیگر از 
مستندات این مدعا هم این است که شبکه ۳ با کیفیت بالا بازی های 
 ۴K لیگ مذکور را پخش می کند و حتی بعضی از بازی ها با کیفیت
نیز از شبکه فراتر پخش می شود که فقط طرف هایی که حق پخش 
بازی ها را خریداری کرده اند، شرایط بهره گیری از چنین امکانی را دارند 
که فرصت کم نظیری را برای مخاطبان برای تماشــای هر چه بهتر 
بازی ها فراهم می کنند. در ماجرای اتفاقی که صدای یک گزارشــگر 
انگلیسی زبان در پس صدای گزارشگر شبکه ۳ سیما پخش شد باید 
گفت که در دقایق ابتدایی پخش بازی، شبکه ۳، با یک اختلال چند 
دقیقه ای مواجه شده و مجبور شد برای لحظاتی تصاویر را از یک منبع 
دیگر برای بینندگان پخش کند که خوشبختانه این اختلال بعد از چند 
دقیقه برطرف شد و ادامه بازی با تصاویر با کیفیت بالا و بدون وجود 
صدای پیش زمینه و با گزارش مستقیم محمدرضا احمدی در اختیار 

مخاطبان قرار گرفت.«

< واکنش کاربران
با این حال این ناهماهنگی صدا و تصویر در افتتاحیه جام ملت های آسیا 
با واکنش هایی از سوی کاربران شبکه های اجتماعی روبه رو شده است.

یکی از کاربران در این باره نوشــته است: »اگه پخش مستقیم اینه، 
نباشه بهتره«.

کاربر دیگری گفته است: »خدایی کجا افتتاحیه را پخش کردند فقط 
میثاقیان مهمان را نشون داد«.

دیگری نوشت: »قطر با دو میلیون جمعیت، جام جهانی و باشگاه های 
آســیا و جام ملت هارو برگــزار میکنه و ما هــم موندیم تو پخش 

مستقیمش. فقط ادعا داریم«.
یکی دیگر از کاربران اینطور می نویســد: »افتضاحیه صداوسیما در 

افتتاحیه وای به حال اختتامیه«.
کاربر دیگری نوشته است: »جام ملت های آسیا یه تورنمنت به شدت 
بزرگ، جذاب، مهم، هیجان انگیز و پرحرارت است که صدا و سیما با 

این نحوه پخش آن را خراب کرد«.

آفتــاب یزد- گروه شــبکه: همیشــه 
افزایش قیمت اقلام خوراکی باعث شوک 
مردم می شود اما شــوکه کننده تر از آن 
برای  که مسئولان  اســت  پیشنهادهایی 
این  از  کنترل قیمت آن ها می دهند. یکی 
اقلام که با افزایــش قیمت عجیب روبرو 
اســت، گوشت قرمز اســت که از خیلی 
وقت ها پیش مردم قید خرید آن را زده اند. 
حالا به جای اینکه مسئولان راهکاری ارائه 
دهند که قیمت گوشت قرمز که بنا به گفته 
کارشناسان ســرانه مصرف آن به شدت 
پایین آمده اســت، کنترل شود یا پایین 
مثلا  اند.  پیچیده  را  نسخه عجیبی  بیاید، 
محســن رضایی در جریان سفر به منطقه 
ماهی  پرورشگاه  از  بازدید  و  فارس  خلیج 
در قفس این منطقه، گفته است: »هزاران 
اقیانوسی در  و  کیلومتر ســاحل دریایی 
اطراف ایران یک فرصت اســتثنایی برای 
کشور است و با این وجود، نباید وضعیت 
تنگنا  و معیشــت مردم در  گوشت، غذا 
سفره  به  ماهی  گوشت  اضافه شدن  باشد. 
مردم، قیمت گوشــت قرمز را نیز کاهش 

می دهد و یا کنترل می کند.«
در حالی محسن رضایی مردم را به استفاده 
از گوشت ماهی تشویق می کند که قیمت 
ماهی هم آنقدر گران است که مردم توانایی 
 خرید آن را ندارند. از سوی دیگر چندی 
پیش مهدی سروی، کارشناس اندیشکده 
اقتصاد مقاومتی و از مشــاوران اقتصادی 
دولت به ایلنا گفته بود: »میانگین مصرف 
گوشــت خانواده ها در کشور ۸ کیلوگرم 
و در ســه دهک پایین جامعه ۲ کیلوگرم 
در سال اســت«. به گفته او سرانه مصرف 
گوشــت قرمز برای هر نفــر در ۳ دهک 

پایین جامعه، حدود ۷۰۰ گرم در یک سال 
اســت. اگر همان ۸ کیلوگرم را به عنوان 
میانگین مصرف گوشت خانواده ها در نظر 
بگیریم و یک خانواده متوســط ایرانی را 
۳ نفر فرض کنیم، ســرانه سالانه مصرف 
گوشت در ایران، ۲.۶ کیلوگرم می شود؛ به 
عبارتی هر فرد به طور متوســط در سال، 
۲.۶ کیلوگرم گوشت قرمز مصرف می کند 
و این در حالی ســت که مصرف ســالانه 
گوشــت قرمز برای هر نفــر در ۳ دهک 
فرودست، فقط ۷۰۰ گرم است! به عبارتی 
هر ایرانی متعلق به ســه دهک کم درآمد 
که از قضــا قاطبه مــزد و حقوق بگیران 
نیز در همین گروه  بازنشســته  و  شاغل 
قرار می گیرند، در هر سال، یک کیلوگرم 
گوشت قرمز هم مصرف نمی کنند. کاهش 
مصرف سرانه گوشت قرمز در ایران، رابطه 
مستقیم با تورم سنگین این بخش و افولِ 
قدرت خرید مــردم به خصوص گروه های 

به »گزارش  نگاهی  مزدبگیر دارد؛ تنهــا 
افزایش قیمت اقلام خوراکی در ماه آذر« 
که در روزهای گذشــته از ســوی مرکز 
به خوبی نشان می دهد  آمار منتشر شده 
که چرا نمودارهای مصرف گوشــت تا این 
اندازه دچار کاهش شده است. تورم نقطه 
پروتئینی مثل گوشــت  اقلام  نقطه ی  به 
 گوسفند و گاو و ماهی، بیش از ۱۰۰ درصد 
است؛ به عبارتی این اقلام در آذرماه سال 
جاری به نسبت آذر ســال قبل، بیش از 
۱۰۰درصد افزایش قیمت داشته اند؛ به این 
 ترتیب، در طول یکسال منتهی به آذرماه، 
ماهی قزل آلا ۹۰ درصد، گوشت قرمز گاو 
و گوســاله ۱۳۰ درصد و گوشت گوسفند 
۱۳۶ درصد گران تر شده اند. به این ترتیب، 
کارگران و مزدبگیرانــی که درآمد ثابت 
ماهانه دارند، از قدرت خرید گوشت قرمز 
محروم هستند. این شرایط نشان می دهد 
که طرح هــای دولت بــرای تامین اقلام 

یا کالابرگ  یارانه  ســفره های مردم مثل 
خالی  ســفره های  نتوانسته  الکترونیک 
فرودســتان را از فقر غذایی نجات دهد، 
اقلام  از مدیریت قیمت  این طرح ها  ضمناً 
ضروری خوراکی در بازار ناتوان بوده اند و 
کاهش مصرف پروتئین با یک شــیب تند 

تداوم داشته است.

< واکنش کاربران
با  رضایی  اظهــارات محســن  این  حالا 

واکنش هایی روبرو شده است.
یکی از کاربران در این باره نوشــته است: 
»واقعا متوجه نیستند این پیشنهاداتشون 
فقط مردم رو دلسوزتر و ناراحت تر میکنه. 
یاد اون مثلا ملکه فرانسه افتادم که گفتن 
مردم نان بــرای خوردن ندارند گفت خب 

بیسکوییت بخورند«.
دیگری نوشــت: »مردم نون ندارن. میگه 
ماهی بخورند. ماهی که مردم رو سیر بخواد 
بکنه هزینه ش چندین برابر گوشت میشه. 

اینجوری قیمت ماهی هم بالا میره«.
یکی دیگر از کاربران اینطور می نویسد: »عده 
زیادی از مردم معتقدند برخی مسئولان ما 
در ایران زندگی نمی کنند.در حقیقت اگرهم 
جسمشان ایران است ازفضای جامعه و بازار 
و دردهای مردم کمتریــن اطلاع را دارند. 
محسن رضایی که ادعای اقتصاددانی دارد 
میکرد  وخرید  میرفــت  بازار  اگر خودش 
متوجه می شــد فاصله قیمت گوشت قرمز 
ومرغ وماهی آنچنان قابل توجه نیست که 

چنین توصیه ای می کند«.
کاربر دیگری نوشــته است: »ما حتی تن 
ماهی نمی تونیم بخریم چه برسه به ماهی. 

خدایی کجاها زندگی می کنید«.

یک سوال مهم ؛
محسن رضایی در ایران زندگی می کند؟
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گر چه بدنامی ســت نزد عاقلان حافظ نامه 
را نام  و  ننــگ  نمی خواهیم  ما 

تفســیر: برخی مردم بخاطر نداری اجبارا برخی اقلام را قســطی و 
دفتری می خرند. حافظ از قول اینها می گوید: گرچه بدهکاری باعث 

بدنامی ما می شود ولی ما هم راضی به این بدنامی نیستیم!

باستان شناســان در انگلســتان بقایای یک دختر نوجوان و یک 
کــودک آنگلوساکســون را به همــراه مجموعــه ای از زیورآلات 
نفیس کشف کردند. به گزارش ایســنا، باستان شناسان با کاوش 
در مقبره ای ۱۴۰۰ســاله واقع در یک گورستان آنگلوساکسون در 
»لینکلن شــایر« در شرق انگلســتان، بقایای یک دختر نوجوان و 
یــک کودک به همراه جواهرات ظریف و نفیس را کشــف کردند. 
»لایوساینس« نوشت بقایای دو فردی که هنوز سن و ارتباط آن ها 
با یکدیگر مشخص نیست درحالی در این گورستان تاریخی کشف 
شــد که در کنار یکدیگر دفن شــده بودند، به طوری که اسکت 
 کــودک در مجاورت کمــر دختر نوجوان قرار داشــت. همچنین 
دو آویــز کوچک طلا به همراه ســنگ های قیمتــی و یک آویز 
 ظریف نقره تزئین شــده با کهربا دور سر و استخوان سینه نوجوان 
قرار داشت. در این گور همچنین دو مُهره کوچک شیشه ای آبی به 
 همراه یک سنجاق سینه حلقه ای کشف شد. به گفته کارشناسان، 
اگرچه بسیاری از گورستان های آنگلوساکسون در »لینکلن شایر« 
شناسایی شده اند، اما در بیشتر آن ها طی دهه ها قبل کاوش انجام 
شده اســت و در این مدت، تمرکز بر اشیاء مخصوص خاکسپاری 
بود نه افرادی که در گورســتان دفن شده بودند. باستان شناسان 

بقایــای بیش از ۲۰ نفر را در گورســتانی که اخیرا کاوش شــده 
اســت، کشــف کرده اند. در این گورهای واقع در این گورســتان 
مجموعه متنوعی از اشــیاء مخصوص خاکسپاری متعلق به قرت 
ششــم تا هفتم میلادی دفن شــده اســت که با توجه به آن ها، 
باستان شناســان تخمین می زنند قدمت این گورســتان به دوره 
آنگلوساکسون بریتانیا )۴۱۰ تا ۱۰۶۶ میلادی( بازمی گردد. دوره 
تقریباً ۶۵۰ساله آنگلوساکسون زمانی آغاز شد که لژیون های رومی 
و دولت های غیرنظامی از بریتانیا عقب نشینی کردند و دروازه هایی 
را برای حمــلات پیکت ها )مردم بومی شــمالی( از اســکاتلند، 

اســکات ها از ایرلند )تا ســال ۱۴۰۰ میلادی کلمه »اسکات« به 
معنی فردی اهل ایرلند بود( و آنگلوساکســون ها از شمال آلمان 
 و اسکاندیناوی باز کردند. بر اســاس گزارش »اینگلیش هریتج« 
)English Heritage(، مؤسســه خیریه ای کــه بر مکان های 
تاریخــی انگلیس نظارت می کند، تا ســال ۵۰۰ پــس از میلاد، 
مهاجران ژرمن در بسیاری از نقاط بریتانیا ساکن شده بودند. دوره 
آنگلوساکسون در سال ۱۰۶۶ با »نبرد هیستینگز« به پایان رسید 
کــه در نتیجه آن »دوک ویلیام نورماندی« تاج و تخت انگلیس را 
از پادشــاه »هارولد دوم« گرفت. باستان شناسان در مجموع ۲۵۰ 
شیء آنگلوساکسون از جمله چند چاقو، جواهرات و ظروف سفالین 
را در این گورســتان کشف کردند. این اشیاء تاریخی و کسانی که 
 به همراه آن ها دفن شده بودند، در بالای یک گودال دایره ای شکل 
قرار داشتند که قدمت آن گودال به »عصر برنز« )۲۳۰۰ تا ۸۰۰ پیش از 
میــلاد( بازمی گردد و با توجه به آن می توان در نظر گرفت که این 
 محوطه خاکسپاری بسیار قبل تر از دوره »آنگلوساکسون« پایه ریزی 
شده بود. کارشناسان تحقیقات درباره ارتباط احتمالی بین کودک 
و نوجوان را ادامه خواهند دارد تا اطلاعات بیشتری درباره فرهنگ 

افرادی که در این گورستان دفن شده اند به دست آورند.

محاسبات سازمان نت بلاکس نشان می دهد که هشت روز قطعی تلگرام، 
باعث شد کسب و کارهای کنیایی که به این پیام رسان متکی هستند، ضرر 
هنگفتی متحمل شوند. به گزارش ایسنا، تخمین زده می شود که برای هر 
روز قطعی تلگرام، کسب و کارها و کشور کنیا، مجموعا ۳.۴ میلیون دلار 
در فروش، دستمزد و مزایای اقتصادی حاصل از استفاده از این اپلیکیشن 

در کنیا، از دست داده اند. نت بلاکس، هزینه های اقتصادی قطعی شبکه های 
اجتماعی را بر اساس شاخص های بانک جهانی و اتحادیه بین المللی ارتباطات 
)ITU( محاسبه می کند که از نظر پولی، مزایای اقتصادی ایجاد شده در 
یک کشــور از اینترنت بدون اختلال و استفاده از شبکه های اجتماعی را 
تخمین می زند. تلگرام یک پلتفرم پیام رسان محبوب در کنیا و سطح جهان 

است که طبق آمار استاتیستا، ۸۰۰ میلیون کاربر فعال روزانه دارد. بر اساس 
گزارش ایسترن افریکن، قطعی بیش از یک هفته ای تلگرام در سال میلادی 
گذشته، هرگز رسما توسط سازمان ارتباطات کنیا تایید نشد اما همزمانی 
آن با امتحانات سراسری، ممکن است نشانه آن باشد که این پیام رسان برای 

مقابله با تقلب در امتحانات ورودی کالج، قطع شده است.

اخیرا یکی از اســاتید بزرگــوار فرمودند: یک 
جریان اخیــراً به راه افتاده که افراد می گویند 
»ایستاده  ایم، اما گله  مندیم«. گله مند از چه؟ 
ببینید بــرادران، گاهی اوقات ریشــه بعضی 
حرف ها که واکاوی شود، می بینیم دشمن آن 

را به جامعه تزریق می کند.
در این مورد عرض می شــود: برای ما ســوال 
است چه کســانی می گویند »ایستاده ایم اما 
گله مندیم«؟ این شــامل ما نمی شود. برای 
ما دیگر نای و رمقی برای روی پا ایســتادن 
نیست، کمبود ویتامین و پروتئین ها دیگر نای 
و توانی برای ایستادن ما نگذاشته. ولی با توجه 
به سخن ایشان یعنی »دشمن تزریق می کند 
از قیمــت و گرانی و تورم گلایه کنیم«؟ پس 
گلایه نکنیم که دشمن فکر نکند به حرفش 
گوش کردیم؟ پس گلایه نکنیم که دشمن شاد 
نشویم! منتهی به ارواح خاک پدرم گلایه های 
ما ربطــی به دشــمن نــدارد! گلایه های ما 
خودجوش اســت. شما خودتان هم اگر ریشه 
کلمات را واکاوی کنید بیشتر متوجه می شوید 
که این گلایه ها توسط دشمنی به نام »تورم« 

به جامعه تزریق می شود!
تاییــد می کنم ما از پا افتاده و درمانده ایم اگر 
کسانی ایستاده اند ما جزو نایستاده ها هستیم 
چرا هندوانه زیر بغــل مردمی می گذارند که 
شب یلدا هم قدرت خرید هندوانه نداشتند؟! 
برای روحیه بخشی به مردم می گویند: مردم 
ایســتاده اند. ولی ما اعتــراف می کنیم »از پا 
فتاده ایم«. نمی دانم چه کســانی ایستاده اند 
و اوضاع مالی شــان چطوره؟ ولی ما که به زور 
سرپا ایستاده ایم. البته در جاهایی واقعا سرپا 
ایســتاده ایم. مثلا در اتوبوس یــا مترو اما در 

زندگی از پا افتاده ایم!
ایــن درد دل را هم بکنم و ختــم کلام: اگر 
از من بپرســند یکی از مهم ترین رویدادهای 
مهم خبری از نظر تو چیست؟ پاسخ میدهم 
»گشادشدن شلوارم که تا مدتی پیش کمرش 
انــدازه بود«. فقر با آدم کاری می کند که مرد 
میانسالی مثل من به علت لاغری تحمیلی و 
اجباری »کمر باریک« شوم. گاهی اوقات هم 
ترانه نوســتالژی »کمر باریک من« را )البته 
فقط به نیت کمر باریک شــده خودم( زمزمه 
می کنم! چون ایشــان پرسیدند گله مندی از 
چه؟ یکی از گله مندی های من از همین شلوار 

گشاد شده است و...!

خبرچین

لاغری تحمیلی 
و اجباری

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

کشف ذخایر عظیم الماس 
در ایران دور از انتظار نیست!

براســاس بررسی های زمین شناسی و آخرین 
یافته های به دســت آمده، خاورمیانه یکی از 
بزرگتریــن ذخایر الماس در جهــان را دارد. 
به گزارش خبرآنلاین، تا به امروز اکتشــافات 
گســترده زمین شناسی در کشــور در زمینه 
الماس هــا صورت نگرفته اســت؛ با این حال 
اخیرا ذراتی از الماس در اســتان سیستان و 
بلوچستان کشف شده است که احتمال وجود 
معادن الماس در ایران را بیشــتر کرده است. 
مقــدار محدودی پودر الماس و ســنگ های 
قیمتی در منطقه کوه ســفید سراوان و کوه 
سرخ در استان سیستان و بلوچستان کشف 
شده است. سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کشــور نظــر قطعی در ایــن زمینه 
نداده است اما وجود الماس در مناطق شرقی 
کشور را رد نکرده است. به گفته این سازمان، 
احتمال کشف معادن بزرگ الماس در ایران 
با تعریفی که در جهان بــرای معادن بزرگ 
ارائه شده است، منتفی است. با این حال بنابر 
گفته کارشناســان با توجه به شباهت اراضی 
ایران با کشورهای همســایه، احتمال وجود 
ذخایر الماس در کشــور هســت. در کشور 
افغانستان ذخایر الماس و سنگ های قیمتی 
کشف شده است. با توجه به تشابه لایه زمین 
در شــرق ایران و افغانستان، احتمال کشف 
ذخایر الماس در ایــران نیز وجود دارد. هند 
نیز از دیگر کشورهای منطقه است که معادن 
الماس در آنجا یافت شده است. تجارت جهانی 
الماس از نظر اقتصادی بســیار ارزشمندتر از 
ســایر ســنگ ها و فلزات گرانبها است. هنوز 
به طور رســمی و گسترده در زمینه اکتشاف 
معدنی المــاس در ایــران، فعالیتی صورت 
نگرفته اســت. گفتنی است که تاکنون حدود 
۱۴ هزار گونه الماس شناسایی شده است که 
از نظر کیفیت و قیمت برابر نیستند. بر اساس 
آخریــن یافته ها، بزرگترین ذخایر الماس، در 
پوســته زمین پنهان شــده اند. الماس کربن 
خالصی اســت که میلیون ها سال فشار، آن 
را به یک ســنگ قیمتی شــفاف و درخشان 
تبدیل کرده است. نتایج به دست آمده از امواج 
رادیویی و رادیوگرافی ژئوسیستم های زمین 
نشــان می دهد که ذخایر غنی از الماس در 
عمق ۱۴۵ تــا ۲۴۰ کیلومتری زمین وجود 
دارد. جهان در کوه الماس نشســته است، اما 
امکان اســتخراج آن وجود ندارد. در علم روز 
دنیا راهی برای رسیدن به کوه الماس مدفون 
در زمین یافت نمی شود. بزرگترین الماس های 
استخراج شده تنها ذره ای از ثروت عظیم روی 

زمین است.

در جهنم زهره یخ وجود دارد

ســیاره زهــره دومیــن ســیاره نزدیک به 
خورشید و داغ ترین سیاره منظومه شمسی 
اســت که دمای ســطح آن به فراتر از ۴۰۰ 
درجــه ســانتیگراد می رســد. بــه گزارش 
خبرآنلایــن، در ایــن دمــای جهنمی که 
فلــز ســرب را ذوب می کند امــکان دیدن 
ابر و یخ وجــود ندارد، امــا در ارتفاع ۱۲۰ 
کیلومتری از ســطح زهره چنین نیســت و 
دما بــه منفی ۱۸۳ درجه ســانتیگراد افت 
 می کند. در پژوهشی منتشر شده در نشریه 
»Advancing Earth and Space Sciences« 

محققــان پــی بردنــد کــه در ارتفاعات 
بالای اتمســفر زهــره امکان شــکل گیری 
کریســتال های یخ و دی اکسید کربن وجود 
دارد. ایــن پدیده که در لایه های بالایی جو 
رخ می دهد بــه باقی مانــدن آب در زهره 
کمــک می کند و از پراکنده شــدن ذخیره 
آب این ســیاره در فضا جلوگیری می کند. 
بر اساس نتایج این پژوهش در دمای پایین 
لایه هــای بالایــی جو زهــره آب تبدیل به 
کریســتال های یخ سایز نانو تبدیل می شود 
و در فرایندی به نام هسته زایی در ذره های 
دود اتمســفر زهره تجمیع می شــوند. در 
نهایت این ذره های قابلیت تشــکیل دادن 
ابرهایــی کامل را دارند. در دماهای پایین تر 
تشکیل  نیز  کربن  کریستال های دی اکسید 
شده و با در برگرفتن ذره های آب منجمد ابر 
را بزرگتر می سازند. ابرهای مزوسفری زهره 
مانند »تله سرما« عمل می کنند و لایه ای را 
در جو این سیاره می سازند که از لایه پایینی 

و بالایی سردتر است.

داستان ادامه دار 
صادق بوغی

ادامه از صفحه اول:
از نگاه رفتارشناســی؛ علت رشد غیر طبیعی 
برخی از افراد در بعضــی از جوامع را می توان 
ناشی از کمبود سرگرمی و نشاط و پراکندگی 
قومی درخانواده ها دانست. از همین رو هرچقدر 
که رشد طبیعی افراد در رشته های تخصصی 
و هنری محــدود گردد؛ افراد ضعیف، رشــد 
حاشیه ای پیدا کرده و چهره های لایق و توانمند 

را در محاق قرار می دهند.

کیم جونگ اون هم 
شاخ اینستاگرامی دارد!

کیــم جونــگ اون بــا وجــود ممنوعیت 
اسرارآمیز  اینفلوئنسر  اجتماعی،  شبکه های 
را اســتخدام می کند تا گردشگران خارجی 
را در اینســتاگرام به کره شــمالی بکشاند! 
به گزارش خبرآنلاین به نقل از ســان، کیم 
جونگ اون یک اینفلوئنســر مرموز را برای 
تبلیغ یک پیســت اسکی در کره شمالی در 
اینستاگرام استخدام کرده است. با توجه به 
اجتماعی در  ممنوعیت شدید رســانه های 
کشــور، این اقدام عجیب محسوب می شود، 
امــا با این حــال دیکتاتور کره شــمالی به 
کارهای غیرقانونی خود مشــهور است. این 
دختر که به نظر می رسد اهل روسیه است و 
با ویکتوریا شناخته می شود، پس از نقل مکان 
برای زندگی در کره شمالی با رگبار انتقادات 

مواجه شده است.

آغاز نامطلوب پوشش جام ملت های آسیا از سوی تلویزیون

کشف گور یک کودک و دختر نوجوان با جواهرات نفیس

ضرر ۲۷ میلیون دلاری یک کشور از قطعی ۸ روزه تلگرام!
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طرح ترافیک حتماً باید تغییر پیدا کند و ش��ورای ش��هر تهران 
نیز در برنامه چهارم، ش��هرداری تهران را مکلف کرده اس��ت که 
طرح خود را در قالب بازنگری طرح ترافیک به ش��ورا ارائه کند. 
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر تهران 
با اشاره به زمان باقی مانده به پایان سال جاری گفت: با توجه به 
اینکه هنوز طرح ترافیک جدید به ش��ورا نیامده اس��ت و بررسی 
آن هم زمان بر اس��ت به همین دلیل تغییر طرح ترافیک در سال 
آینده انجام خواهد ش��د.به گزارش تس��نیم؛ سید جعفر تشکری 

هاشمی در خصوص تغییر طرح ترافیک اظهار کرد: 
ط��رح ترافیک حتماً باید تغییر پیدا کند و ش��ورای 
ش��هر تهران نیز در برنامه چهارم، شهرداری تهران 
را مکل��ف کرده اس��ت که ط��رح خ��ود را در قالب 
بازنگری طرح ترافیک به شورا ارائه کند.وی تصریح 

کرد: مس��ئولان ش��هرداری تهران نیز طی  ماه های گذش��ته در 
مصاحبه هایی که با رسانه ها داشته اند، اعلام کرده اند که به زودی 
این طرح را به ش��ورا ارائه خواهند کرد و ما نیز منتظر هس��تیم 

طرح به شورا بیاید و در کمیسیون بررسی و در صحن 
شورای شهر تهران مطرح شود و به تصویب برسانیم.
تشکری هاشمی گفت: با توجه به اینکه تا پایان سال 
کمتر از ۳ ماه باقی مانده اس��ت و موضوعاتی دیگر از 
جمله بودجه ۱۴۰۳ در دس��تور کار اعضا قرار خواهد 
گرفت، به همین دلیل چنانچه طرح اشاره شده به شورا بیاید باید 
فراین��د خود را طی کند و زم��ان زیادی نیاز دارد و بدین ترتیب 

بررسی طرح به سال آینده موکول خواهد شد.

 آخرین خبر از تغییر »طرح ترافیک« در تهران
 پلیس 

 فضای سبز 

 محیط زیست

 گزارش 

پر ترافیک ترین روز هفته 
در تهران

مع��اون عملیات پلی��س راهور ته��ران بزرگ، 
چهارشنبه را پرترافیک ترین روز پایتخت بیان 
کرد. به گزارش ایسنا، سرهنگ احسان مومنی، 
مع��اون عملیات پلیس راه��ور تهران بزرگ در 
مورد پرترافیک ترین روز و س��اعت هفته اظهار 
ک��رد: چهارش��نبه بعدازظهر معم��ولا ترافیک 
س��نگینی را به دلیل بار خروج از تهران شاهد 
هس��تیم. وی در مورد مسیر های پرترافیک در 
این روز هم اظهار کرد: بزرگراه نواب به س��مت 
جنوب، بزرگراه ش��هید همت به س��مت غرب، 
بزرگراه ش��هید خرازی به سمت غرب، بزرگراه 
ش��هید زین الدی��ن و بزرگراه ش��هید بابایی به 
س��مت ش��رق و همچنین ج��اده مخصوص و 
اتوبان تهران-کرج به س��مت غرب نیز در روز 
چهارش��نبه معمولا شلوغ اس��ت، چون برخی 
شهروندان به دلیل تعطیلات آخر هفته از شهر 

خارج می شوند.

مدیرعامل سازمان بوستان های تهران اعلام کرد:
دریافت ۴۵۰ میلیاردتومان 

جریمه قطع درختان طی ۹ماه
مخت��اری گفت: از ابتدای س��ال تاکنون ۴۵۰ 
میلیارد توم��ان از محل جرائم ناش��ی از قطع 
درخت��ان ب��رای تمل��ک باغ��ات در مناط��ق 
کم برخوردار از لحاظ سرانه فضای سبز در نظر 
گرفته شده است. به گزارش باشگاه خبرنگاران، 
عل��ی محم��د مخت��اری مدیرعامل س��ازمان 
بوستان ها و فضای سبز شهر تهران با بیان اینکه 
ما به هیچ عنوان برای افزایش درآمد به جرائم 
قطع درختان وابس��ته نیستیم، گفت: ما حتی 
حاضر نیس��تیم هزار تومان هم از محل جریمه 
درآمد کسب شود، زیرا مخالف قطع اشجاریم. 
وی افزود: در م��واردی درختان در زیربنا قرار 
می گیرند و با تغییر نقش��ه نیز امکان حفظ آن 
وجود ندارد؛ لذا با مجوز کمیسیون ماده هفت، 
یک یا دو اصله درخت جابجا می شوند؛ هرچند 
تأکید اولیه کمیسیون تغییر نقشه است؛ اما اگر 
امکان نداشته باش��د نسبت به جابجایی حکم 
صادر می شود چراکه به هیچ عنوان اجازه قطع 

درخت داده نمی شود.

رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس:
برخی مدیران کشور علاقه ای
 به اجرای "قانون هوای پاک" ندارند

 رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس شورای 
اسلامی گفت: عدم درخواست دستگاه ها برای 
تخصیص بودج��ه جهت اجرای اح��کام قانون 
هوای پاک باعث شده تا ما به این نقطه برسیم 
که برخی مدیران کشور علاقه ای به اجرای قانون 
هوای پاک ندارند.به گزارش تس��نیم، س��میه 
رفیعی؛ رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس 
ش��ورای اسلامی در رابطه با موانع موجود برای 
اجرای قانون هوای پ��اک اظهار کرد: در قانون 
هوای پاک به همه موارد مرتبط آلودگی هوا به 
درستی اش��اره کرده و 22۱ حکم برای اجرای 
آن تدوین ش��ده اس��ت که اگر همه این 22۰ 
حکم و سایر دس��تورالعمل ها به طور همزمان 
با هم اجرا می ش��د، حتماً مش��کل آلودگی هوا 
تا حد زیاد و درصد بالایی کاهش پیدا می کرد. 
وی با اش��اره به عدم انجام قان��ون و تمکین از 
آن توسط دس��تگاه های مسئول در این زمینه 
ادامه داد: در طول این مدت که بنده در مجلس 
یازدهم حضور داش��تم و نظارتی که انجام دادم 
متوجه شدم که دس��تگاه ها بهانه  هایی را برای 
عدم اجرای قان��ون هوای پاک مطرح می کنند 
که بهانه و یا دلیل قالب آنها، بحث بودجه است. 
این در صورتی اس��ت که زمانی که این را مورد 
بررس��ی قرار می دهیم، متوجه می ش��ویم که 
اساساً دس��تگاه ها برای انجام تکالیف و وظایف 
خود در قانون هوای پاک درخواست بودجه ای 
نداش��ته اند.رئیس فراکس��یون محیط زیس��ت 
مجلس شورای اس��لامی افزود: متاسفانه اینها 
خودشان درخواست و اعلام نیاز برای بودجه را 
انجام نمی دهند و این مس��ئله باعث شده است 
ما احس��اس کنیم برخی از مدیران علاقمند به 
اجرای مواد قانون هوای پاک نیس��تند. رفیعی 
تاکید کرد: اجرایی کردن برخی از موارد قانون 
هوای پاک با اوضاع فعلی کشور ما سخت است 
که دس��تگاه ها می توانند این م��وارد را مطرح 
کنند، از مجلس برای اجرای آنها فرصت بگیرند 
و به م��ردم و مجلس توضیح بدهند که اجرای 
آنها در حال حاضر ممکن نیست و شاید نتوانیم 
در دو س��ه س��ال آینده این را انجام بدهیم اما 
اقداماتی را در این راس��تا انج��ام داده ایم که تا 
پایان دو س��ال قس��متی از آن به انجام برسد. 
وی بیان کرد: متاسفانه در برنامه هفتم توسعه 
برای بحث آلودگی هوا هیچ مواردی دیده نشده 
بود و ما در مجلس تلاش کردیم که مواردی به 
آن اضافه بشود و امیدواریم که شورای نگهبان 
ه��م این موارد را تصویب بکن��د. البته مواردی 
که ما پیش��نهاد کرده بودیم خیلی گسترده تر 
و بیش��تر بود اما همکاران من در مجلس به آن 
رای ندادند. رئیس فراکسیون محیط زیست با 
اشاره به اقدامات مجلس در ارتقای شاخص های 
محیط زیستی کشور گفت ما در مجلس یازدهم 
بیشتر سعی کردیم در نظارت بر حسن اجرای 
قوانین حوزه محیط زیست کشور قدم برداریم 
و در این راستا اقدامات مفصلی را انجام دادیم. 
واقعیت این است که ما در حوزه قانون گذاری و 
دسترسی به قوانین متقن برای پیش برد مسائل 
محیط زیست کشور کمبودی نداریم اما مشکل 

اینجاست که این قوانین اجرایی نمی شوند.

ترکیه مقصر کم بارشی در ایران؟
رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو کشور با 
بیان ارتفاعات ترکی��ه در مرز مانع عبور بارش و 
جریان ابر می شود، گفت:  بارورسازی ابرها در ایران 
نتیجه بخش نیس��ت.به گزارش تسنیم، مهدی 
رهنما اظهار ک��رد: مهم ترین و اصلی ترین دلیل 
تف��اوت ملموس بارش در دو س��وی مرز ایران و 
ترکیه تطابق مرز سیاسی دو کشور با مرز طبیعی 
)جغرافیایی( اس��ت و حوضه های آبریز دو سوی 
مرز سیاس��ی قرار دارد.وی ادامه داد: حوضه های 
آبریز دریاچ��ه ارومی��ه و رود ارس دقیقا در مرز 
ایران و ترکیه بسته شده بنابراین ما با حوضه های 
آبریز متفاوت در دو طرف مرز مواجه هستیم، بر 
اساس تعاریف موجود نیز، حوضه آبریز محدوده یا 
منطقه ای محصور بین خط الراس کوه ها و مناطق 
مرتفع است که آب سطحی ناشی از بارش باران 
و برف و یا رواناب ناش��ی از ذوب برف به س��مت 
یک نقطه واحد در آن محدوده محصور که نقطه 
خروجی حوضه اس��ت، جاری می شود.وی افزود: 
مرز حوضه های آبری��ز دریاچه ارومیه و رودخانه 
ارس، هر دو بر روی مرز سیاس��ی ایران و ترکیه 
منطبق هستند. به عبارتی بارش درون حوضه ای 
آن ها، چه به ص��ورت باران یا برف با حوضه های 
مجاور واقع در کشور ترکیه متفاوت است.رئیس 
پژوهشگاه هواشناس��ی و علوم جو کشور تاکید 
کرد: همینطور باید در نظر داش��ت که ارتفاعات 
سمت ترکیه بلندتر از ارتفاعات سمت ایران است 
و این ارتفاعات مانع عبور بارش و جریان های آب 
و هوایی کوچک مقیاس و محلی می شود. نمونه 
بارز داخلی آن رشته کوه های البرز است که مانع 
نفوذ رطوبت به دامنه های جنوبی البرز ش��ده و 
تفاوت میزان بارش و نوع پوش��ش گیاهی در دو 
سوی البرز را باعث ش��ده است. تفاوت بارش در 
دو س��وی مرز ایران و ترکیه تنها به دلیل شرایط 
متفاوت توپوگرافی و تطبیق مرز سیاسی بر مرز 
طبیعی اس��ت.وی با یادآوری این که این مسئله 
در س��ال های گذشته هم وجود داشته و بررسی 
نقشه های پوشش برف ایران و ترکیه در 2۰ سال 
گذشته هم همین شرایط را نشان می دهد، گفت: 
بارورسازی ابرها در دنیا در حد تحقیقات مطرح 
است و بارورسازی ابرها در مقیاس بزرگ در هیچ 
کشوری گزارش نش��ده است.رهنما توضیح داد: 
بارورسازی ابرها روشی است که به عنوان تکنیک 
اصلاح آب و هوا ش��ناخته می شود. این تکنیک 
به طور مصنوعی آب و ه��وا را با افزایش توانایی 
ابرها برای تولید به اصطلاح »باران مصنوعی« یا 
برف، تغییر می دهد که می تواند به برآورده کردن 
نیازهای بارشی یک منطقه خاص کمک کند. با 
این حال، بارورس��ازی ابرها سابقه ای تا حدودی 
بحث برانگیز دارد و نگرانی هایی در مورد اثربخشی 
و ظرفیت ایجاد آسیب وجود دارد. با مطرح شدن 
بحث مبارزه با تغییرات اقلیمی، این تکنیک بیش 
از قبل مورد بررسی قرار گرفته و این سوال ایجاد 
می شود که آیا بارورسازی ابرها سلاحی مؤثر در 
برابر گرمایش جهانی است یا در واقع ضرر بیشتری 
نسبت به فایده دارد؟وی افزود: برای شروع یا ادامه 
عملیات بارورسازی ابرها در هر منطقه ای شرایط 
آب و هوایی و همچنین خصوصیات فیزیکی ابر 
مناسب باید وجود داش��ته باشد. براساس منابع 
موجود نخستین و مهم ترین مرحله در بارورسازی 
ابرها پیش بینی از شرایط موجود است و همچنین 
وجود پوش��ش ابر به وس��عت حداقل ۵۰ درصد 
منطقه مورد نظر ضروری است. همچنین وجود 
ابرهای با ضخامت کافی ضروری است، به طوری 
ک��ه کف ابرها حداقل به اندازه بلندترین قله های 
کوهس��تانی منطقه ضخامت داش��ته باشد، این 
ش��رایط ظرفیت ب��ارش را در مناطق مورد نظر 
فراهم می کنند. لذا وجود ابرهای با ضخامت زیاد 
نیز از ضروریات پروژه های بارورس��ازی ابر است.

رهنما با بیان اینکه اطلاع از س��مت و سرعت باد 
که برای انتقال ذرات باورکننده به سمت مناطق 
هدف نیز نقش عمده ای در موفقیت باورسازی ابر 
دارد، افزود: علاوه بر پارامترهای ذکر شده در بالا 
وجود آب مایع فوق سرد در ابرها شرط لازم برای 
باروری موفق ابرها است. این پارامتر به طور معمول 
در تمام مناطق مورد نظر اندازه گیری نمی شود اما 
جهت اخذ تصمیم برای شروع عملیات بارورسازی 
در هر منطقه باید مورد توجه جدی قرار می گیرد.

رئیس پژوهشگاه هواشناس��ی و علوم جو کشور 
در ادامه به تجربه کش��ورها در به کارگیری روش 
بارورسازی ابرها اش��اره کرد و گفت: بارورسازی 
ابرها در کشورهایی نظیر آمریکا، چین، استرالیا، 
فرانسه، اسپانیا، امارات متحده عربی و عربستان 
در مقیاس های مطالعاتی و محلی انجام می شود. 
نمونه بارز آن آمریکاس��ت که از بارورسازی ابرها 
در کالیفرنی��ا ک��ه از ایالت های خش��ک اس��ت، 
اس��تفاده می کند و هدف آن افزایش عرضه آب 
در مخازن پشت سدهاست و در مقیاس کوچک 
این کار را انجام می دهد.رهنما یادآور ش��د: یکی 
دیگر از جنبه های مهم بحث، اثرات هواشناس��ی 
بارورسازی ابرها است. نگرانی هایی وجود دارد که 
تغییر الگوهای بارش در یک منطقه می تواند به 
طور ناخواس��ته بر سیس��تم های آب و هوایی در 
منطق��ه دیگر تأثیر بگ��ذارد و منجر به تغییرات 
پیش بینی نش��ده در آب و هوای محلی ش��ود. 
این پیامدهای ناخواس��ته به طور بالقوه می تواند 
چرخه های آب و هوای طبیعی را مختل کند و بر 
کشاورزی و اکوسیستم در مناطق فراتر از منطقه 
مورد نظ��ر تأثیر بگذارد.وی افزود: همچنین باید 
به این نکته توج��ه کرد که ملاحظات اخلاقی و 
قانونی در پروژه های بارورسازی ابر خیلی تاکنون 
موردتوجه قرار نگرفته است. ایده دستکاری آب و 
هوا س��والاتی را در مورد مالکیت و کنترل منابع 
طبیع��ی ایجاد می کند. تضادهای بالقوه بر س��ر 
حق��وق آب و نگرانی هایی در مورد عدالت توزیع 
آب وج��ود دارد، به وی��ژه در مناطقی که کمبود 
آب یک موضوع اساس��ی اس��ت. ع��لاوه بر این، 
ظرفیت تأثیرات فرامرزی عملیات بارورسازی ابرها 
چالش هایی را در حقوق بین الملل و دیپلماس��ی 

ایجاد می کند.

9 اجتماعی

رئیس اتحادیه پیشکس��وتان جامعه کارگری گفت: همسان سازی ای 
که در برنامه توسعه هفتم به آن اشاره شده معطوف به بازنشستگان 
کش��وری و لشکری اس��ت و دولت فقط بازنشس��تگانِ خود را مورد 
توجه قرار داده اس��ت.به گزارش ایلنا، حسن صادقی )رئیس اتحادیه 
پیشکسوتان جامعه کارگری و نایب رئیس دبیر کل خانه کارگر( گفت: 
همسان سازی ای که در برنامه توسعه هفتم به آن اشاره شده معطوف 
به بازنشستگان کش��وری و لشکری است و دولت فقط بازنشستگانِ 
خود را مورد توجه قرار داده اس��ت. در بند »س« تبصره ۶ اصلاحیه 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ کشور با افزایش یک درصد به مالیات ارزش 
افزوده، دولت مقرر داش��ته اس��ت، منابع حاصله که حدود ۵۰ هزار 
میلیارد تومان برآورد می شود، برای همسان سازی حقوق بازنشستگان 
کشوری و لشکری صرف شود. به این معنا که مقرر است بیمه شدگان 
و مس��تمری بگیران مش��مول قانون کار و تأمین اجتماعی از ابتدای 
سال جدید در موقع خرید مایحتاج و لوازم مورد نیاز خود یک درصد 
مالیات ارزش افزوده بیشتر بپردازند ولی منابع حاصله به جیب دولت 
برود و برای همسان سازی بازنشستگان کشوری و لشکری و… هزینه 
شود. وی گفت: دولت در اصلاحیه لایحه بودجه برای بازپرداخت وام و 
تسهیلات بانکی، تسویه بدهی های خود و… منابع مالیاتی دیده و برای 
این کار تبصره و ردیف و جدول تعریف کرده است. اما برای بازپرداخت 
مطالبات بازنشستگان تأمین اجتماعی هیچ ردیفی دیده نشده و این 
س��ازمان مورد بی مهری قرار گرفته است. صادقی بیان کرد: دولت در 
جدول ش��ماره ۴ بودجه، ردیف منابع حاصل از واگذاری ش��رکتهای 
دولتی را ۴۳درصد کاهش داده است و رقم آن را از ۱۰۶هزار میلیارد 
تومان به ۶۰ هزار میلیارد تومان رس��انده است. واضح است که دولت 
قصد ندارد حتی بدهیِ بیمه ای بابت تعهداتی که برای اقشار وسیعی 
از جامعه در نظر گرفته را به س��ازمان تأمین اجتماعی پرداخت کند. 
در واقع برای پرداخت بدهی از طریق تهاتر برنامه ای دیده نشده و این 
نشان می دهد برای پرداخت بدهی دولت به سازمان در لایحه بودجه 
تدابیری دیده نش��ده اس��ت. وی تأکید کرد: از طرفی دولت اراده ای 
ن��دارد که از محل مطالبات مبلغی را تحت عنوان رد دیون به تأمین 
اجتماعی پرداخت کند. حداقل در بودجه ای که تنظیم ش��ده چنین 
چیزی دیده نمی شود. حتی بر مبنای برنامه هفتم که دولت را مکلف 
به پرداختِ بدهی طی چند س��ال کرده و سازمان را مکلف به اجرای 
متناسب سازی از طریق تهاتر کرده است، بودجه را تنظیم نکرده اند. 
دولت از اجرای قانون سرباز می زند. رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه 
کارگری گفت: در کمیس��یون اجتماعی پیشنهاد پرداختِ ۱۷۰هزار 
میلیارد تومان برای رد دیون سازمان تأمین اجتماعی داده شده است. 
این موضوع البته نهایی نیست و حتما باید در کمیسیون تلفیق برود 
و دول��ت منابع لازم را ببیند و بعد در صحن تصویب ش��ود. صادقی 
بی��ان کرد: ما باید با نمایندگان مجلس مذاک��ره کنیم و اگر بتوانیم 
رقمی را برای پرداخت بدهی به سازمان رقم بزنیم، می توانیم امیدواریم 
باشیم که سال ۱۴۰۳ دغدغه ی کمتری داشته باشیم. سازمان تأمین 

اجتماع��ی۳۰۰ هزار میلیارد تومان برای س��ال ۱۴۰۳ بار مالی برای 
دولت تعریف کرده و کسری بودجه ی خود را در دامان دولت گذاشته 
اس��ت. البته اگر دولت بخواهد بدهی خود را به س��ازمان بدهد باید 
سالی بین ۶۵۰ تا ۸۵۰هزار میلیارد تومان بدهد و نه ۳۰۰هزار میلیارد 
تومان! معلوم نیست با ۳۰۰ هزار میلیارد تومان چگونه قرار است این 
بدهی را در طول ۵ سال پرداخت کرد. وی گفت: اثراتِ این وضعیت 
و پرداخت نش��دن بدهی دولت به سازمان، خود را در کاهش خدمت 
دهی سازمان در حوزه درمان و حقوق بازنشستگان نشان خواهد داد و 
ما را با بحران مواجه می کند. پس اگر رویِ موضوع بدهی تمرکز نکنیم 
بازنده هستیم. رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری در بخش 
دیگری از صحبتهایش در مورد دس��تمزد کارگران و بازنشستگان و 
سقوط معیشتِ آن ها گفت: نرخ رشد حداقل دستمزد طی ۳۴ سال ۳ 
درصد بیش از نرخ رشد تورم بوده است. ۳ درصد رقم ناچیزی است و 
مهم تر اینکه این ۳ درصد سبب نشده سبد معیشتِ خانوار تامین شود. 
در واق��ع بند ب م��اده ۴۱ قانون کار که تأکید دارد حقوق باید بتواند 
نیازهای یک خانواده ۳.۳ نفری را تامین کند، محقق نشده است. وی 
گفت: در دوران جنگ با توجه به شرایط حاکم بر کشور، ثبات درآمدها 
و افزایش قیمت ها همزمان بوده اس��ت. این سبب فاصله بین حداقل 
دستمزد و حداقل معاش شده است. هیچ گاه فاصله ی ایجادشده در 
طی دوران جنگ جبران نشده است. نیاز به تصمیم انقلابی است که 
این عقب ماندگی دس��تمزد را جبران کنیم. وی ادامه داد: مچ اندازی 
تورم و دستمزد در یک دهه اخیر، بیشتر به نفع تورم بوده و هر چقدر 
ش��وک های تورمی سنگین تر شدند، ضربه محکم تری به دستمزدها 
خورده اس��ت. اگر نگاهی به میزان افزایش حقوق بر اساس نرخ تورم 
داش��ته باشیم، باید بگوییم که از سال ۱۳۹۰ تا ۱۴۰۱ قیمت کالا و 
خدمات از ۱۰۰ واحد به ۱۵۶۷ واحد رسیده است. هزینه ها تا ۱۵۶۷ 
واحد افزایش یافته است و این یعنی سفره حقوق بگیران و بازنشستگان 

حدود ۳۰2 درصد کوچک تر شده است. رئیس اتحادیه پیشکسوتان 
جامع��ه کارگری گفت: هزینه خوراکی ی��ک خانوار ۴نفره در تیر ماه 
۱۴۰2برای ۱۸ قلم کالای اساسی حدود ۹ میلیون و 2۰۰ هزار تومان 
می باشد. فی الواقع افرادی که حداقل حقوق را دریافت می کنند فقط 
قادر به تأمین هزینه های خوراک خود و خانواده هایشان هستند، پس 
مس��لماً در این خانواده تأمین پوشاک مناسب، آموزش، ورزش، رفاه 
و… جایی نخواهد داشت. وقتی دائم روی این موضوع تمرکز می کنیم 
که افزایش دستمزد باعث افزایش نرخ تورم می شود، نتیجه اش کوچک 
ش��دن سفره ی شاغلان و بازنشستگان است. صادقی بیان کرد: برای 
بهبودِ وضعیت معیش��تِ نی��روی کار در ایران باید تصمیمی انقلابی 
گرفت. دس��تمزد 2۷درصدی سال ۱۴۰2 پایین تر از نرخ تورم است. 
به ویژه با توجه به نرخ تورم مس��کن و هزینه هایی که برای پر کردن 
سبد معیشت خانوار صرف می شود. بر اساس آمارها، خط فقر حداقلی 
در ته��ران ۳۰ میلیون تومان و در شهرس��تان ها حداقل 2۳ میلیون 
تومان گزارش ش��ده اس��ت. این در حالی است که حداقل حقوق در 
ایران حدود ۷ میلیون و 2۰۰ هزار تومان اس��ت که به ۱۵۰ دلار هم 
نمی رسد و حداقل حقوق در ترکیه ماهیانه ۳۰ میلیون تومان است. 
میزان دس��تمزد در ایران نسبت به جهان در سطح پایینی قرار دارد 
و اگ��ر خوش بینانه نگاه کنیم بین ۱۸۰ کش��ور رتبه ای بهتر از ۱۵۰ 
نداری��م. اتفاقی که در ترکیه افتاد در اینجا باید بیفتد و باید این خلا 
را پُ��ر کرد. صادقی گفت: مهمترین گروه هایی که می توانند در حوزه 
نظام حقوق و دستمزد نظر و راهکار ارائه دهند، نمایندگان گروه های 
کارگری در ترکیب شورای عالی کار هستند. نمایندگان کارگری باید 
در هر شرایطی قدرت دفاع از کارگران را داشته باشند. همچنین خود 
دولت نیز باید به همکاری با تشکل های کارگری اعتقاد داشته باشد 
که متاسفانه این اعتقاد وجود ندارد. باید روی شاخص هزینه ی زندگی 
تمرکز کنیم و بر قدرت خرید کارگران تاکید داش��ته باش��یم. سفره 
حقوق بگیران و بازنشستگان به طور دائم در حال کوچک شدن است. 
وی تاکید کرد: عدم تناس��ب حقوق و دستمزدها با تورم، سناریویی 
قطع نشدنی است که هر سال تکرار می شود، اما افزایش فشار ناشی 
از این  عدم تطابق به نتایج و تبعاتی منتهی شده است، که مهاجرت 
نیروهای کار ماهر، عدم به کارگیری متخصصان در رش��ته های خود، 
نارضایتی اجتماعی و… از جمله آن ها به شمار می آید. دولت می تواند 
با اولویت قرار دادن نظرات نمایندگان کارگری در ش��ورای عالی کار 
پیرامون دستمزد سال ۱۴۰۳، با واقعی کردنِ دستمزدها، نارضایتی 
جامعه کارگری را کاهش دهد. رئیس اتحادیه پیشکس��وتان جامعه 
کارگ��ری در پایان به حضور در پای صندوق های رأی اش��اره کرد و 
گفت: به حضور نمایندگانی در مجلس نیاز داریم که بتوانند از حقوق 
کارگران و بازنشس��تگان دفاع کنند. اگر می خواهیم از وضعیتی که 
اکنون درگیرش هستیم رها شویم، باید پای صندوق های رأی برویم و 

به نمایندگان خود رأی بدهیم.

رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری:

همسانسازیبرایکشوریهاولشکریهاست
 نرخ رشد حداقل دستمزد طی ۳4 سال ۳ درصد بیش از نرخ رشد تورم بوده است. ۳ درصد رقم ناچیزی است و مهم تر اینکه این ۳ درصد سبب نشده سبد معیشتِ 

خانوار تامین شود. در واقع بند ب ماده 41 قانون کار که تأکید دارد حقوق باید بتواند نیازهای یک خانواده ۳.۳ نفری را تامین کند، محقق نشده است 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

دانشیار مؤسسه تحقیقات جمعیت کشور با اعلام این که در ۱۴۱۵ 
رش��د جمعیت بسیار کاهش می یابد، لزوم مداخلات دولتی خاصه 
در امر تس��هیلات دهی به خانواده ها را گوش��زد ک��رد به گزارش 
باشگاه خبرنگاران، نادر مطیع حق شناس دانشیار مؤسسه تحقیقات 
جمعی��ت کش��ور گفت: نق��ش مداخلات دولت در سیاس��ت های 
جمعیت��ی اهمی��ت دارد و آلارم ها نیز از قبل زده ش��د و کار های 
پژوهش��ی در مؤسس��ه تحقیقات جمعیت صورت گرفت؛ ولی این 
کار ها دیده نش��د و امروز ما را با مش��کل جمعیت روبه رو ساخته 
اس��ت. وی با بیان این که تحلیل مس��ائل کنونی جمعیت ناظر بر 
آینده می باش��د و در فضای خلأ اتفاق نخواهد افتاد، گفت: شواهد 
آماری نشان می داد که میزان رشد جمعیت در حال کاهش است و 
امروز نیز مشکلی با حجم جمعیت کشور نداریم؛ ولی، چون میزان 
باروری کل کاهش یافته است و تعداد ولادت ها به زیر یک میلیون 
رس��یده، به مداخلات دولتی نیازمند هس��تیم. مطیع حق شناس 

گفت: در این راس��تا هدف گذاری و سیاس��ت هایی تدوین شد و بر 
اس��اس تجارب دیگر کشور ها اسناد بالادس��تی درباره جمعیت را 
اب��لاغ کردیم و قانون جوانی جمعی��ت و حمایت از خانواده نیز در 
حال اجراس��ت که البته اثرگذاری آن در یکی دو س��ال مشخص 
نمی ش��ود. این جمعیت شناس با اش��اره به سیاست های جمعیتی 
در برنامه هفت��م تأکید کرد اقدامات صورت گرفته لازم، ولی کافی 
نبوده اس��ت و ازاین رو در کشور نیاز داریم رابطه دولت و جامعه را 
از طریق پژوهش ش��کل دهیم و نهاد ها و سازمان ها نیز دراین بین 
باید نقش آفرین باش��ند تا توازنی متوازن در جمعیت شکل گیرد. 
به گفته مطیع حق ش��ناس باید هر ش��ش ماه یک بار قانون جوانی 
جمعیت و خانواده رصد ش��ود تا سنجش��ی برای پیشرفت قانون 
در اختی��ار ما باش��د و از طرفی باید دید این قان��ون تا چه میزان 
موفق بوده است. وی ادامه داد: نتایج مطالعات نشان می دهد ابعاد 
مختلفی در کاهش جمعیت دخیل اس��ت که شامل موانع روانی، 

فرهنگی و اقتصادی می باش��د؛ ول��ی به طورکلی نگرش کلی مردم 
نسبت به فرزندآوری در اجرای قانون تأثیر بسزایی خواهد داشت. 
چون ریش��ه های فرزندآوری از گذشته در میان مردم بوده است و 
اقدامات خوبی نیز صورت گرفته و مثلًا صداوسیما توانسته در حوزه 
تولی��د ادبیاتِ جدیدی در زمینه جوان��ی جمعیت گام های خوبی 
بردارد؛ ولی باز هم این اقدامات کافی نبوده است. مطیع حق شناس 
اضافه کرد: در این زمینه حرکت کردیم تا تسهیلات رفاهی را اعطا 
کنی��م؛ ولی این کار هم با کندی پیش می رود که نیازمند همدلی 
بیش��تر میان نهاد هایی اس��ت که در جوانی جمعیت تأثیر دارند و 
در این صورت قانون باید تظاهر عینی در جامعه داش��ته باشد. وی 
خاطرنشان کرد: در ۱۴۱۵ رشد جمعیت بسیار کاهش می یابد و به 
عقیده برخی کارشناسان به صفر می رسد و برخی نیز اعتقاد دارند 
از ۱۴2۰ این رشد منفی خواهد شد و کشور های دیگر نظیر آلمان 

نیز چنین روندی را تجربه کرده است.

دانشیار مؤسسه تحقیقات جمعیت کشور:

 رشد جمعیت در کشور نیازمند مداخلات دولت است

عضو ش��ورای ش��هر تهران گفت: واقعیت این اس��ت که در هیچ دوره ای از مدیریت شهری معضل 
حضور کودکان کار و معتادان متجاهر به صورت اساس��ی و ریش��ه ای حل نشده است. ناصر امانی 
در گفت وگو با ایلنا در پاس��خ به این سوال که آقای شهردار اعلام کردند به بیش از ۷ هزار کودک 
کار آموزش داده می ش��ود، اما حضور کودکان کار همچنان در س��طح شهر محسوس است، گفت: 
دو هفته است که حکم نماینده رئیس جمهور در امور آسیب های اجتماعی در شهر تهران را گرفته 
است و نمی توان توقع داشت که در این دو هفته اتفاق خاصی در قالب این موضوع بیفتد، چراکه 
هنوز س��از و کار آن مش��خص نیست که ایشان قرار است در قالب چه ساختاری این مسئولیتی را 
که رئیس جمهور به ایش��ان واگذار کرده اس��ت، پیش ببرد و اجرایی کند. وی خاطرنشان کرد: این 
کودکان عمدتا به ش��کل باندی و مافیایی هدایت می ش��وند و اینگونه نیس��ت که این کودکان به 
صورت انفرادی تصمیم به این کار بگیرند، آنها باید س��اماندهی ش��ده و مورد آموزش قرار بگیرند. 
اصل این اس��ت که با سرشاخه ها و باندها برخورد ش��ود و در واقع زنجیره این سوء استفاده ای که 
از این کودکان می شود پاره شده و از هم پاشیده شود و بعد شهرداری بتواند اقدامات شان را برای 
برگرداندن کودکان به محیط های آموزش��ی که پیش بینی ش��ده اس��ت انجام دهد و در واقع ارائه 
آموزش به این کودکان و وصل کردن آن ها به خانواده اگر ایرانی هستند و خانواده دارند و یا به هر 
حال نگهداری این کودکان تا تعیین تکلیف ش��ان اجرایی ش��ود. بنابراین ۷ هزار نفر ظرفیت ایجاد 
ش��ده است.وی در پاس��خ به این سوال که پیش از این شما بارها در ش��ورا درباره تجمع معتادان 
در مناطق ش��هر تهران به ویژه مناطق ۱۵ و برخی محلات خاص تذکر داده اید، از نظر ش��ما چه 
گ��ره ای در ای��ن کار وجود دارد که ما همچنان ش��اهد حضور معت��ادان متجاهر در برخی مناطق 
هس��تیم، گف��ت: این افراد بعد از جمع آوری دوباره به چرخه قبل��ی باز می گردند و از این محله به 
آن محله می روند و از این منطقه به منطقه دیگری می روند یک بوس��تان پاکس��ازی می ش��ود به 
بوستان دیگری می روند. راه درمان اساسی و چاره اصلی برای این افراد آن طور که باید اندیشیده 
نشده است. امانی تاکید کرد: واقعیت این است که در هیچ دوره ای از مدیریت شهری این معضل 
به صورت اساس��ی و ریش��ه ای حل نشده است. ممکن اس��ت در یک دوره های زمانی چهره شهر 
 به صورت موقت از این آس��یب های اجتماعی پاک شده باش��د، اما مجددا و به تدریج این موضوع

 برگشته است. 

عضو کمیس��یون بهداش��ت و درمان مجلس گفت: اقدامات وزارت بهداشت در جذب و نگهداری کادر 
درمان قابل قبول نیست و اگر ایران خالی از پزشک و پرستار شود، بدون شک در آینده نزدیک دچار 
آس��یب خواهیم ش��د.به گزارش مهر، یحیی ابراهیمی افزود: یکی از چالش های مهم امروز کشور که 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس را هم به شدت را درگیر کرده، افزایش مهاجرت پزشکان و پرستاران 
ایرانی به سایر کشورها از جمله کشورهای حاشیه خلیج فارس مانند امارات و عمان است.وی با بیان 
اینکه آمار و ارقام درستی از مهاجرت پزشکان و پرستان وجود ندارد، ادامه داد: میزان خروج پزشکان بعد 
از کرونا و محدودیت های سفر دو برابر شده و این عدد حدود ۶ تا ۱۰ هزار پزشک در حوزه های مختلف 
عمومی، متخصص و جدیداً فوق تخصص متغیر بوده و این عدم قطعیت آماری به دلیل عدم انتشار آن 
از سوی نهادهای رسمی همچون سازمان نظام پزشکی است.ابراهیمی یادآور شد: هم اکنون در حال 
از دست دادن و مهاجرت بخش بزرگی از نیروهای خود در حوزه کلان پزشکی و پیراپزشکی هستیم 
و این موضوع ش��امل اساتید، پزشکی و پرستاران و سایر حوزه های زیر مجموعه پزشکی نیز می شود.

وی، عدم پرداخت فوق العاده ویژه، اختلاف پرداختی دس��تمزد در مناطق برخوردار نسبت به مناطق 
محروم کشور، اختلاف پرداخت بیمارستان های دولتی نسبت به بخش خصوصی، وضع مالیات بر درآمد 
پزش��کان و کم توجهی به کادر درمان را از دلایل مهم خروج کادر درمان برش��مرد و افزود: دو فاکتور 
نیروی انسانی آموزش دیده و استفاده از ظرفیت نخبگان در تولید ثروت برای کشور بسیار مهم است و 
اقدامات دولت به ویژه وزارت بهداشت در جذب و نگهداری سرمایه نخبگانی کشور قابل قبول نیست.
ابراهیمی ادامه داد: اگر ایران خالی از نخبگان به ویژه پزش��کان و پرس��تاران شود بدون شک در آینده 
نزدیک دچار آسیب های بسیار بزرگی خواهیم شد، به همین دلیل خروج حتی یک نفر از اعضای جامعه 
پزشکی برای ما خسران است زیرا به آنها به شدت نیازمند هستیم و نیروهای ما بسیار کیفی هستند.وی 
با تاکید بر اینکه کمیسیون بهداشت و درمان مجلس به صورت تخصصی به حوزه مهاجرت پزشکان و 
پرستاران کشور ورود کرده است، گفت: از جمله اقدامات کمیسیون بهداشت مجلس یازدهم پیشنهاد 
حذف مالیات بر درآمد پزشکان و پرستاران، تزریق بسته های حمایتی، افزایش دستمزد کادر درمان در 
مناطق محروم، تاکید بر متناسب سازی و اجرای قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری و پرداخت فوق 
العاده ویژه خاص حوزه س��لامت و جذب کادر درمان طرحی که در ایام انتش��ار اپیدمی کرونا در خط 

مقدم جبهه سلامت است.

 عضو کمیسیون بهداشت مجلس: عضو شورای شهر تهران:

آسیب های اجتماعی در تهران موقت پاک می شود  نگران خروج کادر درمان از کشور هستیم



اقتصادییکشنبه  24 دی 1402    شماره  6770 10aftabeyazd.ir :نشانی سایت

رییس کل ســازمان امور مالیاتی بــا بیان اینکه مالیات بیش از 
۵۰درصــد اصناف و مشــاغل صفر مطلق اســت، گفت: ۸۰ تا 
۹۰درصد مالیاتی که در کل سال وصول می کنیم از شرکت های 
بزرگ است. برنامه صف اول با موضوع »سازمان امور مالیاتی؛ از 
هوشمندســازی تا اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مودیان« میزبان سید هادی سبحانیان، رئیس کل سازمان امور 
مالیاتی کشور بود که در ادامه متن این گفت وگو منتشر می شود. 

 وضعیت مالیات در کشــور چطور است؟ به ویژه در 
بودجه امسال چه مقدار محقق شده است؟ 

همان طور که در مقدمه هم اشاره فرمودید، درآمد اصلی همه ی 
دولت ها در اقصی نقاط دنیا عمدتاً مبتنی بر مالیات است. بر اساس 
هم شواهد تجربی و هم مبانی نظری یکی از مشکلات ساختاری 
اقتصادی کشــور ما که یک تورم مزمن هست و در سطوح بالا، 
موضوع ناترازی اســت که در بودجــه ی دولت های مختلف در 
دهه های گذشته بوده است. وقتی شما به ریشه های این ناترازی 
دقت می کنید باز دلیل اصلی این موضوع اتکای بیش از اندازه ی 
درآمدهای دولت ها در ایران به منابع نفتی بوده است، چه اتفاقی 

می افتاده؟ 
با توجه به اینکه نه میزان فروش نفت در اختیار دولت ایران بوده 
یعنی شیر نفت باز و بسته می شده به دست نهادهای دیگری که 
خارج از اراده ی دولت جمهوری اسلامی بوده و همچنین قیمت 
نفت تحت تأثیر عوامل مختلفی در حوزه اقتصادی و سیاسی دنیا 
قرار داشته، همواره ما مواجه با نوسان های درآمدهای نفتی بودیم 
و بعــد در دوره هایی که رونق درآمدهای نفتی بوده تصمیماتی 
گرفته می شده که یک هزینه های پایداری را برای دولت ها ایجاد 
می کرده، مثلاً فرض بفرمائید که ما در زمانی که قیمت نفت به 
دلیلــی در دنیا افزایش پیدا می کرده، مواجه بودیم با درآمدهای 
سرشار نفتی، بالاخره سیاستمدارهای ما می گفتند که حالا که 
منابع نفتی قابل توجهی در کشور دارد تزریق می شود ما مثلاً یک 
سیاست رفاهی را انجام بدهیم مثلاً فرض بفرمائید که حقوق ها 
را بالا ببریم یا مثلاً همســان ســازی ها را انجام بدهیم و ...، این 
افزایش هایی که در هزینه ها اتفاق می افتد از جنس هزینه های 
پایدار است در حالی که درآمد نفت ممکن است چه بسا سال بعد 
و یا سال بعدتر آن افت شدیدی بکند و این فاصله بین درآمد و 
هزینه ها منجر به این می شد که دولت ها باکسری بودجه مواجه 
بشوند، کسری بودجه دولت ها از چه محلی تأمین می شد طی 

سنوات گذشته؟ 
از محل دســت اندازی دولت به منابع بانک مرکزی و یا بانک ها، 
که منجر به افزایش پایه پولی، افزایش نقدینگی و تورم می شد 
که عرض کردم متاسفانه تبدیل شده به یک مشکل ساختاری 
در اقتصاد کشــور ما، پس چه کار باید کرد؟ باید فاصله گرفت 
از درآمدهای پرنوســان نفتی به درآمدهای پایدار و غیر تورمی، 
از یک طرف دیگر همه باز بر این باور هســتند که درآمد نفت 
درآمدی است که از جنس درآمد حاصل از سرمایه ی این کشور 
است، ما نباید درآمد نفت را که عرض می کنم سرمایه این کشور 
اســت صرف امور جاری کشور بکنیم مثل این می ماند که یک 
خانواده ای سرمایه خود را بفروشد صرف امور جاری خودش بکند. 
این سرمایه بالاخره تمام می شود، پس ما باید درآمد نفت را ببریم 
برای سرمایه گذاری و ایجاد درآمد برای نسل های آینده کشورمان، 
باز از این منظر هم ما می باید از درآمدهای نفتی برای رتق و فتق 
امور جاری کشورمان فاصله بگیریم و امور جاری کشور مبتنی بر 
درآمدهای پایدار و غیر تورمی باشد. عرض می کنم این را از این 
مصارف انجام بدهیم که مهم ترین آن همانطور که اشاره فرمودید 

موضوع درآمدهای مالیاتی است. 
ما بحمدالله در دولت ســیزدهم با توجه به تمام سیاســت های 
بالادستی که البته از دهه های گذشته وجود داشته، این موضوع 
کاهش اتکای به منابع نفتی چیزی نبوده که مثلاً رهبری معظم 
انقلاب در دو سه سال اخیر به آن اشاره کند ایشان دهه ها است 
که به این موضوع اشــاره داشتند در سیاست های کلی نظام، در 
برنامه های مختلف توسعه در اسناد بالادستی ما، بحمدالله با توجه 
به دقت نظری که در حوزه ی سیاستگذاری اقتصادی تلاش شده 
در دولت ســیزدهم وجود داشته باشــد، ما شاهد افزایش قابل 

توجهی از این منظر در درآمدهای مالیاتی بودیم. 

 الان میزان وابستگی بودجه سال ۱۴۰۱ به ۱۴۰۲ به 
درآمدهای مالیاتی چقدر است؟ 

ما شــاید برای اولین بــار در ۱۴۰۲ و البته ۱۴۰۱ هم تقریباً به 
همین ترتیب بود بیش از ۵۰ درصد منابع بودجه ای را از محل 
درآمدهای مالیاتی تأمین کردیم و سهم نفت در بودجه ی عمومی 
دولت به حوالی ۳۰ درصد رسید این یک دستاورد بزرگی است که 
سال های سال همه ی اقتصاددانان بر این موضوع تکیه می کردند 
و در واقع توصیه می کردند و این منجر به این شده که ما بتوانیم 
بخش بیشتری از منابع نفتی خودمان را در حوزه ی سرمایه گذاری 

ببریم و هزینه بکنیم. 
بــه جهت تحقق درآمدهای مالیاتی باز بحمدالله با زحماتی که 
همه ی همکاران ما در سازمان امور مالیاتی کشور در سراسر کشور 
متحمل شدند، ما تقریباً یک تحقق صد درصدی را نسبت به آن 
چیزی که در ۹ ماهه ابتدایی امسال طبق تکالیف بودجه ای برای 
حوزه مالیات قانونگذار دیده بود بحمدالله توانستیم محقق کنیم 
و رشــد ۹ ماهه ابتدای امسال نسبت به ۹ ماهه سال گذشته در 
حوزه ی درآمدهای مالیاتی چیزی حدود ۵۷-۵۸ درصد بود. یک 
نکته را می خواهم این جا ذکر کنم چون مدتی است یک مقداری 
حوزه بحث های مالیاتی در رسانه ها به آن پرداخته می شود این 

رشدها از چه محلی دارد اتفاق می افتد؟ 
من عرض کردم به اعتنای شواهد تجربی در دنیا و مبانی نظری ما 
باید برویم به سمت افزایش اتکای منابع دولت به مالیات، ممکن 
اســت سوال مطرح شود که اگر ما در شرایطی باشیم که مواجه 
هســتیم با یک شرایط تورمی از طرفی ممکن است که شرایط 
رکودی هم بر بازار حاکم باشد آیا این افزایش درآمدهای مالیاتی 
به نفع اقتصاد کشــور است؟ یا خیر؟ این سوالی است که خیلی 
پرسیده می شود، پاسخ این سوال در این موضوع نهفته است که از 
چه محلی قرار است این افزایش مالیات اتفاق بیفتد؟ آیا قرار است 
نرخی افزایش پیدا بکند حتماً در شرایط رکود تورمی هیچ کس 
توصیه نمی کند که نرخ های مالیات افزایش پیدا کند و اتفاقاً بر 
همین اساس هم بوده که دولت در دو سال گذشته اتفاقاً به سمت 

کاهش نرخ های مالیاتی رفته و... 

 یکی از بحث هایی که وجود دارد وقتی که کشــوری 
دچار سندروم تورکود یعنی تورم توأم با رکود می شود وقتی 
که شما مالیات صنایع کوچک و متوسط را افزایش می دهید 
این ها ورشکسته می شوند و این ها نمی توانند تأمین اعتبار 
کنند و به تولید خودشان ادامه بدهند و به زیست خودشان 

ادامه بدهند، شما برای این تدبیر کردید؟ 
پرسش درستی است که مطرح می شود و من می خواهم پاسخ به 

همین سوال را عرض کنم همانطور که عرض می کردم 
قرار نیست که ما با افزایش نرخ های مالیات درآمدهای 
مالیاتی را در کشور افزایش بدهیم خیلی روشن است، 
این هم در شــعار مطرح نمی کنیم در عمل این اتفاق 
افتاده است ما در دو سال گذشته در سال ۱۴۰۱.۵ واحد 
درصد، در ســال ۱۴۰۲.۷ واحد درصد نرخ فعالیت های 
تولیدی در کشــور کاهش پیدا کرده و از این محل بالغ 
بــر ۶۰ تا ۷۰ هزار میلیارد تومــان درآمدهای مالیاتی 
کشــور کم شده، ولی به اعتنای حمایت از تولید دولت 
خودش این پیشنهاد را در بودجه سنواتی گنجاند و به 
تصویب مجلس رساند یا دولت بر اساس لایحه ای که به 
مجلس داده برای اصلاح قانون مالیات های مستقیم که 
امیدوار هستیم که ان شاءالله در مجلس هم به سرعت 

این قانون مورد بررســی قرار بگیرد و ان شاءالله عملیاتی بشود 
چیزی که تحت عنوان مالیات بر مجموع درآمد ان شــاءالله باید 
اتفاق بیفتد نرخ مالیات فعالیت های تولیدی را دولت پیشنهاد 
داده تا ۱۰ درصد کاهش پیدا بکند این نرخ الان ۲۵ درصد است 
پس دولت به سمت کاهش نرخ فعالیت های مولد و تولیدی دارد 
حرکت می کند، پس سوال: از چه محلی قرار است این افزایش 
اتفاق بیفتد این افزایش درآمدهای مالیاتی من از جنابعالی سوال 
می کنم؟ اگر در این شرایط قرار باشد ما با استفاده از ابزارهایی که 
در اختیارمان قرار گرفته که قبلاً نبوده مثلاً اطلاعاتی که در اختیار 
نظام مالیاتی کشور است که قبلاً در اختیار نبوده است، جلوی فرار 
مالیاتی را بگیریم یا مودی جدید را شناسایی بکنیم این به افزایش 
درآمدهای مالیاتی منجر می شــود یا خیر؟ و آیا این چیز بدی 
است؟ حتماً چیز بدی نیست. قرار نیست ما با افزایش نرخ های 
مالیاتی به افزایش منابع مالیاتی دولت کمک بکنیم خیر به هیچ 
عنوان، اتفاقاً دولت در جهت کاهش نرخ های مالیاتی عمل کرده، 
اما به واسطه ی تمرکزش بر دانه درشت ها، تمرکزش بر فراریان 
مالیاتی که این فراریان مالیاتی باز دو دسته بوده، بعضی کسانی 
هستند که فعالیت اقتصادی می کنند، ولی شناسنامه اقتصادی یا 
پرونده مالیاتی ندارند ما از این جنس تقریباً بالغ بر دو میلیون و 
۷۰۰ هزار مودی جدید را فقط در این هفت هشت ماهه ابتدایی 

امسال شناسایی کردیم. 

 این ها بیشتر در چه حوزه هایی هستند مثلاً کسانی که 
کارمند دولت هســتند همه می دانند کــه پیش از این که 
حقوقشان را دریافت کنند مالیات کسر می شود، برخی ها 
هم که شرکت دارند این ها هم تقریباً یک چنین وضعیتی 
را دارند این هایی که مالیات نمی دهند و فرار مالیاتی در دنیا 
یک جرم خیلی سنگین تلقی می شود یعنی مثلاً حتی رؤسای 
جمهور را صرفاً به خاطر این که متهم هستند که فرار مالیاتی 
کردند رد صلاحیتشــان می کنند و اجازه نمی دهند. الان 

این هایی که فرار مالیاتی می کنند کجا هستند؟ 
حــالا من یک گریزی بــاز به این فرمایش شــما بزنم این که 
می فرمایید فرهنگ، این را باید همه ما کمک بکنیم، در خارج 
از کشور همین طور که اشاره کردید واقعاً امر قبیحی است فرار 
مالیاتی، فرار مالیاتی به این معناست که کشور و همه ی مردم دارند 
برای اداره ی امور کشور هزینه می کنند مالیات پرداخت می کنند، 
کسی سهم خودش را پرداخت نمی کند، ولی متاسفانه بعضاً ما به 
چشم یک فرد موفق، به چشم فرد زرنگ به کسی که مالیات حقه 
خود را به دولت پرداخت نمی کند نگاه می کنیم و این چیز خوبی 
نیست و این را باید ما فرهنگ سازی بکنیم و نقش رسانه ملی را 
من خیلی پررنگ می دانم در فرهنگ سازی در این جهت، اما در 
خصوص فراریان مالیاتی ما یک بخشی هستند مودیان جدید که 
عمدتاً در حوزه اصناف و مشاغل این ها شناسایی می شوند یک 
بخشی از فرار مالیاتی بزرگ برای کسانی است که مالیات پرداخت 
می کنند، ولی به طرق مختلف اجتناب می کنند یا فرار می کنند 
از پرداخت آن مالیات حقه خودشان که عرض کردم ما با توجه 
به اطلاعات خوبی که در اختیار نظام مالیاتی قرار گرفته جلوی 

فرارها را می گیریم. 
باز می خواهم خدمت شما عرض کنم که این که ما داریم افزایش 
می دهیم درآمدهای مالیاتی را، این ســوال هم باز خیلی مطرح 
می شــود، بعضی از متأسفانه رســانه هایی که تا دیروز صحبت 
از اتکای بیشــتر منابع دولت به مالیات می کردند و ... و پوزیشن 
روشنفکری هم می گرفتند و سخن سرایی می کردند که دولت 
دارد در این زمینه موفق عمل می کند متأسفانه با برخی از عبارات 
و برخی از بحث های انحرافی سعی می کنند این عملکرد مثبت 
دولت را زیر سوال ببرند مثلاً برخی گفته بودند که بله دولت ذره 
بین دستش گرفته دارد با کسب و کارهای کوچک مثلاً مالیات 
ستانی می کند واقعاً این حرف خلاف است و ما انتظار نداریم که 
این حرف های خلاف را از برخی از کارشناسان اقتصادی بشنویم، 
ما کل مالیاتی که امســال باید وصول بکنیــم حدود ۷۵۰ هزار 
میلیارد تومان اســت حداکثر مالیاتی که ما از اصناف و مشاغل 
امسال دریافت خواهیم کرد حدود ۴۰ هزار میلیارد تومان است 
من این را بارها عرض کردم امیدوارم شما این قدر این موضوع را 
پخش بکنید، تکرار بکنید که به گوش همه ملت برسد، ما مالیاتی 
که از اصناف و مشاغل گرفتیم برای عملکرد سال ۱۴۰۱ به طور 
متوسط حدود ۶ میلیون تومان در سال بوده، ما حدود ۸ میلیون 
نفر کسانی داریم که در حوزه اصناف و مشاغل مشغول به فعالیت 
هستند. بیش از ۵۰ درصد این ها یعنی بیش از ۴ میلیون نفر از 
اصناف و مشاغل ما مالیاتشان صفر مطلق بوده یعنی ریالی مالیات 
پرداخت نکردند و این را ما با افتخار اعلام می کنیم قرار نیست که 
ما از کسبه ی خرد و بازار جز بخواهیم مالیات دریافت کنیم، پس 
چه کار کردیم؟ ما ۸۰ تا ۹۰ درصد مالیاتی که در کل سال وصول 

می کنیم از شرکت های بزرگ است. 
تقریباً از ده درصد مودیان یا شــبکه ی بانکی کشور هستند یا 
هلدینگ های بزرگ تجاری هستند پتروشیمی ها، فولادی ها و ... 
این ها در واقع همه جای دنیا سهم قابل توجهی از منابع را همین 
شرکت ها پرداخت می کنند و ما هم داریم همین کار را می کنیم 
و اتفاقاً سختگیری ما بیشــتر روی شرکت های دولتی است باز 
این شبهه را مطرح می کنند که شرکت های دولتی چرا مالیات 
نمی دهند؟ اتفاقاً فشــار ما روی شرکت دولتی از گذشته بسیار 
بیشــتر است، بعضی از اختیاراتی که به موجب قانون در اختیار 
سازمان امور مالیاتی کشور قرار گذاشته شده را به بخش خصوصی 
می دهند، ولی به بخش دولتی نمی دهند مثلاً بخشودگی جرایم، 
بخشودگی جرایم در اختیار ســازمان امور مالیاتی کشور است 
که اگر کسی به دلایلی تکالیفش را انجام نداد می تواند سازمان 
بخشی از این بخشودگی را اعطا کند من واقعاً سختگیری جدی 
دارم می کنم درباره شرکت های دولتی حتماً می باید شرکت های 
دولتی و شبه دولتی در این حوزه پیشرو باشند نسبت به بخش 
خصوصی، بنابراین اتکای دولت برای افزایش درآمدهای مالیاتی 
من با عدد و رقم خدمت شــما عرض کردم نه تنها افزایش نرخ 
نیست، نه تنها فشار بر کسبه ی جز و اصناف و مشاغل نیست، 
بلکه ما تمرکزمان بر دانه درشت ها است تمرکز ما بر افرادی است 

کــه گردش مالی بالاتری دارند که من با عدد و رقم هم خدمت 
شما عرض کردم. 

من باز عددی را خدمت شــما بگویم شاید برای بینندگان عزیز 
جالب باشد این که من عرض کردم مالیات اصناف و مشاغل در 
چه اوردی دارد اخذ می شود من چند تا عدد و رقم باز می گویم، 
چون خیلی از ما سوال می شود این که من عرض می کنم به این 
معنا نیست که هیچ اجحافی در حق هیچ مودی نمی شود قطعاً 
ممکن است که بالاخره به یک مودی هم به دلایلی خدایی نکرده 
آن حقش داده نشود که ما این ها را حتماً باید رسیدگی کنیم و 
امیدوار هســتیم که با تحولاتی که دارد در نظام مالیات ستانی 
دولت اعمال می شود همه این موارد کاهش پیدا کند، ولی در این 
موضوعی که خدمت شما عرض کردم که سازمان امور مالیاتی 
کشور چگونه دارد عمل می کند من مالیات متوسطی که از برخی 
از صنوف و مشاغل داریم اخذ می کنیم خدمت شما عرض می کنم 

قضاوتش با مردم شریف ایران باشد. 
به طور مثال عرض می کنم مالیاتی که ما برای ســال گذشته از 
حوزه دفاتر اسناد رسمی گرفتیم در سال ۱۴ و نیم میلیون تومان 
بوده، من این را عرض بکنم یک کارمند معمولی مثلاً با ۲۰-۲۳ 
میلیون حقوق شاید در سال مثلاً ۱۷-۱۸ الی ۲۰ میلیون مالیاتش 
بشود، بنگاه های املاک ۱۰ میلیون تومان در سال متوسط ما از 
ایشان مالیات دریافت کردیم، رستوران و کافه، ۹ و ۹ دهم میلیون 
تومان، طلا و جواهر ۹ و ۹ دهم میلیون تومان در ســال، وکلا ۸ 
میلیون تومان، هنرمندان ۶ میلیون تومان، حوزه سیگار و تنباکو 
۶ میلیون تومان در سال این اعداد است. لوازم خانگی ۵ میلیون 
و ۹۰۰ هزار تومــان و لوازم صوتی و تصویری ۴ میلیون تومان، 
این ها را چرا عرض می کنم؟ این ها عدد و رقم هایی است که نشان 
می دهد نظام مالیاتی فشارش بر گرده ی اصناف و مشاغل نیست، 
اتفاقاً نظام مالیاتی این رشدهایی که من خدمت شما عرض کردم 
ایــن درصد تحقق هایی که دارد اتفاق می افتد از محل تمرکز بر 
فرار مالیاتی است. البته خیلی ها به ما گلایه می کنند که آقا این 
اعداد و ارقامی که شما گفتید این اعداد و ارقام عادلانه و منصفانه 
است؟ من حالا این را تأیید نمی کنم البته عرض می کنم ما داریم 
با همه اطلاعاتی که در اختیارمان قرار می گیرد می رویم به سمت 
شفاف تر شدن و عادلانه تر شدن نظام مالیاتی، ولی این هم به نظر 
من باید با یک شیبی و یک تفاهمی با همه اصناف و مشاغل و 
کسب و کارها اتفاق بیفتد که ما الحمدالله در آن مسیر تکاملی 

قرار گرفتیم. 

 میزان دریافت مالیات یا تحقق درآمدهای مالیاتی در 
بودجه ی ۱۴۰۳ چقدر است؟ 

ما تقریباً آن چیزی که پیش بینی شده برای بودجه سال آینده 
حدود هزار و ۱۲۰ هزار میلیارد تومان است که یک رشد تقریباً 

۴۹ درصدی را نسبت به سال گذشته تجربه خواهد کرد. 

 با توجه به اینکه شما سکاندار مالیات کشور هستید و 
به اطلاعات مختلف دسترسی دارید چقدر این موضوع قابل 

تحقق است؟ 
بحمدالله با همتی که هم در سازمان محترم برنامه و بودجه اتفاق 
افتاد و هم در کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی، ما یکسری 
احکامی را در بودجه توانستیم درج بکنیم هم از منظر ساماندهی 
معافیت ها، خیلی لازم اســت واقعاً کسی نیســت در حوزه ی 
کارشناسی که تأیید بکند، نظام معافیت های مالیاتی را در کشور؛ 
لذا ساماندهی معافیت های مالیاتی می تواند کمک کند و بخشی از 
احکامی که ما توانستیم در بودجه ی کشور برای ۱۴۰۳ درج بکنیم 
ان شاءالله کمک خواهد کرد که ما بتوانیم بدون فشار مضاعف بر 
کسانی که مالیات حقه خودشان را دارند پرداخت می کنند و بدون 
افزایش نرخ های مالیاتی ان شاءالله این درآمد را محقق بکنیم فقط 
یک موضوع که این هم باز خیلی مطرح می شود امیدوار هستم در 
مجلس هم به این موضوع عنایت داشته باشند پیشنهادی مطرح 
شد که افزایش یک واحد درصدی در نرخ مالیات بر ارزش افزوده 
رقم بخورد که البته برای همان جهتی که من خدمت شما عرض 
کردم، ببینید ما برای این که هزینه های پایدار را بتوانیم تأمین 
مالی بکنیم نیازمند تأمین مالی پایدار از محل درآمدهای پایدار 
هستیم این کاملاً غلط است که ما با یک درآمد غیر پایدار یک 
هزینه ای را برای یک سال تأمین مالی کنیم و بعد برای سال بعد 
آن کاسه چه کنم چه کنم دستمان بگیریم که حالا چطور تأمین 
مالی بکنیم این دقیقاً همان تورمی می شود که بر گرده ی اتفاقاً 
فقرا و قشــرهای فرودست است، اگر ما از یک مسیر تورمی یک 
هزینه ی پایدار را تأمین مالی کردیم اتفاقاً فشارش به ضعفا می آید، 
این یک واحد درصد افزایش در نرخ ارزش افزوده اولاً حدود ۶۰ 
تا ۷۰ هزار میلیارد تومان عایدی برای کشــور خواهد داشت که 
می تواند صرف امور فقرا و کسانی باشد که نیازمند حمایت هستند 
که اتفاقاً این منابع گذاشته شد برای همسان سازی که قرار است 
اتفاق بیفتد، ولی یک دغدغه و نگرانی برخی دارند درباره این که 

این افزایش یک واحد درصدی چه پیامدی خواهد داشت؟ 
ببینید بزرگواران در قانون مالیات بر ارزش افزوده فهرست بسیار 
بلندبالایی از کالاها و خدمات معاف از ارزش افزوده درج شده، ما 
آن زمانی که این قانون داشت تصویب می شد شوخی می کردند 
برخی از دوستان می گفتند به جای این که فهرست بکنیم اقلام 
معاف را، اقلام مشمول را فهرست بکنیم از بس بلند بالا شده بود 
اقلام معاف، پس این یک واحد درصد افزایش اگر اتفاق بیفتد روی 
این اقلامی که من می خواهم بعضی هایش را خدمت شما بخوانم 
اصلاً اثری ندارد اتفاقاً مواردی اســت که در سفره ی مردم است 
مواردی که در سفره ی مردم است من برخی از آن ها را می خواهم 
بخوانم این ها از معافیت بر ارزش افزوده برخوردار است، پس، از 
کسانی قرار است گرفته شود که مصرف دیگری غیر از سفره شأن 
دارند مصارف بیشــتری دارند از آن ها گرفته شود بدهیم اتفاقاً 
برای قشرهایی که مصرف کمتری دارند. چند نمونه بخوانم، تمام 
محصولات کشاورزی فرآوری نشده، گیاهان دارویی، محصولات 
مرتعــی، محصولات گلخانه ای، مثل صیفــی و گل و گیاه و ...، 
فعالیت های مربوط به مراحل بسته بندی، انبارداری، پاک کردن، 
شــالی کوبی و شست وشو و تمیزکاری و...، دام زنده و خوراکش، 

بذر و نشــا و نهال و آب مصرفی کشاورزی، شیر و پنیر 
و ماست، آرد و... این ها همه معاف از ارزش افزوده است. 

 یعنی حتی شیر و پنیری که کارخانجات تولید 
می کنند؟ 

بله، یــک درصد، این ها مالیات بــر ارزش افزوده ندارد 
یعنی کلاً نرخ آن صفر اســت. آرد و نان، انواع گوشــت 
و فرآورده های گوشــتی، برنج، حبوبات، سویا، پروتئین 
سویا، انواع روغن های خوراکی، اعم از گیاهی و حیوانی، 
شیرخشک مخصوص تغذیه کودکان، خمیر کاغذ و کاغذ 
باطله و رفتیم در کسب و کار، کتاب و روزنامه و مجله و 
نشریه و انواع و اقسام یکسری کالاهایی که در سفره مردم 
نیست، ولی همه معاف است یا مثلاً یکسری از خدمات را 
من خدمت شما عرض کنم خدمات درمانی مطلق، تشخیصی و 
پیشگیری، خدمات توانبخشی، خدمات درمانی و پیشگیری دامی 
و گیاهی، خدمات چاپ و انتشار روزنامه و انواع و اقسام خدمات 
مرتبط با شرکت های تأمین نیروی انسانی و ...، پس ببینید اتفاقاً 
اگــر این یک واحد درصد افزایش اتفاق بیفتد ما داریم ســفره 
مردم که همه آن معاف است، ما داریم می رویم از قشرهایی که 
مصرف بیشتری انجام می دهند و کالاهایی را استفاده می کنند که 
مشمول مالیات بر ارزش افزوده است از آن ها مالیات اخذ می کنیم 
که بدهیم به یکسری گروه ها که نیازمند حمایت بیشتر هستند 
و این موضوع مهمی است که با آن منطقی که گفتم اگر هزینه 
پایداری را دولت دارد زیر بار آن می رود و باید انجام بدهد حتماً 
می باید با یک درآمد پایدار این اتفاق رقم بخورد که در این مسیر 

دولت و مجلس دارند گام بر می دارند. 

 ما یکی دو هفته گذشته شاهد بودیم که بحث مالیات 
از مثلاً صنف طلافروشان به عنوان مثال عرض می کنم، یک 
مقدار چالش برانگیز شده بود، شما چه کردید سرانجام با 

این قضیه؟ 
یکی از شیطنت ها در فضای مجازی، بالاخره بر اساس تجربه ای 
که طی ســال های گذشــته در انقلاب ما کسب شده، وقتی در 
یــک حوزه ای موفقیتی دارد اتفاق می افتد هجمه ی رســانه ای 
و بعضاً شــایعات آنجا تشدید می شود یکی از شایعاتی که آنجا 
مطرح شــد این بود که بله قرار است یک مالیات ۲۵ درصدی 
از طلا گرفته شود و نرخ مالیاتش افزایش پیدا می کند یا مالیات 
می خواهد مثلاً کد ملی خریدار گرفته شود، که همه این ها شایعه 
بود ما اطلاع رسانی به موقع هم انجام دادیم و بحمدالله جلسات 
متعددی را با اعضای محترم صنف طلا هم در تهران و هم در سایر 
نقاط کشور برگزار کردیم، همانطور که عرض شد هیچ افزایشی 
در مالیات بر هیچ صنفی از جمله طلا اتفاق نیفتاده و اتفاقاً آن 
چیزی که رقم خورده از سال ۱۴۰۰ این است که اصل طلایی که 
مشمول مالیات بر ارزش افزوده بود از سال ۱۴۰۰ معاف از مالیات 
بر ارزش افزوده شد و صرفاً اجرت و سود آن مشمول ارزش افزوده 
شــد و آن چیزی که رقم خورد باز با هماهنگی و همراهی خود 
عزیزان صنف طلا، در ســال ۱۴۰۰ نه الان، یعنی آن زمانی که 
قانون ارزش افزوده داشت نوشته می شد جلسات متعددی با صنف 
محترم طلا برگزار شد و مسئولان این صنف در مجلس یک بحثی 
مطرح شد که اصل طلا از شمول ارزش افزوده خارج بشود و صرفاً 
اجرت و سود مشمول بشود در ازای آن برای این که نظام مالیاتی 
صرفاً اجرت و سود را مشمول نرخ ارزش افزوده بکند باید فاکتور 
الکترونیک صادر بشود که در آن فاکتور الکترونیک مشخص باشد 
از این مجموع فاکتور چقدر مرتبط با اصل طلا است، چقدر مرتبط 
با اجرت و چقدر سود، و تنها تکلیفی که از اول دیماه انجام گرفته 
برای همه ی صنوف و برای همه ی اشــخاص حقوقی این است 
که بیایند و تکالیف خودشــان را در قبال فروش کالا و خدمت 
انجام بدهند و آن هم صدور فاکتور الکترونیک اســت که عرض 
خواهم کرد که در این حوزه هم بحمدالله توفیقات خیلی خوبی در 
یک سال اخیر اتفاق افتاده و ما شاهد این هستیم که بخش قابل 
توجهی از حوزه ی اشخاص حقوقی و همچنین اشخاص حقیقی 
دارند تکالیف خودشــان را در این حوزه انجام می دهند بنابراین 
از منظــر مالیاتی هیچ دغدغه و هیچ نگرانی در صنف طلا الان 
الحمدالله وجود ندارد و توضیحات لازم هم به عزیزانمان در این 

صنف داده شده است. 

 برای جلوگیری از فرار مالیاتی موضوع کارت به کارت 
مطرح شد، الان وضعیت چطور است؟ 

یکی از همان مواردی که من خدمت شما عرض کردم ما به دنبال 
جلوگیری از فرار مالیاتی هستیم یکی از آن ها همین است قبلًا 
این اطلاعات در اختیار نبود یعنی افراد می آمدند و با استفاده از 
حساب های اجاره یا حساب های دیگران کسب و کار می کردند و 
مبالغ را به حساب آن ها واریز می کردند یا اصطلاحاً کارت به کارت 
صورت می گرفت ما اطلاعات این ها را الان داریم این که خدمت 
شما عرض کردم از کانال های مختلف ما داریم اطلاعات را دریافت 
می کنیم و آن ها را تجمیع می کنیم و مورد تحلیل قرار می دهیم 
یکی همین مورد اســت، ما با توجه به هماهنگی که با شبکه ی 
بانکی کشور داریم حساب های افرادی را که تخلف می کنند و هم 
خودشان را به سختی می اندازند هم مشتری هایشان را به سختی 
می اندازند حالا مبالغ را ازکانال های مختلف دریافت می کنند این 
اطلاعات به سازمان امور مالیاتی کشور می رسد و ما اتفاقاً از همین 
محل بخش قابل توجهی از فرار مالیاتی که افراد فکر می کردند از 
این محل می توانند مالیات حقه را به دولت پرداخت نکنند جلوی 

این را هم داریم می گیریم. 

 تفکیک حساب شخصی از حساب تجاری چه وضعیت 
دارد؟ 

این هم در همان راســتا اســت، این یک بخش قابل توجهی از 
این اتفاق رقم خورده، حســاب تجاری حسابی است که فعالین 
اقتصادی آن را به ســازمان امور مالیاتی کشــور معرفی کردند 
و الصاق شــده به پرونده مالیاتی آن ها، برخی برای این که فرار 
مالیاتی داشته باشند و آن مالیات حقه خودشان را پرداخت نکنند 
با حساب هایی که به سازمان امور مالیاتی کشور معرفی نشده است 
کار می کنند که من این را عرض می کنم در بخش قبلی عرایضم 
بود ما اتفاقاً اطلاعات این ها را هم با الگوریتم های هوشمندی که 
با اســتفاده از توان داخل سازمان مالیاتی ما، توان شبکه بانکی 
کشور و شرکت های دانش بنیان به کار گرفتیم همه این موارد 
را هم شناسایی می کنیم و درواقع کسانی را که تخلف می کنند 
از حساب های غیر تجاری استفاده می کنند برای فعالیت تجاری 
خودشان این به عنوان کتمان درآمد محسوب می شود و مواجه با 
جریمه سنگینی هم می شوند و من اینجا توصیه می کنم به همه 
فعالان محترم اقتصادی واقعاً خیلی از کسانی که به قوانین مالیاتی 
اشراف دارند به ما این را بیان می کنند می گویند ما واقعاً به تجربه 
یافتیم اگر به قانون تمکین بکنیم خیلی به صرفه و صلاح ماست 
تا اینکه خدای نکرده بخواهیم یک بخشی از مالیاتمان به جهت 

اینکه مثلاً مالیات کمتری پرداخت کنیم مثلاً از کانال های دیگری 
بخواهیم فقط فعالیت های اقتصادی انجام بدهیم و بعد مواجه با 
جرایمی می شوند که آن ها را واقعاً به سختی می اندازد؛ لذا خود 
فعالان اقتصادی به تجربه یافتند که اگر به قانون تمکین بکنند و 

قانون را انجام بدهند خیلی به صرفه و صلاح آن ها خواهد بود. 

 یکی از اقداماتی که ســازمان امور مالیاتی انجام داد 
تشکیل و ایجاد سامانه مالیاتی مؤدیان مالیاتی هست الان 

آخرین وضعیت چطور است؟ 
همانطور که خدمت شــما عرض کردم بحمدالله در سال جاری 
اقدامات خیلی خوبی انجام گرفت و ما شــاهد توفیقات خیلی 
خوبی در این زمینه بودیم و اگر ما این مسیر اجرایی سازی قانون 
پایانه های فروش سامانه مودیان را به پیش ببریم تحول بزرگی هم 
در نظام مالیاتی کشور و هم در نظام حکمرانی اقتصادی کشور 
رقم خواهد خورد و واقعاً اجرای این قانون الان یکی از اولویت های 

اصلی دولت محترم هستند و تأکید جناب آقای رئیس جمهور. 
من چند تا عدد و رقم خدمت شما عرض می کنم که گواهی است 
بر افزایش های قابل توجه در حوزه پیشرفت این سامانه، خوب باید 
که از در واقع اول دی ماه همه اشخاص حقوقی بیایند و تکالیف 
خود را در این سامانه اجرایی بکنند البته خوب مستحضرید که 
این قانون یکی دو بار مواعید اجرایش به تعویق افتاد به جهت اینکه 

تقریباً در دولت گذشته این قانون نتوانست اجرایی بشود. 

 یعنی زیرساخت ها آماده نبود؟ 
زیرساخت ها آماده نبود یا خیلی دعوی بر اجرای آن وجود نداشت 
دلایل مختلفی را می شــود برایــش آورد، ولی ما من آماری که 
می خواهم خدمت شما عرض بکنم مقایسه ابتدای امسال هست 
و الان که پایان آذر که خدمت شــما در واقع آمار را می خواهم 
خدمت شما عرض کنم معمولاً رشدها را با درصد اعلام می کنیم 
مثلاً ده درصــد، پنجاه درصد، صد در صد، ولی آن قدر رشــد 
بالاســت که من می خواهم برابری خدمت شما عرض بکنم ما 
رشد چهل و دو برابری تعداد اشخاص حقوقی را داشتیم که در 
سامانه مؤدیان آمدند تکالیف خودشان را انجام دادند نسبت به 
ابتدای امسال یعنی در ابتدای امسال حدود هزار و نهصد و پنجاه 
شخص حقوقی بودند که فعال بودند در سامانه مودیان و صورت 
حســاب ارســال می کردند در پایان آذر ماه این تعداد به بالغ بر 
هشتاد و سه هزار مؤدی رسید عنایت بفرمائید در حوزه ارسال 
صورت حساب الکترونیکی ما صورت حساب الکترونیکی سه نوع 
است که در واقع واقع مجموع این سه نوع را می خواهم آمارش را 
خدمت عرض بکنم یک رشد شانزده برابری را تجربه کرده یعنی 
به طور متوسط ما در ابتدای سال حدود چهارصد و پنجاه هزار 
صورت حساب دریافت می کردیم در روز الان این عدد به بیش از 
هفت میلیون صورت حساب در روز رسیده که ما داریم الان در 
سامانه مؤدیان این صورت حساب ها را دریافت می کنیم صورت 
حســاب نوع یک که تفصیلی ترین شکل صورت حساب هست 
یعنی هم اقلام کالایی درش درج می شــود و همه مشخصات 
خریدار که عموماً بین کســب و کارها این صورت حساب صادر 
می شــود از صد و شــصت هزار صورت حساب نوع یک به طور 
متوســط در روز به بیش از یک میلیون و هشــتاد هزار صورت 
حساب رسیده باز یک رشد هفت برابری را ما تجربه کردیم پس 
بنابراین ملاحظه می فرمایید که بحمدالله هم سازمان امور مالیاتی 
بسترهای اجرای این قانون را فراهم کرده به گونه ای که الان عرض 
کردم بیش از هشتاد و سه هزار شخص حقوقی فقط دارند اینجا 
تکالیف خودشــان را انجام می دهند و ما بیش از هفت میلیون 
صورت حساب رو داریم دریافت می کنیم به طور متوسط هم پس 
زیرساخت هایش بحمدالله آماده شده و هم مؤدیان دارند می آیند 
و تکالیف خودشان را انجام می دهند ما وظیفه و رسالت خودمان 
می دانیم که انجام تکالیف مالیاتی را برای کســب و کار تسهیل 
بکنیم این را بر خودمان فرض می دانیم باورمان بر این هســت 
که نباید ما بگوییم ما مجری قانون هستیم باید بیایید تکالیفتان 
را انجام بدهید به همین خاطر تلاش شده از روش های مختلف 
اجرای این قانون را برای مؤدیان محترم به ویژه اشخاص حقیقی و 
کسب و کارها تسهیل بکنیم یکی از مهم ترین مصادیقش لایحه ای 
بود که دولت به مجلس ارائه کرد یعنی خود ســازمان مالیاتی 
پیش قدم شد به ویژه برای اشخاص حقیقی که افرادی که فروش 
سالانه آن ها بالای هجده میلیارد تومان در سال هست این ها ابتدا 

در واقع بیایند و صورت حساب نوع یک و دو بزنند اصطلاحاً. 

 حالا چه تغییراتی در این قانون تسهیل هست؟ 
یکی همین موردی هست که عرض می کنم خدمتتان در قانون 
اصلی همه کســب و کارها فارغ از گردش و فروششــان مکلف 
بودند بیایند برای صدور صورت حســاب و تکالیف خودشان را 
انجام بدهند ما دیدیم که در عمل این قانون مترقی اگر بخواهد 
اجرایی شــود باید با یک در واقع تفاهم و یک شیب ملایمی ما 
برویم این قانون را اجرا کنیم نیاز به همراهی کسب و کارها وجود 
دارد برای اینکه اتفاق بیفتد ما اجرای او را برای اشخاص حقیقی 
مرحله ای کردیم یعنی به این معنا که ابتدا آن اشخاص حقیقی که 
گردش های مالی بالاتری دارند بیایند و تکالیفشان را انجام دهند؛ 
و به تدریج این دایره را ما گســترش دادیم و خوب این یک کار 
بسیار مهمی بود و یا در حوزه بخشودگی جرایم در قانون اصلی 
صرفاً پنجاه درصد جرایم قابل بخشش بود ما رفتیم باز برای اینکه 
تسهیل بکنیم آرامش ایجاد بکنیم در فضای کسب و کارها اختیار 
بخشودگی صد درصدی جرایم را هم از مجلس گرفتیم که باز 
کمک می کند، اما یک اقدام بسیار مهم دیگری که کمک می کند 
به صنوف مختلف و به ویژه حوزه طلا که دغدغه داشتند و جلسات 
مختلفی را ما با این بزرگواران برگزار کردیم اصلاً من می بینم باز در 
فضای مجازی این بحث ها مطرح می شود برای این که بخواهیم 
صورت حساب صادر بکنیم حتماً باید یک سیستم های خیلی 
پیچیده رایانه ای داشــته باشیم ویندوزهای اورژینال مثلاً نصب 
کنیم یک حسابدار بگیریم میلیون ها تومان هزینه بکنیم هیچ کدام 
صحت ندارد اتفاقاً استفاده از ابزارهایی که مردم از استفاده می کنند 
مثلاً پز، دستگاه کارت خوان همین دستگاه کارت خوانی که حتی 
در نانوایی ها دارد از آن اســتفاده می شود ما این را با استفاده از 
شرکت های دانش بنیان و شرکت های معتمد مالیاتی که این ها 
معتمد کشورند، معتمد نظام مند از فیلترهای مختلفی رد شدند و 
آمدند بازوی اجرایی این کار شدند برای تسهیل تکالیف مؤدیان 
این ابزارها در اختیار مؤدیان قرار می دهیم پز اندرویدی با استفاده 
از آن می تواند در کمتر از یک دقیقه کالای خودش را بفروشــد 
صورت حساب الکترونیکی به دست مشتری بدهد و با استفاده 
از این دیگر لازم نیست که سایر تکالیف مالیاتی خود را از جمله 
اظهار نامه هایی که هر سه ماه یک بار باید ارسال می کرد تسلیم 
سازمان مالیاتی می کرد یا صورت حساب های فصلی را سازمان 
مالیاتی ارسال می کند همه تکالیف کنار گذاشته می شود صرفاً با 
استفاده از دستگاه پز اندرویدی دستگاهی که به صورت رایگان در 

اختیارشان قرار می دهیم. 

رییس کل سازمان امور مالیاتی:

فقط 10 درصد از مالیات دریافتی در سال از اصناف و مشاغل است
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کیهان: نمی باریم مگر این که...! 
۱- دیروز » بن رودز « معاون سابق 
امنیت ملی دولت اوباما در واکنش 
به حمله نظامی آمریکا و انگلیس به یمن، خطاب 
به این دو کشور گفت: وقتی با ائتلاف چندین ساله 
نتوانستید یمن را شکست بدهید، با این حملات 
هوایی دنبال چه هستید و چه کاری از شما ساخته 
اس��ت؟! اشاره او به ائتلاف پیشین ۱۷ کشور علیه 
یمن اس��ت که به ادعای ارتش عربستان )در آغاز 
درگی��ری ( قرار بود ظ��رف ۳ روز و یا حداکثر یک 
هفته، مقاومت یمن را درهم شکند! ولی آن جنگ 
تمام عیار بیش از ۸ س��ال به درازا کشید و ائتلاف 
یاد ش��ده که عربستان و امارات دو عضو اصلی آن 
بودند، دست از پا درازتر مجبور به عقب نشینی شده 

و به آتش بس روی آوردند. 
۲- آمری��کا و انگلیس در مقایس��ه با ائتلاف قبلی 
اهداف تازه ای برای حمله به یمن در اختیار ندارند 
ولی منافع فراوان و پرُ شمار آنها در منطقه می تواند 
اهداف راهبردی خسارت آفرین و شکننده ای برای 
حملات موش��کی، پهپادی، نف��وذی و ... نیروهای 

مقاومت یمن باشد. 
۳- نکات فوق از دید و نگاه بس��یاری از رسانه ها و 
صاحبنظران غربی نیز پنهان نمانده است که از آن 

میان به نقل چند نمونه بسنده می کنیم.
- »دنیل دی پاتریس« تحلیلگر معروف ش��یکاگو 
تریبیون می نویسد » دولت بایدن با حمله به اهداف 
حوثی ه��ا در یمن، خودزنی کرده اس��ت ... هرچه 
ایالات متحده استفاده بیشتری از گزینه زور کند، 
احتمال بیشتری وجود دارد که حوثی ها با حملات 

گسترده ای پاسخ دهند ...«.
- یک مقام نظام��ی آمریکا که نمی خواهد نامش 
فاش ش��ود به روزنامه وال اس��تریت ژورنال گفته 
اس��ت » نمی توانیم یمن را شکست بدهیم ... پیش 
از ای��ن هم ناتوانی در مقابله ب��ا انصارالله را تجربه 

کرده ایم «.
- روزنامه نیویورک تایمز به شرایط بحرانی آمریکا 
اش��اره ک��رده و با ابراز نگرانی از گس��ترش جنگ 
می نویسد:» این حملات بازدارنده نیست و بیم آن 
می رود حملات به یمن باعث تداوم درگیری بین 

نیروهای یمنی و نیروی دریایی آمریکا شود«.
۴- برخی از تحلیلگران غربی معتقدند که حملات 
آمریکا و انگلیس به یمن با هدف تحت الشعاع قرار 
دادن نتیج��ه دادگاه لاهه صورت پذیرفته اس��ت. 
با این توضیح که اس��ناد حاکی از جنایات جنگی 
اس��رائیل به ای��ن دادگاه بین المللی که از س��وی 
کشور آفریقای جنوبی ارائه شده است به اندازه ای 
گویاست که محکومیت رژیم صهیونیستی در آن 
قطعی خواهد بود و آمریکا و متحدان اروپائیش با 
حمله به یمن در پی آنند که این محکومیت را در 
افکار عمومی جهانیان تحت الشعاع حمله یاد شده 

قرار بدهند. 
۵- حملات پی در پی و بی امان یمن به بندر ایلات 
و نیز حمله به کش��تی های حامل کالا و سوخت 
برای رژیم صهیونیستی، ناشی و برخاسته از روحیه 
انسان دوستانه اسلامی و خشم مقدس مردم فداکار 
و ایثارگر یمن در دفاع از مردم مظلوم غزه اس��ت. 
حم��لات دیروز آمریکا و انگلی��س به یمن که در 
حمایت از جنایات و نسل کش��ی صهیونیس��ت ها 
صورت پذیرفت، نه فقط کمترین آسیبی به روحیه 
انقلابی و روح بلند مردم یمن وارد نکرده است بلکه 
تمامی ش��واهد محسوس و ملموس حکایت از آن 
دارند که مردم سلحشور و غیور یمن را برای ادامه 
راهی که در پیش گرفته بودند مصمم تر کرده است. 
۶- بعد از تهدید آمریکا و انگلیس به حمله نظامی، 
محمد علی الحوثی یکی از مقامات ارشد مقاومت 
یمن خطاب به کشورهای تهدید کننده گفت: ما به 
پیروی از امام علی علیه السلام » نمی باریم مگر آن 

که سیل به راه می اندازیم «. 
۷- و بالاخ��ره اش��اره ب��ه بخش��ی از مصاحب��ه 
» نصر الدین عامر « یکی از اعضای مقاومت یمن با 
خبرنگار فلسطینی که بعد از حمله دیروز آمریکا 
و انگلیس صورت پذیرفته است، تحسین برانگیز، 
روحن��واز، غبط��ه آور و در یک کلم��ه عظیم تر از 
آن است که وصف پذیر باش��د. نصرالدین عامر به 
خبرنگار می گوید » ش��رمنده بودیم که فقط غزه 
بمباران می ش��د و م��ا بمباران نمی ش��دیم! حالا 
خیالمان راحت ش��د که در این عرصه نیز با مردم 

غزه پیوند خورده ایم « .

دنیای اقتصاد: پیام ریسک های ۲۰۲۴
مجمع جهانی اقتص��اد اواخر 
»ریسک های  گذش��ته  هفته 
مهم جه��ان در س��ال ۲۰۲۴ « را منتش��ر کرد. 
انتش��ار این ریس��ک ها که هر س��ال طب��ق روال 
منتش��ر می ش��ود نه تنها برای کارشناسان، بلکه 
برای برنامه ریزان و دولتمردان هم مهم اس��ت. در 
اصل اعلام این ریس��ک ها تلنگری ب��ه اذهان این 
کارشناسان و برنامه ریزان است که برنامه های سال 
یا چند سال آینده خودشان را طبق آنها برنامه ریزی 
کنند. نگاهی به تعداد ریسک ها یا مخاطرات و نیز 
نوع آنها مقداری نگران کننده است. نگران کننده از 
این بابت که نوع مخاطرات آن قدر دگرگون ش��ده 
که یک کش��ور یا چند کشور به تنهایی از حل آن 
برنمی آیند، بلکه حل آن نیاز به یک اجماع جهانی 
یا ت��لاش حداکث��ر کش��ورها را دارد. این مجمع 
جهانی اقتصاد مخاطرات را در بازه های ۲ و ۱۰ساله 
تدوین کرده اس��ت. در بازه ۲س��اله اولین ریسک 
 Disinformation و   Misinformation
اس��ت.(  متاس��فانه اصطلاح درست و با مسمایی 
درب��اره Disinformation نداری��م و منظور از 
آن: اطلاعات نادرس��تی اس��ت که عامدانه پخش 
می ش��ود.( اینکه چه نهاد یا کشوری این اطلاعات 
غل��ط و نادرس��ت را پخش و مخاط��ره را جهانی 
می کند یک طرف معادله است و اما اینکه چگونه 
می توان با این ریس��ک برخ��ورد کرد، طرف دیگر 

معادله است. هرچند این ریسکی که مجمع در بازه 
۲ساله تعریف کرده و آن را در رده اول ریسک های 
جهان قرار داده است در بازه ۱۰ ساله نیست. یعنی 
آنکه جهان در س��ال۲۰۳۴ با این ریس��ک مواجه 
نیست و ش��اید به خاطر توسعه فناوری و دانشی 
که انسان ها تا آن زمان کسب می کنند این مخاطره 
از اهمیتش کاسته می شود؛ اما ریسک های دیگری 
هست که نه فقط در بازه ۲ساله تعریف شده بلکه 
در بازه ۱۰ساله هم تعداد این نوع ریسک ها افزایش 

یافته است.
در بازه ۲ساله ریسک دوم »رخدادهای شدید آب 
و هوایی« و ریسک رتبه دهم »آلودگی آب و هوا« 
است. ریس��ک هایی که به هم مرتبط هستند؛ اما 
در ریسک های بازه ۱۰ساله، به یک باره ریسک های 
مربوط به اقلیم از دو عنوان به پنج عنوان افزایش 
می یابد. یعنی جدا از رخدادهای شدید آب و هوایی 
و آلودگی، سه ریسک دیگر »تعییرات شدیدی که 
نسبت به سیستم زمین« و »حذف تنوع زیستی 
و فروپاشی اکوسیستم« و »کمبود منابع طبیعی« 
هم اضافه شده اند. یعنی در ۱۰سال دیگر ۵۰درصد 
ریسک های مهم دیگر حتی چالش های نظامی بین 
کشوری یا درون ایالتی نیست، فقدان فرصت های 
اقتصادی یا حتی تورم نیستند، بلکه ریسک های 
مهم مرتبط به اکوسیستم و اقلیم است؛ یعنی آنچه 
به حیات انس��ان ها مربوط است. ما تاکنون )یعنی 
ت��ا دو دهه پیش( حیات راحتی داش��ته ایم این را 
می توان از نگاهی که به ریسک های دو دهه پیش 
منتشر می شد، متوجه شد. اما از دو دهه پیش به 
این طرف با مشخص شدن مضرات انتشار گازدی 
اکس��ید کربن از یک طرف و تغییرات اقلیمی که 
ناشی از گرم شدن کره زمین است از طرف دیگر، 
حیات روی این کره خاکی در معرض تهدید جدی 
قرار گرفته است. نمونه بارز آن را می توان در تامین 
منابع آبی ایران دید. ریسکی که اتفاقا این مجمع 
درباره ایران در همین س��ال جاری میلادی دیده 
اس��ت. منابع آبی را در ح��ال حاضر با فناوری های 
موج��ود نمی توان به وجود آورد؛ زیرا آب یک منبع 
مرتبط با اقلیم و آب و هوا است و از دسترس انسان – 
در حال حاضر – خارج است. به همین خاطر برطرف 
کردن تهدیدات مرتبط با آب و هوا و اقلیم، دیگر از 
عهده یک کشور یا دو کشور برنمی آید. این راه حل 
نیازمند یک اجماع جهانی است و اجماع جهانی هم 
نیازمند، تعاملات بین دولت ها و کشورها است. در 
واقع تهدید حیات کره زمین یک تهدید فراملیتی 
و فرامکتبی است. این تهدید نه نژاد می شناسد نه 

ثروت و نه دین. خطر بیخ گوش ماست!

اعتماد: براي حذف مجازات شلاق تعزیري
معمولا هرگاه خبري از اجراي مجازات 
ش��لاق تعزیري در رس��انه ها منتشر 
مي شود بازتاب ها و واکنش هاي منفي زیادي در پي 
دارد. اما متاسفانه مباحث مربوط به این نوع مجازات 
کمتر در عرصه عمومي به گفت وگو درآمده است. 
شلاق یکي از انواع مجازات هاي بدني است که در 
س��یر تحول حقوق کیفري به تدریج از نظام هاي 
حقوقي حذف شده یا کاهش یافته اند. مجازات بدني 
مجازاتي است که بر اثر آن آسیب جسمي به بدن 
محکوم وارد مي ش��ود. سخت ترین مجازات بدني 
اعدام است که با آن جان محکوم ستانده مي شود. 
یکي دیگر هم ش��لاق اس��ت ک��ه از قدیمي ترین 
مجازات ها در جوامع بش��ري مرس��وم بوده است. 
در قوانین و نظام حقوق کیفري ایران نیز مجازات 
شلاق یکي از پرتکرارترین  مجازات هاست. مجازات 
شلاق در قوانین ایران شامل دو دسته است. یکي 
شلاق حدي و دیگري شلاق تعزیري. شلاق حدي، 
مجازاتي اس��ت که نوع، می��زان و کیفیت اجراي 
آن در شرع مشخص ش��ده است )ماده ۱۵ قانون 
مجازات اسلامي( شلاق تعزیري مجازاتي است که 
عنوان شرعي ندارد و تمامي مقررات مربوط به آن 
توسط قانون مشخص مي ش��ود. )ماده ۱۸ قانون 
مجازات اسلامي( نظام قانونگذاري ایران در نظریه 
حقوقي و فقهي خود معتقد است که از نظر شرعي 
نمي ت��وان مجازات هاي مندرج در حدود و قصاص 
و دی��ات را تغییر داد. قانون باید در متابعت از فقه 
همان مجازات هایي را به عنوان حدود و قصاص و 
دیات وضع کند که در ش��رع آمده است. در اینجا 
مجال بررس��ي این دیدگاه نیست. اما در خصوص 
تعزیرات موضوع بسیار متفاوت است. تعیین جرایم 
و مجازات هایي که فاقد عنوان شرعي هستند از هر 
جهت در اختیار قانونگذار است. مثلا قاچاق کالا و 
ارز فاقد عنوان ش��رعي است و در حدود و قصاص 
ذکري از آن نشده است. بنابراین قانونگذار مي تواند 
رأس��اً تعیین کند که قاچاق کالا یا ارز جرم است 
و براي آن مجازاتي را که مناس��ب مي داند معین 
کند. در قانون مجازات اسلامي فقط براي ۱۰ جرم 
مجازات ش��لاق به عنوان حد تعیین شده است.بر 
اساس نظریه حقوقي- فقهي موجود در قانونگذاري 
ایران نمي توان آن را تغییر داد. ولي تعداد جرایمي 
که مجازات آنها شلاق تعزیري است بسیار بیش از 
اینهاست. اینها اغلب جرایمي هستند که بیشتر رخ 
مي دهند. چنانکه گفته شد نظام قانونگذار ایراني 
معتقد است نمي توان در شلاق حدي شرعا تغییري 
داد و اختیاري براي تغییر نوع این کیفر وجود ندارد.

ام��ا در تعزیرات که تعیین ج��رم و مجازات تماما 
دراختیار قانونگذار است و به سهولت و بدون مانع 
ش��رعي مي توان مجازات هاي دیگري تعیین کرد، 
چرا باید مجازاتي به نام ش��لاق تعزیري در قوانین 
کیفري ایران وجود داشته باشد و بر بقاي آن اصرار 
داشت؟سیاست هاي پیش��گیري از جرم فراموش 
ش��ده اند. اما حداقل مي توان ب��ا بازنگري جدي و 
اساسي در نظام مجازات ها قدري از بار این مشکل 
کاس��ت. شلاق تعزیري یکي از این موارد است که 
ج��ا دارد با مطالعات علوم کیفري از قوانین حذف 
شده و کیفرهاي مناسب دیگري به  جاي آن تقنین 

شود. کار سختي نیست.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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ک��وروش محمدخانی رئیس هیئت مدیره جامعه باستان شناس��ی 
ای��ران درب��اره تع��رض به عرص��ه و حری��م آث��ار و محوطه های 
تاریخی اظهار داش��ت: این حریم شکنی ها و تعرض ها چیزی جز 
سودجویی و منفعت طلبی نیست، از قدیم کشاورزان برای کشت 
بیشتر تپه های تاریخی را تصرف می کردند و زیر کشت می بردند، 
روس��تاییانی هم ک��ه خانه یا بنای تاریخ��ی را تخریب می کردند 
صرفا به دنبال توسعه خانه و زندگی خودشان بودند، هیچ کدام به 
میراث فرهنگی توجهی نمی کردند، عرصه و حریم در نظر گرفته 
نمی شد. وی گفت: گاهی هم به رغم اینکه عرصه و حریم تعیین 
شده و ضوابط هم نوشته شده و رعایت آن لازم اجراست، اما اجرا 
نمی ش��ود، زیرا قوانین تنبیهی بازدارن��ده ضمانت اجرایی لازم را 
ندارد، وقتی تپه ای تاریخی تصرف و تخریب می ش��ود اگر جریمه 
سنگین بگیرند، نفر بعدی پیدا نخواهد شد که به حریم محوطه ها 
تع��رض کند. وقتی فردی که یک خان��ه تاریخی را تخریب کرده 
و ب��ه جای آن برج می س��ازد مجازات ش��ود و جریمه س��نگین 
 بگیرند دیگر کس��ی هوس برج س��ازی به جای خانه های تاریخی

 نمی کند. 
وی تصری��ح کرد: در ای��ران حدود یک میلیون اث��ر و محوطه و 
بن��ای تاریخی داریم، در حالی که فق��ط حدود ۳۵ هزار اثر ثبت 
ملی ش��ده، هنوز ۹۶۵ هزار ثبت نشده و حریم ندارد، عرصه آنها 
مش��خص نیس��ت، قانون محکم بازدارنده هم وجود ندارد، حتی 
همی��ن قوانین موجود ه��م خوب اجرا نمی ش��ود، برای حفاظت 
آثار تاریخی و باس��تانی باید بودجه تعیین مناس��ب داش��ت، اما 
از آن مهمتر باید عرصه و حریم این آثار به س��رعت تعیین شود. 
محمدخانی درباره چالش های توسعه کاوش باستان شناسی گفت: 
کمب��ود بودجه و اعتب��ارات مهمترین عام��ل کاهش کاوش های 
باستان شناس��ی در ای��ران اس��ت، نیروی انس��انی متخصص کم 
نداری��م، اتفاقا ما باستان شناس��ان بس��یاری زبده و برجس��ته ای 
داریم، اما ب��ه دلیل نبود بودجه بس��یاری از طرح های مطالعاتی 
و کاوش اجرایی نمی ش��ود. سه دهه پیش برای فصل های کاوش 
شهرس��وخته بودجه  خوبی اختصاص یافت، نتایج و دستاوردهای 
کم نظیر هم در برداش��ت، دنیا هنوز از آثار ش��هر سوخته متحیر 
است رئیس هیئت مدیره جامعه باستان شناسی ایران اظهار داشت: 
در یک دوره کوتاهی در اوایل تشکیل پژوهشکده باستان شناسی 
در اوای��ل دهه ۷۰ و پس از آن حدفاصل س��ال ۱۳۷۶ تا ۱۳۸۲ 

اتفاقات خوبی افتاد، باستان شناس��ان و ایران شناس��ان بس��یاری 
به ایران آمدند، دوران ش��کوفایی باستان شناس��ی ایران بود، آن 
دوره باستان شناس��ی مستقل شد، س��اختمان و بودجه مستقل 
گرف��ت، کاوش های بس��یاری خوب��ی انجام ش��د، همکاری های 
بین المللی ش��کل گرفت و نتایج ارزش��مندی داشت. عضو گروه 
باستان شناسی دانشگاه ش��هید بهشتی بیان کرد: باستان شناسی 
الان بودجه کافی ندارد، از طرفی بعد از کرونا و شرایط اقتصادی، 
هزینه های کاوش بس��یار افزایش یافت، باز و بس��ته کردن فقط 
یک ترانش��ه )شبکه حفاری در یک سایت کاوش( دست کم ۵۰۰ 
میلی��ون تومان هزین��ه دارد، برای انجام ی��ک مطالعه و پژوهش 
در یک س��ایت باستان شناس��ی بیش از یک میلیارد تومان لازم 
اس��ت. متاس��فانه در اعتبارات سالانه به اندازه ش��ان و منزلت و 
 اهمیت پژوهش، اعتبار در نظر گرفته نمی شود، به زبان ساده پول

 نیست.
 وی تصری��ح کرد: اگر اعتبارات تامین ش��ود کاوش های بس��یار 
خوبی انجام خواهد ش��د، س��ه دهه پیش برای فصل های کاوش 
شهرسوخته )در سیس��تان و بلوچستان( بودجه  خوبی اختصاص 
یافت، نتایج و دستاوردهای کم نظیر هم در برداشت، دنیا هنوز از 
آثار شهر سوخته متحیر است؛ بودجه اکتشاف باعث شد مطالعات 
موثر ارزش��مندی در محوطه هایی مثل پاسارگاد، تخت جمشید، 
چغازنبیل، هفت تپه انجام ش��ود. کاوش در تپه های کُنار صندل 
)در جیرفت کرمان( برای همان زمان اس��ت. مش��کل اصلی نبود 

بودج��ه و اعتبارات کافی برای پژوهش و کاوش باستان شناس��ی 
است. محمدخانی درباره پدیده مخرب وندالیسم )تخریب کنترل 
نشده اشیاء و آثار فرهنگی باارزش( و راه حل آن گفت: ریشه این 
پدیده نازیبا، در فقر فرهنگی جوامع اس��ت، چرا این نوع اتفاقات 
در فرانس��ه و آلمان و اروپا نمی افتد، زیرا آنها به صورت ریشه ای 

آموزش فرهنگی در جامعه کار کردند.
 وی اف��زود: م��ا هن��وز ه��م در تخت جمش��ید و دروازه مل��ل 
یادگاری نویس��ی می بینی��م، ن��ه ب��رای چند دهه پی��ش بلکه با 
تاریخ ه��ای جدید؛ اف��راد نام خود را همراه آنکه دوس��تش دارند 
نوش��ته اند و تاریخ زده اند، شاید او هیچ زمان دیگری هم به تخت 
جمش��ید باز نگ��ردد آن یادگاری را نبیند، ام��ا خیال می کند به 
قدمت بنای تخت جمش��ید ماندگار اس��ت و جاودان خواهد شد، 
دلیلش هم عدم رش��د فرهنگی و آم��وزش صحیح برای حفاظت 
از آثار اس��ت، آموزش آشنایی و حفظ و نگهداری میراث فرهنگی 
باید از مدارس ش��روع ش��ود محتواهای آموزش��ی و فرهنگی در 
کتاب های درس��ی، کمک درسی و داس��تانی در رسانه ملی باید 
تولید و منتش��ر ش��ود. محمدخانی درباره اهمیت و جزییات در 
یک اکتشاف باستان شناس��ی گفت: باستان شناسی شی محور به 
ق��رن ۱۸ و ۱۹ بازمی گ��ردد، از قرن ۲۰ به بعد همه چیز اهمیت 
پیدا کرد، اصلا علم باس��تان شناس��ی به این دلیل که همه چیز 
اهمی��ت پیدا کرد ش��کل گرف��ت. در باستان شناس��ی همه چیز 
اهمیت دارد , و ارزش��مند است نمی توان فقط به یک شی یا یک 
س��ازه معماری اکتفا کرد، برای یک باستان شناس از کوچکترین 
داده باستان شناس��ی، کوچکترین قطعه کش��ف ش��ده مانند یک 
تکه س��فال، یک خوشه گندم یا حرکت و اس��تقرار کوچ نشینان 
در مس��یر کوچ تا بزرگترین قطعه و س��ازه از یک دوره باستانی، 

اهمیت دارد. 
ب��ه گزارش ایرن��ا، وی درب��اره ویژگی های پهن��ه فرهنگی ایران 
توضیح داد: ایران دارای اقلیمی چهار فصل است، جغرافیای ایران 
فرهنگی از ش��رق تا غرب از رود س��ند تا ش��رق اروپا و از شمال 
تا جنوب از س��یبری تا ش��اخ آفریقا است، منطقه ای وسیع که با 
تنوع اقلیمی فراوان است.دوره نوسنگی در یونان ۲هزار سال بعد 
از ایران ش��روع شده اس��ت، آثار هنری آنها به خاطر اقلیم سبک 
طبیعت گرا و واقع گراست، هنر ایرانیان باستان هم به دلیل همین 

تنوع اقلیمی متنوع است. 

 کوروش محمدخانی: 

سنگین جریمه کنند،
 کسی هوس برج سازی در خانه های تاریخی نمی کند 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

داوران جش��نواره فیل��م مذه��ب روز ایتالی��ا ب��ا در نظر گرفتن 
اس��تانداردهای بین المللی فیلم س��ینمایی »زندگی و زندگی« و 
تأثیرگذاری عناصر این فیلم در ژانر اجتماعی و روابط انسانی آن، 
دیپلم افتخار بهترین اثر را به علی قوی تن کارگردان و تهیه کننده 
این فیلم اعطا کردند. قوی تن که به دلیل انجام کارهای استودیویی 
آخرین فیلم خود با نام »یک تکه ابر« نتوانست به ایتالیا سفر کند، 
اظهار داش��ت: س��ال ۱۴۰۰ فیلم »زندگی و زندگی« را جشنواره 
فیلم فجر نپذیرفت، اما همین فیلم تاکنون پنج جایزه بین المللی از 
کشورهای مختلف دریافت کرده و این من را مصمم به ادامه مسیر 
س��ینمایی خودم می کند. من در فیلم هایم روابط انسانی را طرح 
می کنم و مس��ائلی را به آدم ها گوشزد می کنم که تاریخ مصرف 
ندارد. امیدوارم یک روزی در این کشور به فرهنگ سازی اهمیت 
داده ش��ود و مس��ئولان در برابر آینده جامعه احساس مسئولیت 

بیشتری از خود نشان دهند./صبا

جای��زه »پلی میان مرزها« در جش��نواره بین المللی فیلم »پالم 
اس��پرینگز« با حض��ور آرامه اعتم��ادی به فیلم بلند داس��تانی 
»مرز س��بز« به کارگردانی »آگنیشکا هولاند« رسید. این جایزه 
از میان ۱۰ فیلم ش��رکت کننده در این رقابت، به دلیل نش��ان 
دادن تصوی��ر واقع��ی از مهاجران و پناهندگانی ک��ه مرزها را با 
خطر جان س��پردن در مسیر رس��یدن به رفاه و آرامشی نسبی 
طی می کنند به فیلم »مرز س��بز« اهدا شد و هم چنین از فیلم 
داس��تانی »بلوط پیر« به کارگردانی کن ل��وچ نیز برای نمایش 
تصویر خالص و تامل برانگیز تلاش مهاجران برای شکل گرفتن 
دوستی شان با شهروندان سرزمینی غیر از سرزمین مادری شان 
تقدیر شد. س��ی  و پنجمین دوره جشنواره بین المللی فیلم های 
بلند داس��تانی »پالم اسپرینگز« از روز پانزدهم دی ماه در مرکز 
فرهنگی در کالیفرنیا شروع به کار کرده و تا بیست و پنجم دی 

برای علاقه مندان برگزار می شود. /صبا

س��ه فیلم »بچه گرگ های دره س��یب« به کارگردانی فریدون 
نجفی، »مهران« س��اخته رقی��ه توکلی و فیل��م »کاپیتان« به 
کارگردانی محمد حمزه ای برای رقابت در سومین دوره جشنواره 
بین المللی کودکان گوآهاتی، راهی ایالت آس��ام هند می شوند. 
»بچه گرگ های دره سیب« روایتگر قصه آشو پسر نوجوانی است 
که پدرش متهم به قتل و متواری اس��ت. او فکر می کند مادرش 
را نیز در کودکی از دست داده است. وی در یک سفر به حقایقی 
دس��ت می یابد و....»مهران« نیز داستان پسربچه  ای ۱۲ ساله و 
یزدی به اس��م مهران است که خانواده اش بعد از اشغال مهران، 
میزبان یک خانواده کُرد جنگ زده می شوند. »کاپیتان« نیز قصه 
عیس��ی پسر نوجوانی است که با بیماری سرطان دست و پنجه 
نرم می کند و آرزوی دیدن دریا را دارد. این جش��نواره از ۲۱ تا 
۲۴ ژانویه سال ۲۰۲۴ )یکم تا چهارم بهمن  ماه( سال جاری در 

کشور هندوستان برگزار می شود /پانا  

دیپلم افتخار برای علی قوی تن   سینمای ایران در هند آرامه اعتمادی در »پالم اسپرینگز« 

مجموعه شعر شفیعی کدکنی مجوز گرفت

تبلیغات گمراه کننده پلتفرم ها درباره ترافیک تمام بهای رایگان تخلف است 

 »آناتومی یک سقوط«؛ فیلمی که باعث تغییر وزیر فرهنگ فرانسه شد 

 کتیبه مزار بیتا فرهی برگشت
مجموعه شعر جدید محمدرضا شفیعی کدکنی 
با نام »نامه ای به آس��مان« مجوز نش��ر گرفت. 
یاس��ر احمدوند، معاون فرهنگی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی درباره سرنوشت مجموعه شعر 
جدید این ش��اعر، نویس��نده، پژوهشگر و استاد 
زبان و ادبیات فارسی که پیش تر مجوز گرفتنش 
خبرساز شده بود، گفت: مجموعه شعر محمدرضا 
ش��فیعی کدکنی هفته گذش��ته )۱۸ دی ماه( 

مجوز انتشار را کس��ب کرده است. »زمزمه ها«، 
»شبخوانی«، »از زبان برگ«، »در کوچه باغ های 
نیش��ابور«، »بوی ج��وی مولی��ان«، »از بودن و 
سرودن«، » مثل درخت در شب باران«، »هزاره 
دوم آه��وی کوه��ی« و »طفلی به نام ش��ادی« 
دیگر مجموعه شعرهای شفیعی کدکنی هستند 
 ک��ه آث��ار متعدد دیگ��ری را هم منتش��ر کرده

 است./ایسنا 

محمدحس��ن خلعتبری، معاون تنظیم بازار و توس��عه کسب و کار 
س��اترا درباره تخلفات پلتفرم ها بابت اع��لام تبلیغات گمراه کننده 
گف��ت: گاهی پلتفرم ها یا وی او دی هایی که مجوز س��اترا دارند، از 
تبلیغات گمراه کننده اس��تفاده می کنند. آن ها کاربرانشان را با این 
عنوان گمراه می کنند که فلان محتوا را می توانند رایگان مشاهده 
کنند. خلعتبری ادامه داد: ما ابزار هایی را داریم، که تست می کنیم 
آیا تماشای محتوا برای مخاطب از نظر ترافیکی رایگان است یا خیر. 
وقتی تس��ت می کنیم می بینیم مصرف ترافیک اینترنت به صورت 
رایگان نیست، یعنی هزینه ترافیک هم برای کاربر حساب می شود. 
در دس��تورالعمل ۹۶ بندی تبلیغات تجاری، تبلیغات گمراه کننده 
از س��وی پلتفرم ها ممنوع است و تخلف به حساب می آید. معاون 
تنظیم بازار و توسعه کسب و کار ساترا با بیان اینکه براساس قوانین 
کش��ور در مدل های درآمدی، ترافیک تمام بها ممنوع اس��ت؛ ولی 
ای��ن قانون اجرا نمی ش��ود، تصریح کرد: مثلًا بنده س��ایت داخلی 
دارم، باید ترافیک اینترنت برای کاربران نیم بها باشد. در حالی که 
می بینیم این ترافیک برای کاربران تمام بها حساب می شود. یعنی 

کاربر هم هزینه حق اشتراک و تبلیغات را می دهد، هم پول ترافیک 
اینترنت از حسابش کسر می شود. وی در پاسخ به این سوال که کلًا 
ترافیک اینترنت باید نیم بها باش��د؟ توضیح داد: پلتفرم ها یکسری 
طرح دارند. اگر شما حق اشتراک سطح پایین خریداری کنید، اگر 

به ش��ما اعلام ش��ود ترافیک مثلًا نیم بها محاسبه می شود، تخلف 
نیست. ولی وقتی شما سطح بالای حق اشتراک را خریداری کنید، 
به شما اعلام می ش��ود ترافیک اینترنت رایگان محسوب می شود؛ 
ولی در عمل شاهد ترافیک رایگان نیستیم. به گفته خلعتبری، ما 
ت��ا الان با پلتفرم های متخلف برخورد نکردیم. حداقل چهار تا پنج 
پلتفرم هس��تند، که مرتکب این تخلف ش��دند و در صورت تداوم 
این امر به ش��ورای تخلفات معرفی می شوند. معاون تنظیم بازار و 
توسعه کسب و کار ساترا افزود: اساساً ترافیک سایت های داخلی باید 
نیم بها محاسبه شود. سایت هایی که سرورشان در داخل از کشور 
است، نباید ترافیک اینترنت شان تمام بها محسوب شود؛ چه اعلام 
کنند چه نکنند. حال بجای اینکه ترافیک اینترنت نیم بها حساب 
شود، در مواردی به صورت تمام بها از حجم اینترنت کاربران کسر 
می ش��ود. به گزارش باشگاه خبرنگاران، وی تاکید کرد که کاربران 
با مش��اهده تخلفات به سامانه ساپرا، س��امانه پایش مردمی ساترا 
مراجع��ه کنند و تخلف��ات را گزارش دهند. هرچ��ه این مطالبات 

جدی تر باشد، پیگیری آن زودتر به سرانجام می رسد. 

برای نخستین بار سردبیر ارشد روزنامه معتبر لوموند، به طور مفصل 
به یک »پدیده س��ینمایی سال« پرداخته و بسیار در ستایش فیلم 
»آناتومی یک س��قوط« اثر خانم »ژوستین تریه« پرداخته است که 
این موضوع بس��یار نادر اس��ت. وی که معمولا به مس��ائل سیاسی/ 
اجتماعی روز جهان می پردازد ضمن س��تایش از این فیلم و اهمیت 
آن در سینمای فرانسه، یادآور شده که تا کنون این اثر به ۱۵۵ کشور 
فروخته ش��ده و از زمان جشنواره کن ۲۰۲۳ با بدست آوردن نخل 
طلا تا به امروز، دائما این طرف و آنطرف در حال جایزه گرفتن است. 
با توجه به بدست آوردن دو جایزه مهم در گلدن گلوب )بهترین فیلم 

بین المللی و بهترین سناریو( بین آن همه فیلمهای درخشان امسال، 
این نکته برای فرانس��ه باعث غرور شده اس��ت. بنظر سردبیر ارشد 
روزنامه لوموند، کمیته فرانس��وی انتخاب فیلم برای اسکار، اشتباه 
کرده که این فیلم را به آکادمی اسکار معرفی نکرده است. این فیلم 
همچنین با فروش بس��یار خوبی در امریکا و بسیاری دیگر کشورها 
روبرو بوده و در فرانس��ه مرز یک میلیون و س��یصد هزار تماش��اگر 
را پش��ت سر گذاش��ته، در حالی که برنده نخل طلای قبلی فرانسه 

)تیتان( فقط سیصد هزار تماشاگر داشت. 
ب��ه گزارش سینماس��ینما، روز جمعه ۲۲ دی م��اه دولت پرزیدنت 

امانوئل ماکرون، نخس��ت وزیر جدیدی انتخاب کرد تا تغییراتی در 
دول��ت ایجاد کن��د و وی وزیر فرهنگ خود را ع��وض کرد. )برخی 
معتقدند که عوض کردن او در رابطه با پشت کردن به »آناتومی یک 
سقوط«، است!(. همچنین انتظار می رود »آناتومی یک سقوط« در 
»جوایز بفتا«، در انگلیس، و »س��زار« در فرانسه، جایگاه شایسته ای 
کس��ب کند. همانگونه که قبلا گفته ش��د، پخش کننده امریکایی، 
»آناتومی یک س��قوط«، فیلم را برای چهار رش��ته از جمله بهترین 
سناریو، به آکادمی اسکار پیشنهاد کرده است. نامزدهای نهایی برای 

اسکار ۲۰۲۴ بزودی اعلام خواهد شد.

مهس��ا قریش��ی دختر بیتا فرهی خب��ر داد که 
عک��س کتیبه م��زار مادرش که ط��ی چند روز 
گذش��ته برداشته ش��ده بود روز شنبه ۲۳ دی 
ماه با مس��اعدت مدیرعامل بهشت زهرا )س( و 
روابط عمومی آن دوباره نصب شده است. او طی 
چند روز گذشته از برداشته شدن عکس کتیبه 
س��نگ مزار مادرش خبر داده بود. بیتا فرهی ۴ 
آذر ماه در س��ن ۶۵ سالگی از دنیا رفت و طبق 

وصی��ت خودش در خاک ای��ران و کنار مادرش 
در قطعه ۷۹ بهش��ت زه��را و در میان مردم به 
خاک سپرده ش��د. »هامون«، »برادرم خسرو«، 
»خون بازی«، »خانه ای روی آب«، »اعتراض«، 
»کیمیا«، »بانو«، »لامینور«، »ولایت عش��ق«، 
»س��رزمین م��ادری« و... از جمله آثاری اس��ت 
 ک��ه بیتا فرهی در آنها ب��ه ایفای نقش پرداخته

 است./ایسنا 
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تشکیل نهضت احیای واحدهای تولیدی، زمینه بازگشت بنگاه های 
اقتصادی به چرخه تولید را در مناطق مختلف اســتان مرزی ایلام 
فراهم کرده، نهضتی که طی ۲ سال گذشته تا کنون منجر به احیاء 
۲۲۰ واحد صنعتی در این اســتان شده اســت. مهم ترین رویکرد 
دولــت برای احیا و راه اندازی واحدهــای تولیدی و بازکردن گره ای 
از مشکلات تولیدکنندگان و صنعتگران، برگزاری مستمر کارگروه 
تسهیل و رفع موانع تولید در استان های مختلف کشور است. دولت 
سیزدهم در راستای عمل به فرمایشات معظم له چند محور جهش 
تولیــد با برنامه ریزی برای احیای واحدهــای تولیدی نیمه فعال و 
راکد در استان مرزی ایلام را کلید زد که این سیاست ها می تواند با 
افزایش تولید و صادرات از مرز مهران زمینه اشتغالزایی، ارزآوری و 
رفع مشکلات معیشتی مردم را به همراه داشته باشد. در این راستا 
استانداری ایلام، سازمان صنعت، معدن و تجارت و سایر دستگاه های 
متولی حوزه تولید استان ایلام در ادامه سیاست های دولت، تمرکز 
خــود را بر رونق و احیای واحدهــای تولیدی راکد و نیمه فعال این 

استان قرار دادند.

< برگزاری منظم جلسات کارگروه ستاد تسهیلات و رفع موانع تولید استان
یکی از مهم ترین سیاست های دولت برای احیای بنگاه های اقتصادی 
و بازکردن گره ای از مشکلات تولیدکنندگان و صنعتگران، برگزاری 
مستمر کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید در استان های مختلف 
کشور اســت. در این نشست ها معمولاً مسائل تعدادی از واحدهای 
تولیدی و صنعتی در هر استان بررسی و تصمیماتی با هدف امهال 
تسهیلات، تقسیط بدهی های بانکی و معافیت مالیاتی به منظور رفع 
موانع تولید اتخاذ می شود. همچنین به منظور اخذ مصوبات لازم در 
سطوح ملی، برخی موارد به ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور 
ارجاع داده خواهد شد و مکاتبات لازم صورت می گیرد، به طوری که 
در استان ایلام برگزاری این نشست ها به صورت مستمر در طول ۲ 

سال گذشته نتایج قابل توجهی به دنبال داشته است.

< ایلام، استان برتر در احیای واحدهای تولیدی راکد
استاندار ایلام گفت: این استان از نظر احیای واحدهای تولیدی راکد 
رتبه برتر را در بین استان های کشور کسب کرده است. »حسن بهرام 
نیا« افزود: طی ۲ سال اخیر واحدهای راکد بسیاری در استان فعال 
شــده و ایلام از حیث فعال ســازی واحدهای راکد رتبه برتر کشور 
را کســب کرد، تلاش برای فعال شــدن سایر واحدهای نیمه فعال 
و راکــد نیز در حال انجام اســت. وی تاکید کــرد: همه تلاش تیم 
اقتصادی استان احیای واحد های راکد، رونق اقتصادی و اشتغال در 
استان است. استاندار ایلام از راه اندازی و احیای کارخانه آجرسازی 
روســتای ماهوته از توابع آبدانان پس از هفت سال خبر داد و گفت: 
این کارخانه سالانه ظرفیت تولید ۲۳ میلیون آجر را دارد و راه اندازی 
و احیای مجدد این واحد موجب اشــتغالزایی برای ۳۵ نفر می شود. 
بهرام نیا در بازدید از کارخانه تولید آجر روستای ماهوته شهرستان 
آبدانان اظهار کرد: در کارگروه تســهیل و رفــع و موانع تولید، ۵۰ 
میلیارد ریال تسهیلات برای راه اندازی مجدد این واحد تعطیل شده 
مصوب شد که توسط صندوق کارآفرینی شهرستان آبدانان پرداخت 
می شود. وی افزود: این کارخانه از جمله واحدهای تعطیل شده بود 
که ۵۰ میلیارد ریال وام در کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید برای 
راه اندازی مجدد آن مصوب شــد که ۲۳ میلیارد ریال آن پرداخت 
و مابقی تســهیلات آن نیز پرداخت می شــود. بهرام نیا یادآور شد: 

طبق هدف گذاری استان در سال جاری، ۳۹ واحد احیا و یا افزایش 
ظرفیت خواهند داشت که از این میزان، طی ۶ ماهه نخست امسال، 
۱۵ واحد ظرفیت خود را افزایش دادند و هشت واحد راکد از جمله 

این کارگاه تولید آجر نیز به چرخه تولید بازگشت.

< ۲۲۰ واحد تولیدی در ایلام طی ۲ سال گذشته احیا شده است
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار ایلام با اشــاره به احیای 
۲۲۰ واحد تولیدی این اســتان طی ۲ سال گذشته، گفت: ۱۰ هزار 
و ۳۸۰ میلیارد ریال در این اســتان برای تقویت و توسعه طرح های 
اشتغالزا جذب شــده است. »شهریار عباســی«، با تاکید بر اینکه 
احیای واحدهای راکد یکی از سیاست های محوری و اساسی دولت 
در راستای تقویت اشتغال اســت، اظهار کرد: در ابتدای کار دولت 
ســیزدهم، حدود ۴۰۰ واحد تولیدی راکد در اســتان وجود داشت 
که تا کنون ۲۲۰ واحــد از این تعداد در حوزه های صنعت، معدن، 
کشاورزی، دامپروری، گردشگری و میراث فرهنگی به چرخه تولید 
باز گشته است. وی با اشاره به اینکه برنامه ریزی لازم نیز برای احیای 
۱۸۰ واحد مانده باقی مانده در دســتور کار قرار دارد، افزود: از محل 
احیای واحدهای راکد در ســطح اســتان برای یک هزار و ۶۰۰ نفر 
اشــتغالزایی جدید صورت گرفته و استان ایلام در سال گذشته در 
زمینه احیای واحدهای راکد رتبه چهارم کشور را کسب کرده است.

< خروج ۲۲ واحد تولیدی از تملک بانک های ایلام
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار ایــلام ابراز کرد: علاوه بر 
احیای واحدهای راکد، تعداد ۲۲ واحد تولیدی دیگر نیز که توسط 
بانک ها تملک شده بود، از تملک خارج شده که یا به مالک بازگشته 
و یا در مزایده به سرمایه گذار دیگر واگذار شده و از این محل هم یک 
ظرفیت دیگر برای اشتغال در استان ایجاد شده است. عباسی تصریح 
کرد: حدود ۱۴۸ واحد تولیدی دیگر نیز در استان با برگزاری جلسات 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و اختصاص اعتبارات، افزایش ظرفیت 
تولید پیدا کرده و بر این اســاس برای بیش از یک هزار و ۷۰۰ نفر 
دیگر نیز از این محل اشتغال ایجاد شده است. معاون هماهنگی امور 
اقتصادی استاندار ایلام با بیان اینکه کل اعتبارات اختصاص یافته از 
محل تبصره ۱۸ به استان در سال گذشته هفت هزار و ۳۰۰ میلیارد 
ریال بوده است که در نهایت ۱۰ هزار و ۳۸۰ میلیارد ریال در استان 
برای تقویت و توسعه طرح های اشتغالزا در استان جذب شد و بر این 
اساس بیش از سه هزار میلیارد ریال از اعتبارات شناور سایر استان ها 

جذب شده است.

< یک هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال تسهیلات تبصره ۱۸ در ایلام جذب شد
وی خاطرنشــان کرد: امسال هم اعتباری بیش از هفت هزار و ۹۰۰ 
میلیارد ریال از محل تبصره ۱۸ به استان اختصاص یافته است که 
تا کنون یک هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال برای ۱۷۶ طرح جذب شــده 
است. عباسی در ادامه با اشاره به خلع ید کشتارگاه دام صنعتی ایلام، 
گفت: بازگشت این سرمایه ملی به بیت المال یکی از کارهای بزرگی 
بود در استان انجام شــد بود و جای تقدیر از حمایت دستگاه های 
قضائی، امنیتی و انتظامی و استاندار ایلام که عزم جدی برای تعیین 
تکلیف این کشــتارگاه داشــتند. وی بیان کرد: با تلاش مجموعه 
استان و همکاری دســتگاه قضائی در حال حاضر این کشتارگاه از 
بهره بردار قبلی خلع ید شــده و واگــذاری آن هم اکنون در اختیار 
سازمان خصوصی ســازی قرار دارد که امید است که روند واگذاری 

آن به گونه ای باشــد که شاهد فعالیت مجدد این کشتارگاه و تولید 
آن در راستای ایجاد اشتغال در استان باشیم. معاون هماهنگی امور 
اقتصادی اســتاندار ایلام در ادامه با اشاره به اینکه کشتارگاه آبدانان 
یکی از طرح های مهم این شهرســتان است، گفت: حوزه اقتصادی 
اســتان تکمیل این طرح را در دستور کار قرار داده اما سرمایه گذار 
ایــن طرح آن طور که باید و شــاید در راســتای تکمیل این طرح 
پیگیری های لازم را انجام نمی دهد و پای کار نیســت. عباسی ابراز 
کرد: جلســات متعددی با ســرمایه گذار این طرح برگزار شده و در 
جلســه آخر نیز با تفاهمی که بانک عامل انجام شد، مقرر شد که 
تعدادی از وثایق ســرمایه گذار آزاد شــود و وی نیز بخشی از طلب 
بانک عامل را پرداخت کرده و در راستای تکمیل طرح اقدام لازم را 
انجام دهد. وی با اشــاره به اینکه از همه ظرفیت های ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید برای این ســرمایه گذار اســتفاده شده اما تا خود 
سرمایه گذار نخواهد این طرح به سرانجام نخواهد رسید، ابراز کرد: 
کشتارگاه ملکشاهی هم اکنون در حال احیاء است، احیای کشتارگاه 
کارزان نیز در دســتور کار است که این طرح نیز بیش از ۹۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته و تســهیلات لازم برای تکمیل این طرح 
تصویب شده است. معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار ایلام با 
بیان اینکه تولید مرغ در استان بیش از سه برابر مصرف استان است، 
خاطرنشان کرد: تکمیل کشتارگاه های صنعتی در استان و تکمیل 
زنجیره تولید نقش مهمی در راستای ایجاد اشتغال و کمک به روند 

تولید و معیشت مردم استان خواهد داشت.

< سه کشتارگاه در ایلام به چرخه تولید افزوده می شود
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار ایلام از توسعه کشتارگاه ها 
در اســتان خبر داد و گفت: سه کشتارگاه در ایلام به چرخه تولید 
اضافه می شــود. عباســی اظهار کرد: اکنون در بحث تولید و توزیع 
مرغ و گوشــت منجمد مشــکل خاصی در استان نداریم و سهمیه 
هر شهرســتان تخصیص و توزیع شده است. وی با تشکر از تدوین 
گزارش عملکرد یک ساله که حاصل زحمات مجموعه اقتصادی استان 
بوده است، گفت: همه اقدامات دستگاه های جهاد کشاورزی، صمت، 
تعزیرات حکومتی، غله و خدمات بازرگانی و تعاون روستایی در این 
گزارش در حوزه بازار، کالاهای اساســی و نظارت و بازرسی و میوه 
شب عید مورد توجه قرار گرفته است. عباسی از توسعه کشتارگاه ها 
در اســتان خبر داد و گفت: سه کشتارگاه در ایلام به چرخه تولید 
افزوده و به زودی کشتارگاه شهرستان ملکشاهی هم به چرخه تولید 
اضافه می شود. بدون شــک احیای واحدهای راکد و نیمه راکد که 
بستر لازم را برای قرار گرفتن در مدار تولید دارند، یکی از مهم ترین 
راهکارها و مسیر درست اشتغالزایی و رونق اقتصادی است، چرا که 
این واحدهای تولیدی، سرمایه های خوابیده ای به شمار می روند که 
باید با نوسازی و به روز شدن به بیداری تولید برسند. بسیاری از این 
واحدها با مشاوره صحیح و با کمترین هزینه و با تغییر خط تولید و 
یا تغییر تولید را می توان به چرخه فعالیت بازگرداند و از این رهگذر، 
رونق اقتصادی، اشتغالزایی و ارزش افزوده و تکمیل زنجیره تولید در 
استان شکل خواهد گرفت. به گزارش ایرنا؛ البته دولت سیزدهم نگاه 
و توجــه ویژه ای به بحث احیای واحدهای راکد و نیمه راکد و حتی 
افزایش ظرفیت تولید واحدهای فعال داشته است که خوشبختانه این 
نگاه و حمایت ها در قالب جلسات تسهیل و رفع موانع تولید، احیای 
واحدهای تولیدی و اقتصاد مقاومتی نقش مهمی را در سرزندگی و 

پویایی چرخ صنعت در این استان داشته است.

نماینده کارگران در شــورای عالی کار گفت: پیشــنهادات وزارت 
اقتصاد کلی گویی اســت و روشــن و واضح نیســت، نمایندگان 
کارگــری از هــر راهکارقانونی که درآمد کارگــر را افزایش دهد، 

استقبال می کنند. 
آیت اسدی، نماینده کارگران در شورای عالی کار؛ درباره دستمزد 
۱۴۰۳ گفت: اینکه دســتمزد به صورت منطقه ای تعیین شود یا 

خیر، باید در شورای عالی کار بررسی شود. 
وی درباره پیشــنهادات وزارت اقتصاد برای مزد منطقه ای گفت: 
پیشنهادات وزارت اقتصاد کلی گویی است و روشن و واضح نیست، 
نمایندگان کارگری از هر راهکارقانونی که درآمد کارگر را افزایش 

دهد، استقبال می کنند. 
اســدی بیان کرد: رئیس جمهور اصلاح مزد بر اساس تورم را وعده 
داده بود بنابراین جامعه کارگری اولاً خواهان ورود مستقیم وی به 
مباحث مزدی است و ثانیاً از نمایندگان مجلس می خواهد از خواب 
گران بیدار شــوند و دست کم در سال پایانی نمایندگی، مزد را به 

پای تورم برسانند. 
نماینده کارگران در شــورای عالی کار با بیــان اینکه نمایندگان 
کارگران پیشــنهاد وزارت اقتصاد که واضح نیست را قبول ندارند 
گفت: جامعه کارگری زیربار کلی گویی نمی رود. اعضای شــورای 
عالی کار نســخه اصلی دولت درباره پیشنهاد برای مزد منطقه ای 

را مطالعه نکرده است. 

وی ادامه داد: مرکز پژوهش های مجلس هم پیشنهاداتی مبنی بر 
اینکه حق مسکن در مناطق مختلف متغیر باشد را ارائه کرده است. 
در بدنه دولت چندین پیشنهاد برای مزد ۱۴۰۳ وجود دارد، همین 
دلیل کافی اســت که کارگران در این شرایط تورم روی طرح های 

کلی گویی دولت فکر هم نکنند و مخالف باشند. 
اسدی با بیان اینکه امیدواریم دولت و مجلس متوجه شرایط سختی 
کارگران در بحث معیشــت باشند افزود: مطابق مصوبه مجلس در 
قانون مدیریت خدمات کشوری، دستمزد کارکنان دولت و کارگران 
دولتی هم باید بر اســاس تورم افزایش یابد؛ اما متاســفانه اخبار 

دیگری درباره افزایش مزد کارمندان شنیده می شود. 
وی ادامــه داد: البتــه نمایندگان جامعه کارگــری، به هیچ وجه 
مقایســه مزد کارگر با حقوق کارکنــان دولت را قبول ندارند و در 
تمام سال های بعد از تصویب قانون کار، چنین مقایسه ای صورت 
نگرفته است. نمایندگان جامعه کارگری در شورایعالی کار، بسیار 
مایلند که وزارت کار، مشــروح مذاکرات مزدی را به صورت شفاف 
و عادلانــه در اختیار جامعه عمومی قرار دهد و همانطور که طبق 
تاکید قانون اساسی، مشروح جلسات قانونگذاری مجلس در اختیار 
عموم مردم قــرار می گیرد، جامعه از رونــد مذاکرات و مطالبات 
نمایندگان کارگران در شــورایعالی کار هم مطلع باشند و بشنوند 
که تنها مطالبــه نمایندگان جامعه کارگری در جلســات مزدی 
شورایعالی کار، ترمیم و تعیین دستمزد بر مبنای تبصره های ماده 

۴۱ قانون کار است. 
اســدی بیان کرد: مشروط شــدن ترمیم مزد کارگران به افزایش 
حقوق پایه کارکنان دولت هم مطالبه نمایندگان جامعه کارگری 
نبوده بلکه این بحث در جلســه اسفندماه شورایعالی کار از سوی 
وزیر کار مطرح شد در حالی که خواسته نمایندگان جامعه کارگری 
در این جلسه، تعیین دستمزد سال جدید بر مبنای تاکیدات ماده 
۴۱ قانون کار بود. نمایندگان دولت شامل وزیر کار، وزیر صمت و 
وزیر اقتصاد، در این جلسه در جواب این خواسته نمایندگان جامعه 
کارگری گفتند که در ســال آینده، تورم را مهار می کنند و اجازه 

افزایش نرخ تورم بیش از ۲۰ درصد را نمی دهند. 
به گزارش تسنیم؛ وی گفت: قول وزیر کار هم این بود که اگر در سال 
جدید، حقوق کارکنان دولت اضافه شــد، از دولت خواهد خواست 
 که جلســه شــورایعالی کار برای ترمیم مزد کارگران برگزار شود.

طی چند ماه اخیر، تنها خواســته نمایندگان جامعه کارگری این 
بوده که جلســه ای برای ترمیم مزد کارگران برگزار شــود و علت 
اصرار بر این خواسته، افزایش بسیار زیاد رقم سبد معیشت در طول 
چندماه سال جاری است و باید برای جبران این رقم، به یک راهکار 
مشــترک برسیم. این مطالبه، در قالب دو نامه خطاب به وزیر کار 
مکتوب شده و خواسته ما هیچ ارتباطی به مساله حقوق کارکنان 
دولت ندارد چون تورمی که در این دولت در کشور ایجاد شده، هر 

میزان افزایش حقوق کارکنان دولت را هم بی اثر می کند.

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

معاون توسعه کارآفرینی و اشــتغال وزارت تعاون به ایرنا گفت: از 
هر سمت و با هر تفسیری به آمار اشتغال و بیکاری نگاه می کنیم، 
نشانه های رونق بازار کار را می بینیم که به شکل شفاف در دسترس 

مردم است. 
»محمود کریمی بیرانوند« اشتغال فارغ التحصیلان، اشتغال زنان و 

نرخ بیکاری تک رقمی در برخی استان های کشور پرداخت. 
وی گفــت: در شــروع دولــت ســیزدهم فاصلــه نــرخ بیکاری 
فارغ التحصیــلان تــا میانگین نرخ بیــکاری کل، تقریبــاً ۶ تا ۷ 
درصد بیشــتر بوده اســت. در تازه ترین آماری که مرکز آمار ایران 
از نیروی کار منتشــر کرده اســت، آخرین نرخ بیکاری مربوط به 
فارغ التحصیــلان ۱۱.۴ درصد و نرخ بیکاری کل ۷.۶ درصد عنوان 
شده که نشان می دهد این فاصله به کمتر از ۴ درصد رسیده است. 
بیرانوند خاطرنشان کرد: برای نخستین بار است که پس از بررسی 
آمار مربوط به نیروی کار، سهم جمعیت فارغ التحصیلان زن از کل 
بیکاران زن، میزان ۵.۸ درصد کاهش یافته اســت. همچنین نرخ 
بیــکاری فارغ التحصیلان زن ۲ برابر مرد کاهش یافته اســت. آمار 
دیگر حکایت از این دارد که نیمی از شــاغلان زن )۴۸.۵ درصد(، 
فارغ التحصیل هســتند که این عدد نســبت به سال گذشته ۲.۲ 

درصد افزایش پیدا کرده است. 
وی در واکنش به ادعاها مبنی بر »بی کیفیت بودن شغل های ایجاد 
شــده در دولت سیزدهم«، تصریح کرد: شــاخصی برای سنجش 
کیفیــت نداریم؛ اما از جهات مختلف و متغیرهای مختلف می توان 
کیفیت شغلی که ایجاد شده را محک زد. یکی از متغیرها اعدادی 
اســت که درباره بیکاری فارغ التحصیلان اعلام شده است. جمعیت 
شاغلین فارغ التحصیل مردان نسبت به گذشته ۰.۷ درصد افزایش 
داشــته، نرخ بیکاری فارغ التحصیلان ۱.۲ کاهشــی بوده و این در 

تابســتان و فصول مختلف نیز تکرار شده است. از دیگر متغیرهای 
کیفی بازار کار، کاهش نرخ بیکاری فارغ التحصیلان است. 

معــاون وزیر تعاون افزود: یکی از دیگــر متغیرهایی که می توانیم 
به عنوان شــاخصی بــرای باکیفیت بودن شــغل در نظر بگیریم، 
افزایش تعداد بیمه شــدگان تأمین اجتماعی است. هرچقدر تعداد 
بیمه شدگان تأمین اجتماعی و »حِرَف و مشاغل آزاد« بیشتر باشد 
نشــان می دهد »کارگر« یا »کارجوی« به شغلی مشغول شده که 
زیر چتر قانون کار قرار می گیرد و بیمه برای او رد می شود. در سال 
۱۴۰۱ بیش از ۷۰۰ هزار نفر و در ۶ ماهه نخست امسال ۵۰۰ هزار 

نفر بیمه شده اجباری جدید داشتیم. 
متغیر دیگر برای ســنجش کیفیت شغل، این است که نیروی کار 
بیشــتری اخراج شده اســت یا نه. در سال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ تعدیل 
نیروی کار کاهشی بوده است، این معیار می تواند حکایت از کیفیت 

شغل داشته باشد. 

معاون وزیر تعاون تأکید کرد: یکی از شعارهای دولت رئیسی ایجاد 
ســالانه یک میلیون شغل است. اولین کاری که در دولت سیزدهم 
برای تحقق این هدف انجام دادیم، راه اندازی ســامانه رصد اشتغال 
بود تا بتوانیم به شکل شــفاف، گزارش پیشرفت ایجاد شغل را به 
مردم گزارش بدهیم. هر کدام از ۸۵ دســتگاه اجرایی در کشور اگر 
ادعا می کنند شــغل ایجادی جدیدی توسط آن ها انجام شده، باید 
تمام اطلاعات مربوط به آن را در سامانه رصد اشتغال ثبت کنند تا 
وزارت تعاون به سه روش پیامکی، تماسی و میدانی بر آن ها نظارت 
کند. تا کنون برنامه پیشــرفت شغل ایجادی در سال ۱۴۰۲ حدود 
۹۲ درصد اســت. میانگین صحت ســنجی انجام شده نیز عدد ۷۰ 
درصد را نشان می دهد. کدام دولت اینقدر شفاف عمل کرده است؟ 
وی تاکیــد کرد: آمار مربوط به نیــروی کار در پاییز ۱۴۰۲، تعداد 
۷۰۵ هزار شــغل را نشان می دهد. این آمار به روش نمونه گیری به 
دست آمده و آمار سامانه رصد اشتغال که ثبتی محور است، ایجاد 
۹۵۰ هزار شــغل را اعلام می کند. از طرف بیمه تامین اجتماعی که 
این آمار را صحت سنجی می کنیم، متوجه می شویم که عدد درست 
است. از طرف اطلاعات سامانه رصد اشتغال هم که ورود می کنیم، 
ایجاد یک میلیون شغل تایید می شــود. از سمت طرح آمارگیری 
نیــروی کار می رویم نیز این عدد را ثابت می کند. از منظر تحلیلی 
و تفســیری به آمار نگاه می کنیم می بینیم که متغیرهای کیفیت 

شغل مثبت بوده است. 
بــه گزارش ایرنا؛ بیرانوند در پایان گفت: اکنون نرخ بیکاری در ۲۴ 
اســتان تک رقمی، در ۱۹ اســتان زیر ۸ درصد و در ۲ اســتان در 
کانال ۵ درصد است. این آمار از هر منظری نشان از رونق بازار کار 
دارد و امیدواریم این فرایند ادامه دارد باشــد و به نقطه مطلوب و 

پایدار برسد

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون:

بههرشکلیآمارراتحلیلکنیم،رونقبازارکاررانشانمیدهد
دولت

شهری

رئیس جمهور در نشستی با گروه وزرا و معاونین 
اقتصادی دولت، ضمن ارزیابی آخرین وضعیت 
واحدهای تولیدی کشاورزی، صنعتی و معدنی، 
مقرر کردند برای اســتمرار ارتقا و رشــد تولید 
و بهبــود عملکرد واحدهای تولیــدی تدابیر و 

هماهنگی های لازم به عمل آید. 
ســید ابراهیم رئیسی در نشستی با گروه وزرا و 
معاونین اقتصادی دولت که به منظور بررســی 
مسائل و نیازهای بخش تولید برگزار شده بود، 
آخرین وضعیت واحدهای تولیدی کشــاورزی، 

صنعتی و معدنی را ارزیابی کردند. 

در این جلســه وزرا و معاونیــن رئیس جمهور 
گزارش هایی از اقدامات انجام شده برای تامین 
نیازها و رفع مسائل بخش های مختلف تولیدی 
ارائه کردند.  به گزارش برنا؛ همچنین مقرر شد 
برای استمرار ارتقا و رشد تولید و بهبود عملکرد 
واحدهای تولیدی تدابیر و هماهنگی های لازم 
بین وزارتخانه ها و بخش های مختلف در راستای 
بهره گیری حداکثــری از ظرفیت های موجود و 
نیز تامین نیازهای مالی و انرژی این واحدها در 
ماه های باقیمانده از ســال جاری و سال ۱۴۰۳ 

به عمل آید. 

شــهردار منطقه۱۳ از اجــرای پروژه های طرح 
تحولی بیست گانه خدمت در محلات این منطقه 

خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه۱۳، 
محمدهادی علی احمدی، شهردار منطقه، طرح 
تحولی بیســت گانه خدمت را گامــی مهم در 
راستای آبادانی شهر برشــمرد و افزود: با توجه 
به تدوین و ابــلاغ طرح تحولی ۲۰گانه خدمت 
در شــهر تهران، مجموعه شهرداری منطقه ۱۳ 
با با تکیه و تمرکز بر نگهداشــت شهر، اقدامات 

مختلفی را در دستور کار قرار داد.
بــه گفتــه او، در حال حاضــر پروژه های پیاده 
روسازی و اصلاح معابر در محله امامت، تبدیل 
نهر های فاقد عملکرد به کانیو، مرمت و بهسازی 
جداول و انهار در محلات نیروی هوایی و حافظیه 
و مرمت و احداث زمین های چمن مصنوعی در 
محله حافظیه به پیشرفت صد در صدی رسیده 

و تکمیل شده است.
شهردار منطقه۱۳ در خصوص حذف دریچه های 
زائد در ســطح معابر و همسطح ســازی گفت: 
از جمله مشــکلات و ناهنجاری هــای معابر و 
خیابانهای محدوده منطقه، غیر همسطح بودن 
دریچه هــای منهول فاضلاب و اختلاف ارتفاع با 
سطح آســفالت معابر است که به منظور تامین 
امنیت شــهروندان و تســهیل در تردد وسایل 
نقلیه، همزمان با طرح تحولی بیست گانه خدمت 
و اجــرای عملیات آســفالت و نوســازی معابر 
شــهری در پهنه شرقی شــهر تهران نسبت به 
همسطح سازی ۵۳ دریچه در خیابان های پرتردد 
مرتجائی، پیروزی و ســی متری نیروی هوائی 

اقدام شده است.
محمدهادی علی احمدی ادامه داد: براســاس 
دســتورالعمل و به همت عوامــل اجرایی حوزه 
فنی و عمرانی شهرداری منطقه۱۳ دربازه زمانی 
ابلاغــی، عملیات تراش و روکش آســفالت در 
خیابان های ۳۳/۲۹.۷/۲۶.۷/۷ و شهید یاسینی 
ضلع شمال به جنوب، سعدی شرقی حدفاصل 
خاقانــی تا خیابان صدیقیان و بزرگراه شــهید 
دوران انجام شده که حدود ۴۵ درصد پیشرفت 

داشته است.
شــهردار منطقه۱۳ با اشــاره به وجود ۱۳۰۰ 
دســتگاه مخــزن ۱۱۰۰ لیتــری مکانیزه در 
معابــر منطقه ۱۳ افزود: طی ســال ها برخی از 
مخــازن به دلایــل متعدد دچار فرســودگی و 
آسیب دیدگی هایی شده که با استفاده از سیستم 
داده کاوی سامانه ۱۳۷ پلاس و رویکرد تحلیلی 
از پیام های شهروندان، نیازسنجی دقیقی انجام 
شــد و حدود ۱۶۳ مخزن پســماند در منطقه 
نیازمنــد بازنگــری و بازطراحی و بــه تبع آن 

همسطح سازی است.
محمدهادی علی احمدی با اشاره به اهمیت جلوه 
بصری میادین در زیبایی شهر اظهار کرد: یکی 
از محورهای طرح تحولی بیســت گانه بهسازی 
میادین با هدف ارتقای وضعیت بصری و منظر 
شهر اســت که در این زمینه اقداماتی از طریق 
خرید و نصب المان شــهری، بازپیرایی سیستم 
روشنایی میدان چهار گوش، تهیه درختچه های 
مقاوم به کم آبی به منظور کاهش سطوح چمن 
و نورآرایی ســازه در خیابان پیروزی، سی متری 
نیروی هوایی، فلکــه دوم نیروی هوایی، میدان 

امامت و شهید کلاهدوز انجام شد.
شــهردار منطقه۱۳ ادامه داد: مسئله ایمنی در 
فضاهــای عمومی بالاخص پارک های شــهری 
همزمان با طــرح تحولی بیســت گانه خدمت 
مــورد توجه قرار گرفت که از جمله آن می توان 
 به بازپیرایی سیستم روشنایی بوستان مقاومت، 
ســی ان جی و بازپیرایی وسایل بازی کودکان 

بوستان نیروی هوایی اشاره کرد.
وی در خصوص ایمن ســازی و آرام سازی نقاط 
پرخطر ترافیکی محلات نیروی هوایی و سرخه 
حصار در قالب اصلاح هندسی گفت: همزمان با 
آغاز طرح تحولی، چهار محل در قالب پروژه های 
طرح تحول بیست گانه خدمت اصلاح هندسی و 

ایمن سازی شد.
شــهردارمنطقه۱۳ خاطرنشــان کرد: مرمت و 
بهسازی علائم ترافیکی و المان های حمل و نقل 
عمومی و حذف زوائد فیزیکی نیز از برنامه های 

آتی منطقه۱۳ در این طرح است.

گزارش اعضای اقتصادی دولت 
از اقدامات انجام شده برای تامین نیازهای تولید در کشور

در راستای خدمت رسانی به شهروندان انجام شد؛
اجرای پروژه های طرح تحولی بیست گانه خدمت در محلات منطقه۱۳

مکث

< اجازه ندهید شما را عصبانی کند
نوجوانان عاشــق این هستند که کنترل شما را 
در دست بگیرند بنابراین تلاش می کنند که با 
تحریک یا تغییر شرایط شما را مجبور کنند که 
کنترل خود را از دست داده و به درجه ای برسید 
که او شــرایط را در دســت بگیرد. در حقیقت 
وقتی شــما عصبانی میشوید جای والد و فرزند 

تغییر می کند. 
بنابراین خونســردی خود را حفظ کنید. هرچه 
واکنش کم تری نشــان دهید، با منطق بهتر و 
صحیح تــر می توانید تصمیم بگیرید. همیشــه 
می توانید پاســخ بهتری به شــرایط پیدا کنید 
تنها کافی اســت برای چند ثانیه تا ۱۰ شمرده 
و منطقی شــرایط را ارزیابی کنید. پاســخ های 
احساسی باعث می شــود که فرزندتان متوجه 

بشود کنترل شرایط را از دست داده اید. 

< تعیین مرزهای مشخص
مرزها باید بســیار مشخص باشد. نباید آن ها را 
خودتــان یا فرزندتان بشــکنید، نوجوان دنبال 
استقلال است بنابراین شما را آزمایش می کند تا 
متوجه شود که چقدر حاضر هستید قوانین خود 
را زیر پا بگذارید. تمام قوانین باید توضیح داده 
شــوند و علت آن بیان شود تا نوجوان ضرورت 
آن را درک کنــد، به او توضیــح دهید که در 
صورتی که قوانین را زیر پا بگذارد با چه عواقب 
و نتایجی روبرو خواهد شد و در همان ابتدا تمام 
این مســائل را واضح و بدون عصبانیت برای او 

توضیح بدهید. 

< به آن ها گوش دهید
هنگام جلسات مشاوره بسیاری از نوجوانان بیان 
می کنند که والدیــن به آن ها گوش نمی دهند. 
اغلــب نوجوانان بیان می کنند که والدین اغلب 
حرف های خود را می زنند و به احساسات آن ها 
توجهی ندارند. هنگامی که نوجوانتان با شــما 
حرف می زنــد کار خود را متوقــف کنید و به 
حرف های آن ها گوش کنید، خود را جای آن ها 
قرار دهید و دســت از قضاوت بکشید. والدین 
اغلب نگران نوجوان لجباز خود هستند و برای 
همین بجای گوش دادن به صحبت های نوجوان 
اغلب ســعی دارند آن هــا را نقد یا تصمیم های 

آن ها را تصحیح می کنند. 

< به آن ها فرصت دهید تا مشکلات را حل کنند
وقتی نوجوان لجباز خود را ناراحت یا تحت فشار 

می بینید، به او پیشنهاد دهید که با شما صحبت 
کنــد. مثلًا بگویید: »اگــر می خواهید صحبت 
کنید، من اینجا هســتم تا گوش کنم، باشه؟« 
خود را در دســترس قرار دهیــد و هر از گاهی 
این را به نوجوان یادآوری کنید، اما اصرار نکنید. 
به آن ها اجازه دهید تا خودشان تصمیم بگیرند 
که با شما حرف بزنند. علاوه بر این هنگام بروز 
مشکلات به نوجوان اجازه دهید خودش تصمیم 
بگیرد ولی به آن ها بگویید که هر وقت خواستند 

شما آماده هستید تا به آن ها کمک کنید. 

< از دید نوجوان به مسائل نگاه کنید
آیا دوران نوجوانی خــود را به یاد دارید؟ به آن 
دوره فکر کنید، اســترس های مدرسه، خانواده 
و دوســتان را به یاد آورید، مشکلاتی که برای 
کسب استقلال داشتید. نوجوان شما با تمام این 
مسائل رو بروست بنابراین بهترین کار به عنوان 
والد این اســت که او را درک کنید. نگاه کردن 
به موضوعات از دیــد نوجوان کمک می کند تا 
علاوه بر درک به آن ها نزدیک تر شوید. با این کار 
نوجوان لجباز متوجه می شود که تلاش می کنید 
تا آن ها را درک کنید و حتی اگر نشــان ندهد 
خوشحال می شود که می تواند در مواقع سختی 

روی شما حساب کند. 

< رفتار خوب را تشویق کنید
همیشه از خوبی های نوجوان خود قدردانی کنید 
و برای هر دستاورد نوجوان او را تشویق کنید. به 
خاطر داشته باشید که ممکن است رفتارهای بد 
نوجوان زیاد باشد اما نباید تصور کنید که به دلیل 
ایــن رفتارهای بد نباید رفتارهای خوب نوجوان 
خود را تشویق کنید. تشویق به جای تنبیه نیز 

می تواند عملکرد موثری برای والدین باشد. 

< به نوجوان خود انگیزه درونی بدهید
انگیــزه درونی به این معنی اســت که نوجوان 
شما می خواهد فعالیتی را انجام دهد زیرا از آن 
لذت می برد، نه به این دلیل که پاداش یا تنبیه 
می شود. این انگیزه بهترین چیز برای دوری از 
مواد مخدر و خودکشی است. با ایجاد این انگیزه 
در نوجوان خود مطمئن می شوید که با علاقه به 
کار می پردازد نه از روی اجبار و تنبیه. برای پیدا 
کردن این انگیزه نوجوان خود را در کلاس های 
ورزشی و هنری مختلف ثبت نام کنید و اجازه 

دهید تا استعداد خود را کشف کنند. 
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تکنیک های کنترل خشم در نوجوانان
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